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ЗАҢ мен ТӘРТІП 
ҚАТАҢ САҚТАЛУЫ КЕРЕК 

ОПЕРА ӨНЕРІН 
ДАМЫТУДЫ ТАЛҚЫЛАДЫ 

Қасым-Жомарт Тоқаев Ішкі істер министрлігі 
мемлекеттік басқару жүйе сінде айрықша р�л 
атқаратын құрылым екенін атап �тіп, қоғамдық 
тәртіпті сақтау, қылмыспен күресу аса маңызды 
міндет саналатынын айтты.

– Тәртіп сақшыларының қызметі оңай емес. 
Бұл белгілі. Күн-түні жұмыс істейтін кездер жиі 
болады. Қауіп-қатер де бар. Тәулік бойы, яғни 
24 сағат бойы сақадай сай болу үшін ерекше 
қажыр-қайрат пен т�зімділік қажет. Себебі қиын 
жағдайға тап болған жандар, ең алдымен, 
полициядан к�мек күтеді. Азаматтарымыз 
сіздерге мемлекеттің, яғни биліктің �кілі ретінде 
қарайды. Қауіп-қатерден қорғайды деп сенеді. 
Сондықтан сіздерге әрдайым орасан зор 
жауапкершілік жүктеледі, – деді Мемлекет 
басшысы.

Президенттің айтуынша, полиция халықтың 
құрметіне ие мамандықтың бірі болуы керек. 
Сондықтан қазір ішкі істер органдарының 
жұмысын жетіл діруге баса мән беріліп, полиция 
қыз метінің сервистік моделі енгізіліп жатыр.

– «Жұртқа жақын полиция» қағи датын 
орнықтыру үшін нақты шаралар қабылдануда. 
Осы қарқынды тоқтатпау керек. Пилоттық жоба 
аясында қол жет кен жетістікпен шектеліп қалуға 
болмайды. Ашығын айтқанда, қызмет к�рсетудің 
сервистік моделі туралы тек мамандар ғана 
айтып жүр. Қарапайым азаматтар мен қоғам 
�кілдері пікір біл діріп жатқан жоқ. Бұл – халық 
оның нақ ты нәтижесін, оң �згерістерді к�ріп 

жатқан жоқ деген с�з. Сондай-ақ сотқа дейінгі 
тергеу саласына да назар ау дарған ж�н. Бұл – 
құқық қорғау жүйе сіндегі мемлекеттік қызметтің 
ерекше бір түрі, – деді Қасым-Жомарт Тоқаев.

Президент қоғамдағы алаяқтық әре кеттерге 
тағы бір �зекті мәселе ретінде арнайы тоқталды.

– Қазір к�птеген азаматтарымыз алаяқтар-
дың айласына түсіп, алданып қалып жатыр. 
Сондықтан құқық қорғау органдары алаяқтарға 
қарсы табанды күрес жүргізуге тиіс. Оларға 
ешқандай жеңілдік жасалмауы керек. Себебі 
алаяқ тардың жасаған әрекетінен халық зардап 
шегуде. Мысалы, жақында бір туристік компания 
заңға бағынатын бір топ азаматты алдап, оларды 
қажылыққа жіберген. Енді кінәсіз адамдар Сауд 
Арабиясының полиция учаскесінде қамауда 
отыруға мәжбүр. Осындай алаяқ компанияның 
заңға қайшы әре кеті азаматтарымыздың 
денсаулығына, олардың моральдық жағдайына 
және жалпы еліміздің беделіне үлкен нұқсан 
келтіріп отыр. Бұл жерде, әрине, адам дардың 
құқықтық сауатсыздығы да бар. Енді мемле-
кетіміз, яғни Сыртқы істер министрлігі оларға 
барынша к�мектесуі қажет. Ал Ішкі істер ми-
нистрлігі алаяқ компанияның басшы лығын, 
қызмет кер лерін заңға сәйкес жауапқа тартуға 
тиіс. 7ділетті қоғам құрамыз десек, дәл осындай 
�зекті мәселелерді шешуіміз керек, – деді 
Қасым-Жомарт Тоқаев.

(Жалғасы 2-бетте)

КЛАССИКАДА НЕҢ БАР ЕДІ, 
ҚҰЛЫНЫМ?!

Со��ы кезде «�ыз Жібек» 
фильміне �атысты пікір к�п 
айтылып ж�р. Бірі �аза� ки-
но сыны� жау"арына ай-
нал�ан туынды�а ремейк т�-
сіруді �ате деп санаса, енді 
бірі м#ны әлемдік �рдіске 
балайды. Remake жанры 
�айдан шы��ан? Жа�а н#с�а 
классикалы� картиналарды 
�айта жа��ырта ала ма? 

Tiger Films продюсерлік 
ком паниясы «Қыз Жібек» 
фильміне ремейк түсіріп, ау-
қым ды тарихи жобаны іске 
асыруды жоспарлап отыр. Ком-
пания �кілдерінің айтуынша, 
Қыз Жібек пен Т�легеннің 
аңыз ға айналған махаббат дас-
танын экранда танымал қа-
зақстандық актерлер сомдайды. 
Ал барлық іс-қимыл жаппай 
шай қас сахналарымен сүйемел-
денеді. Ғабит Мүсіреповтің 
түпнұсқа мәтіні негіз ретінде 
пай  даланылмайды, Қанат Ра-
ма  зановтың басшылығымен 

жаңа сценарий әзірленіп жатыр. 
Компания картинаны жүзеге 
асыруға 2 миллиард теңге жұм-
сауды жоспарлап отыр.

– Осылайша, біз �ткенімізге, 
ұлы эпостың кейіпкерлеріне 
және культтік театр нұсқасын 

жасағандарға құрмет к�рсетіп 
қана қоймай, шығарманың 
жаңа инкарнацияға ие болып, 
жастардың назар аударғанын 
қалаймыз, – дейді Tiger Films 
�кілдері.

(Жалғасы 12- бетте)

ЖОШЫ ХАН ЖАЙЛЫ 
ЖАҢА ДАСТАН
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ҚАС ҚАҒЫМ СӘТ – 
БІР ҒҰМЫР

МЕМЛЕКЕТТІК НАГРАДА
Президент �асым-Жомарт То�аевты� Жарлы�ымен әскери және �ызметтік борышын 

ат�аруда�ы жан�иярлы�ы, сондай-а� т�тенше жа�дайда к�рсеткен ерлігі �шін бір�атар 
әскериге мемлекеттік наградалар берілді. 

II дәрежелі «Айбын» орденімен Нұрлан Байдоллаев, Дамир Долдаев, Орал Садықов марапатталса, 
III дәрежелі «Айбын» орденіне Думан Баймұратов, Ілияс Қасымов, Иван Никифоренко, Рустам 
Смайылов ие болды. 

Ермек Ақағалиев, Талғат 7убәкіров, Бахтияр Белгібаев, Мұхамед-Шәріп Ермеков, Бекболат 
Жиренов, Ертай Кенжебаев, Болат Күдербеков, Арман Қабдулин, Мұрал Мұхамет, Бақытжан 
Нұрмұхамбетов, Гилани Сайдулаев, Eркен Хурайға «Ерлігі үшін» медалі берілді. «Жауынгерлік ерлігі 
үшін» медаліне Талғат Жанғазинов ие болды. Ал «Ерен еңбегі үшін» медалімен Алексей Алексеев, 
Александр Лебединский марапатталды. 

Мемлекет басшысы �асым-Жомарт То�аевты� т�ра�алы �ымен Ішкі істер 
министрлігіні� ке�ейтілген ал�а мәжілісі �тті. Жиын�а Президент 0кімшілігі мен 
мемлекеттік органдарды� бас шылары, ІІМ Ал�асыны� м�шелері және орталы� 
аппаратты� бас шылы� �#рамы, ��ірлік полиция департаменттеріні�, аума�ты� 
�ылмысты� ат�ару ж�йесі депар таменттеріні� басшылары �а тысты. 

Мемлекет басшысы �а-
за�станны� е�бек сі�ірген 
әртісі, Шымкент �алалы� 
опера және балет театры-
ны� директоры Майра 
М#хамед�ызын �абыл-
дады. 

Кездесу барысында еліміз-
дегі опера �нері мен мәдениетін 
дамыту мәселелері талқыланды.

Президентке Шымкентте 
қалалық опера және балет теа-
тры ның жаңа ғимаратын салу 
жоспары туралы мәлімет 
берілді.

Сонымен қатар Майра 
Мұхамедқызы Прези дентке 
�ңір дегі опера және театр �не-
рін дамыту жұмыстары, сон дай-
ақ жас әншілерді, театр және 
балет әртістерін оқыту ісі ж�-
нінде айтты.

Мемлекет басшысы жас 
таланттарды дайындау, театр 

ре пертуарын шетелдік және 
ұлттық қойы лым дармен жаңар-
ту маңызды екенін атап �тті.

Қасым-Жомарт Тоқаев 
Майра Мұхамедқы зының к�п 

жылдан бері Қазақстанның 
мәдениет саласының дамуына 
зор үлес қосып келе жатқанын 
атап �тіп, опера әншісіне шы-
ғар  машылық табыс тіледі.

ЗАМАНЫНА ҚАРАЙ «БАРБИI»...
Жа�ында сі�ліме �уырша� алма�шы болып, ойыншы�тар д�кеніне кіргем. Бала кезімнен 

к�зтаныс Барбиді� жа�а образдарын к�ріп, кәдім гідей та��алдым: �йреншікті XS �лше-
міндегі белі �ылдыры�тай т�рлерінен б�лек, сатылымда дене бітімі толы�, шашы �ыс�а, 
бір ая�ына протез киген, витилиго синдромы бар, м�гедектер арбасында отыр�ан н#с�алары 
пайда бол�ан екен. Ойыншы�ты� балалар дамуында�ы ма�ызды �#рал �ана емес, сондай-
а� бала�а �о�амны� �андай екенін танытатын айна екенін ескерсек, оны негізгі әлеуметтік 
және мәдени процестерді� индикаторы ретінде де �арастыру�а болады. 12



ЗАҢ мен ТӘРТІП 
ҚАТАҢ САҚТАЛУЫ КЕРЕК

(Басы 1-бетте)

Мемлекет басшысы полицияның жоғары 
деңгейдегі �кілдері универ ситеттерге, мектептерге 
барып, заңдарды жастарға түсіндіруі керек екенін 
айтты. !сіресе, заң бұзудың салдарын анық к�рсетуі 
қажет.

– $кінішке қарай, біздің жастары мыздың арасында   
сауатсыздық кеңі нен таралған, басқа с�збен айтқанда, 
жас тарымыз заңды білмейді, заңды сақтау дың мән-
маңызын түсінбейді. Ал мұндай құқықтық сауатсыз-
дықтың салдары �те ауыр. Мен әрбір жиында 
қоғамымызда заң үстемдігі болу керек, соның негізінде 
тәртіп болуы керек деп айтып жүрмін. Полиция 
қызметкерлері осы қарапайым тұжырымдаманы 
халыққа, азаматтарға, әсіресе жастарға жеткізуі керек, 
– деді Мемлекет басшысы.

Президент азаматтарымыз қиын жағдайға тап 
болғанда билік �кілдері әділдікті тез арада қайта 
орнатады, кінәлі лерді жауапқа тартады және шығынды 
�теуге к�мектеседі деп үміттенетінін айтты. Сондықтан 
арыз-шағымдарды барынша жылдам әрі кәсіби түрде 
қарастырып, әрекет ету қажет.

– Алайда шағымдардың к�птігі құқық қорғау 
жүйесінің бұл міндетті тиісті дең гейде атқара алмай 
жатқанын к�рсетеді. Азаматтар жылдар бойы талай 
мекеменің табалдырығын тоздырып, нақты жауап 
таппай, шындыққа қол жеткізе алмай жүр. Сондықтан 
менің тапсырмам бойынша Құқық қорғау жүйесін 
реформалау ж�нін дегі комиссия қылмыстық және 
қыл мыстық процестік заңнаманы жетілдіру туралы заң 
жобасын әзірледі. Бұл құжат тергеушілердің және 
анықтаушылардың жұмысын жеңілдету үшін керек. 
Басты мақсат – оларды артық рәсімдерден, құжаттардан 
арылту. Түптеп келгенде, мұның бәрі сіздерге к�мек 
сұрап келген азаматтар үшін жасалып жатыр. Бюро-
кратия жойылса, полицияның уақыты үнемделеді, 
күш-қуаты босқа жұмсал майды. Азаматтардың �зекті 
мәселесін шешуге к�бірек мүмкіндік туады. Біздің 
азаматтарымызға құрғақ есептер емес, сіздердің қыз-
мет теріңіздегі елеулі �згеріс тер мен нақты нәтижелер 
қажет. Сервистік модельдің мәні – осы. Оның негізгі 
тәсіл дері полиция қызметінің барлық аспекті лері мен 
салаларына енгізілуі керек, – деді Президент.

Мемлекет басшысы отбасындағы тұрмыстық зор-
лық-зомбылықтың алдын алу жұмысының тиімділігін 
арттыруға ерекше назар аудару керек екенін атап �тті.

– Статистика к�ңіл к�ншітпейді. Соң ғы екі жарым 
жылда үйдегі зорлық-зомбы лықтың салдарынан 300 
адам к�з жұмды. Денсаулыққа ауыр зиян келтірудің 878 
фактісі және орташа зиян келтірудің 808 фактісі 
тіркелген. Осындай құқықбұзу шылықтар бойынша 37 
мыңнан астам адам әкімшілік жауапкершілікке 
тартылды. Жағдайды түзеу үшін алдын алу шараларын 
кешенді түрде жүргізу қажет. Бұл жерде учаскелік 
инспекторлар шешуші р�л атқарады. Уақытылы 
шаралар қабылданса, отбасылық және тұрмыстық 
ұрыс-керіс кезінде жасалған қылмыс тардың к�п ші-
лігінің алдын алуға болар еді. Яғни, біреудің �мірі мен 

денсаулығын сақтап қалар едік. Мұны тәжірибе к�р-
сетті, – деді Қасым-Жомарт Тоқаев.

Президенттің пікірінше, құқық қорғау органдары 
әрқашан басты назарда ұстауға тиіс тағы бір маңызды 
мәселе – жол қауіпсіздігі деңгейін арттыру.

– Соңғы үш жылда жол-к�лік оқиға ларының саны 
9 пайызға �сті. Оның сал дарынан 6,5 мыңнан астам 
азамат қаза тауып, 55 мыңнан астамы жарақат алды. 
Шын мәнінде, біз жыл сайын ірі елді мекендердің 
халқынан айырылып отыр мыз. Бұл – еліміз үшін нағыз 
қасірет. Біз адамдардың �мірі мен денсаулығы ең басты 
құндылық екенін үнемі айтамыз. Сондықтан жағдайды 
түзеу үшін жүйелі шаралар қабылдау керек. Ең алды-
мен, бар лық азаматтың назарын жол жүру ере же лерін 
мүлтіксіз сақтауға аудару керек. Мәселен, жаяу 
жүргіншілердің кінәсінен тек биылдың �зінде 164 жол-
к�лік оқиғасы болып, салдарынан 24 адам қаза тапты, 
142 адам жарақат алды. Апаттардың к�птігі жол 
қауіпсіздігі деңгейінің автомобильдер санының �сіміне 
сай келмейтінін к�рсе теді. Бұл жол инфрақұрылымына 
да, оның қауіпсіздігіне жауап беретін қызметтердің 
жұмысын ұйымдастыруға да қатысты. Жуырда ғана 
электр самокаттарын және басқа да жеке к�лік құрал-
дарын пайдалану тәртібін реттейтін заң қабылданды. 
Енді к�ліктің жаңа түрлерін іс жүзінде қауіпсіз 
пайдалануды қамтамасыз ету маңызды, – деді Қасым-
Жомарт Тоқаев.

Бұл ретте Мемлекет басшысы ел аумағына ретсіз 
әке лінген шетелдік к�лік тер де жолдағы жағдайды 
ушықтырып жібергенін айтты.

– Мұндай к�ліктерді тізгіндеген жүргізушілер жол 
жүру ережесін �рескел бұзды және к�біне жазасыз 
қалды. Қазір менің тапсырмам бойынша бұл к�ліктердің 

мәселесін құқықтық тұрғыда реттеу үшін заңдастыру 
жұмыстары жүргізіліп жатыр. Уәкілетті мемлекеттік 
органдардың үстірт шешімі осындай к�ліктердің елге 
жаппай әкелінуіне себепші болды. Енді жіберілген 
олқылықтарды түзеуге мәжбүр болып отырмыз. Оның 
ішінде Ішкі істер министрлігінің де қателіктері бар. 
Бұдан б�лек, шетелдік к�ліктерді әкелумен және оны 
есепке қоюмен айналысатын қыл мыстық схемалар 
пайда болды. Оған поли ция қызметкерлерінің де 
қатысы бар. !ді летті әрі құқықтық мемлекетте бүкіл 
құқық қорғау жүйесінің атына кір келтіре тін мұндай 
заңсыздықтарға жол берілмеуі керек, – деді Мемлекет 
басшысы.

Президент айрықша назар аударған тағы бір �зекті 
мәселе – ұйымдасқан қыл мыс пен күрес. Оның 
айтуынша, ел ішінде болған жайттар, сондай-ақ 
т�ңірегіміздегі геосаяси кеңістікте болып жатқан оқи-
ға лар ұйымдасқан қылмыстық топтармен ымырасыз 
күрес жүргізудің аса маңызды екенін к�рсетті.

– Ұйымдасқан қылмыстық топ �кілдерімен «бар-
мақ басты, к�з қысты» әрекеттерге баруға, астыртын 
мәміле жасауға, сыбайластыққа жол берілмейді әрі 
қатаң тыйым салынады. Кезінде Абай «Күшік асырап, 
ит еттім, ол балтырымды қанатты. Біреуге мылтық 
үйреттім, Ол мерген болды, мені атты» деп айтқан. 
Таяудағы оқиғалар қылмыс әлемінің �кілдері, түптеп 
келгенде, мемлекет пен заңға бағынатын азаматтарға 
қарсы бас к�теріп, саяси талап қоюға және �з дегенін 
жасатуға тырысатынын к�рсетті, – деді Президент.

Сондай-ақ Мемлекет басшысы заңға бағыну мен 
құ қықбұзушылықтың аражігін нақты ажырата білу 
қажет екеніне тоқталды.

– Қоғамда заң мен тәртіп қатаң сақ талуы керек. 
Сонда ғана еліміз �сіп-�ркен дейді. Бұл – мызғымас 
қағида. Қылмыскер лермен күрес ымырасыз жүргізілуге 
тиіс. Бірде бір құқықбұзушылықты елеусіз қалдыруға 
болмайды. Мұнда ұсақ-түйек деген жоқ. Полиция 
қызметкері заңға ба ғынатын адамға құрметпен қарауы 
керек. Ал тәртіп бұзушылармен заң аясында с�й лесу 
қажет. Адамды азаптауға, қинауға, тергеудің тыйым 
салынған тәсілдерін қолдануға мүлдем жол берілмейді. 
!рбір тәртіп сақшысы мұны жете түсінуге тиіс. Күн-
делікті жұмыста осы талаптар сақталса, азаматтардың 
полицияға деген сенімі артады, – деді Қасым-Жомарт 
Тоқаев.

Президент с�зін қорытындылай келе, ішкі істер 
органдарының жұмысын мемлекет жоғары баға-
лайтынын атап �тіп, соңғы үш жылда атқарылған нақты 
шара лар туралы айтты.

– Жалақыны бірнеше рет к�тердік. Тұрғын үй 
т�лемдерін алатын қызмет керлер к�бейді. Қазір 
олардың саны 38 мыңнан асты. Ұлттық ұланға қолдау 
к�рсетілуде. Материалдық-техникалық базаны 
нығайту үшін жыл сайын қомақты қаржы б�лініп отыр. 
Инновациялық технологиялар енгізілуде. Жалпы, ішкі 
істер органдарына қолдау к�рсетіле береді, – деді 
Қасым-Жомарт Тоқаев.

Алқа мәжілісінде Ішкі істер министрі Марат 
Ахметжанов с�з с�йлеп, нашақор лық, адам саудасы, 
тұрмыстық зорлық-зомбылық сияқты қоғамдағы 
кеселдер мен қылмыстың алдын алу және оларға қарсы 
күрес шаралары, сондай ақ құқық қорғау органдарында 
жүргізіліп жатқан рефор малар ж�нінде арнайы 
баяндама жасады.

Президент министрдің баяндамасына қатысты 
пікір білдіре отырып, нашақор лықпен және есірткі 
саудасымен күресу үшін құқық қорғау органдары шұғыл 
шара лар қабылдауы қажет екенін айтты. Сондай-ақ 
Мемлекет басшысы алаяқтық пен күресуге бағытталған 
алдын алу шараларын күшейту маңызды екеніне назар 
аударды.

Бұдан б�лек, жиында Астана қаласы Полиция 
департаментінің бастығы Марат Т�лебаев, Алматы 
қаласы Полиция департаментінің бастығы Арыстанғани 
Заппаров, Қарағанды облысы Полиция департаментінің 
бастығы Санжар !ділов баяндама жасады.  

Жиын алдында Президентке полиция қызметінде 
қолданылатын цифрлық жобалар таныстырылды. Атап 
айтқанда, Мемлекет басшысына Ішкі істер орган-
дарын да киберқылмыс және есірткі қыл мыстарына 
қарсы күрес, дактилоскопия лық тіркеу, отбасындағы 
зорлық-зомбы лыққа профилактикалық бақылау жүр-
гізу, к�ліктерді заңдастыру және жол-к�лік апатының 
материалдарын сақтандыру компанияларына онлайн 
беру секілді маңыз ды міндеттердің орындалуын оңтай-
ландыруға бағытталған цифрлық техно логиялар 
енгізіліп жатқаны баяндалды. Сондай-ақ Мемлекет 
басшысына Ұлттық ұлан мен туристік полицияның 
жаңа формасы таныстырылды.

Сенат Спикері Мәулен �шімбаевты� 
т�ра�алы�ымен палатаны� осы сессияда�ы 
�орытынды отырысы �тті. Онда сенаторлар 
Мемлекет басшысыны� �сынымы бойынша 
Жо�ар�ы Сотты� судьяларын сайлады және 
бір�атар за�ды �арады. 

Ел Президентінің Жоғарғы Сот судьясы лауазым-
дарына сайлау туралы ұсынымын Жоғарғы Сот 
Кеңесінің т�рағасы Денис Шипп жариялады.

Биыл «Қазақстан Республикасының сот жүйесі мен 
судьяларының мәртебесі туралы» конституциялық 
заңға �згеріс енгізілгені белгілі. Соған байланысты 
Қазақстан Республикасының Президенті Сенатқа 
Жоғарғы Сот судьясы лауазымына кандидатураларды 
балама негізде енгізеді. Осыған орай бес Жоғарғы Сот 
судьясы лауазымына он кандидат ұсынылды. Канди -
датуралар Конституциялық заңнама, сот жүйесі және 
құқық қорғау органдары комитетінде алдын ала 
талқыланды. Соның нәтижесі бойынша, депутаттар 
Жоғарғы Сот судьясы лауазымына Ерлан Айтжанов, 
Ғабит !лжанов, Гүлмира Исамберлиева, Ерлан 
Қосмұратов және Нұрлан Құрманғалиевті сайлады. 
Отырыс барысында жаңадан сайланған Жоғарғы Сот 
судьялары ант берді.

Сонымен қатар палата отырысында сенаторлар 
«Заңсыз иемденілген активтерді мемлекетке қайтару 
туралы» заңды және оған ілеспе «Қазақстан 
Республикасының кейбір заңнамалық актілеріне 
заңсыз иемденілген активтерді мемлекетке қайтару 
мәселелері бойынша �згерістер мен толықтырулар 
енгізу туралы», «Қазақстан Республикасының !кім-
шілік құқықбұзушылық туралы кодексіне �згерістер 
мен толықтырулар енгізу туралы», сондай-ақ «Салық 
және бюджетке т�ленетін басқа да міндетті т�лемдер 
туралы» Қазақстан Республикасының Кодексіне 
(Салық кодексі) толықтыру енгізу туралы» заңдарды 
қарап, мақұлдады.

Сенат Т�рағасы бұл заңдарға Парламент депу-
таттары бастамашы болғанын, олар азаматтардың әл-
ауқатын арттыруға, халықты әлеуметтік қорғауға және 
елді экономикалық тұрғыдан дамытуға арналғанын 
атап �тті.

«Заңсыз иемденілген активтерді мемлекетке қай-
тару туралы заңдар топтамасы Мемлекет басшысының 

елдік мүддені к�здеген бастамасын іске асыру мақ са-
тымен әзірленді. Қаралған заңнамалық актілер заңсыз 
шығарылған активтердің шығу тегін ашуға, растауға, 
оларды қайтаруға және активтерді мем лекет пен ел 
мүддесі үшін қолдануға қажетті құқық тық тетіктерді 
айқындайды. Қайтарылған активтер Қазақстан халқы-
ның әл-ауқатын арттыруды к�здейтін әлеуметтік және 
экономикалық жобаларды қаржы ландыру үшін қол-
данылу қажет. Жалпы, мақұлданған заңдар !ділетті 
Қазақстан құру жолында жасалған тағы бір нақты қадам 
екені с�зсіз», – деді Мәулен !шімбаев.

Отырыс кезінде «Онлайн-платформалар және 
онлайн-жарнама туралы» және оған ілеспе «Қазақстан 
Республикасының кейбір заңнамалық актілеріне 
онлайн-платформалар және онлайн-жарнама мәсе-
лелері бойынша �згерістер мен толықтырулар енгізу 
туралы» және «Қазақстан Республикасының !кімшілік 
құқықбұзушылық туралы кодексіне �згерістер мен 
толықтырулар енгізу туралы» заңдарды қарап, мақұл-
дады. 

Отырыста Мәулен !шімбаев сессияның жұмысын 
қорытындылап, осы уақыт ішінде сенаторлар Мемлекет 
басшысының елімізді  жаңғыртуға  арналған 
реформаларын заңнамалық тұрғыдан қамтамасыз ету 
үшін ауқымды жұмыс атқарғанын айтты. Үш ай 
мерзімде Парламент 25 заң қабылдады. Олардың ішінде 
10 заңға депутаттық корпус бастамашыл болды. 
Сондай-ақ 66 маңызды іс-шара �ткізілді.

Сенат Спикері палатаның �ңірлермен �зара іс-
қимылды нығайту бағытындағы жұмыстардың 
қорытындысына да тоқталып �тті. Ол сессия барысында 
Жергілікті �кілді органдармен �зара іс-қимыл жасау 
ж�ніндегі кеңестің және «$ңір» депутаттық тобының 
құрамдары жаңарып, отырыстары �ткізілгенін тілге 
тиек етті. Мәулен !шімбаевтың айтуынша, осы 
сессияда депутаттардың заң шығару құқығын іске 
асыруға жәрдемдесетін жаңа тетік – Сенаттың 
Жобалық кеңсесі құрылды. Сенат жанындағы Жас 
сарапшылар клубының отырыстары да тұрақты түрде 
�ткізіліп келеді. Мемлекет басшысының тапсырмасына 
сәйкес, Парламентте «Бір ел – бір мүдде» депутаттық 
тобы жасақталып, оның құрамына Қазақстан халқы 
Ассамблеясынан сайланған депутаттар енді. Орнықты 
даму мақсаттарына мониторинг жүргізу ж�ніндегі 
парламенттік комиссияның алғашқы отырысы 
�ткізілгені де белгілі.

ОНЛАЙН-ПЛАТФОРМАЛАР 
ТУРАЛЫ ЗАҢДЫ МАҚҰЛДАДЫ

Мәжіліс Спикері Ерлан 'ошановты� т�ра-
�алы�ымен Парламент палаталарыны� бір-
лескен отырысы �тіп, онда бірінші сессияны� 
ж�мысы �орытындыланды. 

Ерлан Қошанов Парламенттің осы сессиясы 
небәрі 100 күнге созылғанына қарамастан, атқарған 
жұмысы �те маңызды әрі мазмұнды болғанын атап 
�тті. 

– Былтыр Қазақстан халқы бүкілхалықтық 
референдумда Президент реформаларын қолдады. 
Еліміздің жаңарған Конституциясы бүкіл 
мемлекеттік жүйе бойынша ауқымды �згерістерге 
жол ашты. Суперпрезиденттік жүйеден президенттік 
республика үлгісіне к�штік. Парламенттің р�лі мен 
мәртебесі күшейді. Ел басқару ісіне халықтың 
атсалысу белсенділігі арта түсті, – деді Е.Қошанов.

Сессия барысында палаталардың 3 бірлескен 
отырысы, Сенаттың 12 және Мәжілістің 15 жалпы 
отырысы �тті. Онда 120-дан астам мәселе қаралды. 
Сондай-ақ Парламенттің қарауында 82 заң жобасы 
болса, соның ішінде 25 заң қабылданып, 13 заңға 
Президент қол қойды. 

Депутаттар бастамашы болған заң жобаларының 
ішінде – заңсыз алынған активтерді қайтару, 
сұйытылған газ айналымын реттеу және тұрғын үй-
коммуналдық шаруашылығы, онлайн-платформалар 
және онлайн-жарнама мәселелері, кәсіптік біліктілік 
туралы заңдар бар. Сонымен қатар палата Т�рағасы 
бұрынғы Семей ядролық полигоны аумағын зерттеу 
мен қауіпсіздігін қамтамасыз ету мәселесі к�птен 
шешімін таппай келе жатқан түйткілді жайттың бірі 
екеніне назар аударды. Бүгінде бұл мәселе 
заңнамалық деңгейде шешімін тапты.

– Мемлекет басшысының «Күшті Президент – 
ықпалды Парламент – есеп беретін Үкімет» форму-
ласы аясында Мәжілістің �кілеттігі, бақылаушылық 
функциясы күшейтілді. Президент айтқандай, біз 
бюджеттің атқарылу барысын, әрбір тиынның жұм-
салуын қатаң қадағалауымыз қажет. Осыған орай 
Жоғары аудиторлық палатаның есебін тыңдадық. 
Онда халықты толғандыратын ең �зекті тақырып 
– жылумен қамту мәселесі к�терілді, – деді Е.Қо-
шанов.

$ткен сессияда барлығы 11 халықаралық шарт 
пен мемлекетаралық келісім ратификацияланды. 
Қос палата депутаттары Үкімет пен басқа да мем-
лекеттік органдарға 306 депутаттық сауал жолдады. 

Ерлан Қошанов осы сессияның �зінде халық 
қалаулыларының атына түскен 7 мыңға жуық хат 
қаралғанын және аз уақыт ішінде Мәжіліс жанын-
дағы Қоғамдық қабылдауға 800-ден астам адам кел-
генін атап �тті. 

Бірінші сессияны қорытындылай келе, Мәжіліс 
спикері қос палатаның шетелдермен және халық-
аралық ұйымдармен ынтымақтастықты нығайту 
бағытында да ауқымды жұмыс атқарғанын айтты. 
Сонымен бірге Палата т�рағасы депутаттардың 
түзетулеріне Үкімет қорытындысын қарау мерзімі 
ұзаққа созылатынына, белгіленген тәртіптің к�п 
жағдайда сақталмайтынына мән берді. Осы орайда 
Үкіметті қорытындыларды келісу рәсімін қайта 
қарауға шақырды.

Сондай-ақ Парламентке келетін мемлекеттік 
органдар басшыларының дайындығы мен депутаттық 
сауалдарға берілетін жауаптар сапасының т�мен 
екені де айтылды.

Мәжіліс т�рағасы келесі аптадан бастап депу-
таттардың �ңірлерге сапары басталатынын айтты. 

– Сол кезде қаралатын заңдар бойынша халықпен  
тереңірек пікір алмасу, жұртшылықтың ойын білу 
маңызды. Парламент заңдарды халық үшін және 
халықпен бірге жазады. Бұл – біздің басты 
ұстанымымыз, – деді Е.Қошанов.

Отырыс соңында Ерлан Қошанов Үкімет 
мүшелеріне екі палата аппараттарының қызмет-
керлеріне, сарапшылар қоғамдастығына, бұқаралық 
ақпарат құралдарының �кілдеріне бірлескен жұ-
мысы үшін зор ризашылығын  білдірді. 

Айта кету керек, жиынға Қазақстан Респуб лика-
сының Премьер-Министрі, Мемлекеттік кеңесші, 
Президент !кімшілігінің Басшысы, Конституциялық 
Соттың, Жоғарғы Соттың, Орталық сайлау комис-
сиясының және Жоғары аудиторлық палатаның 
т�рағалары, Үкімет мүшелері, Президентке тікелей 
бағынатын және есеп беретін мемлекеттік орган-
дардың басшылары мен Парламент палаталары 
аппараттарының жауапты қызметкерлері қатысты.     

ҚОҒАМДЫҚ ҚАБЫЛДАУҒА 
800 АДАМ КЕЛГЕН 
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БАҒЫТ

Осы аптада Астанада «AMANAT» 
партиясынан сайлан�ан барлы� 
де�гейдегі мәслихат депутат тары-
ны� бірінші республикалы� форумы 
�тті. Оны� ж"мысына 3 мы� �а жуы� 
адам �атысты. Олар ды� 2,5 мы�ы 
немесе еліміздегі барлы� мәслихат 
депутаттарыны� 77 пайызы – жер-
гілікті  �кілетті  ор гандарда�ы 
«AMANAT» партиясыны� м$шелері.

ПАРТИЯ ІЗГІ ІСТЕРДІҢ АЛҒЫ 
ШЕБІНДЕ ЖҮРУГЕ ТИІС

 «AMANAT» партиясының Трағасы 
Ерлан Қошанов з сзінде Президент 
Қасым-Жомарт Тоқаевтың Ұлттық 
құрылтайда ұсынған «!ділетті Қазақстан 
мен Адал азамат» концепциясына ерекше 
назар аударды.

«!ділет пен адалдық – ажырамас 
ұғымдар. Ал осы ұғымдардың салтанат 
құруы үшін қоғамдық сана мен әлеуметтік 
құндылықтар згеруі керек. Сонда ғана 
кздеген мақсатымызға жетеміз. Бұл бізге 
де қатысты. Осы жолда «AMANAT» пар-
тиясы барлық игі істің алғы шебінде жүруі 
тиіс. Халықтың сенімі бізге күш береді. 
Сол сенімнің арқасында ткен сайлауда 
Мәжілісте де, мәслихаттарда да басым 
дауысқа ие болдық. Премьер-Министрдің 
кандидатурасын ұсындық. Министрлерді 
тағайындадық. Мәслихат тағы фрак-
цияларымыз облыстар мен мегаполис-
тердің әкімдерін тағайындады. Бір сзбен 
айтқанда, «AMANAT» зор абырой мен 
орасан жауапкершілікке ие дегенді 
білдіреді», – деді ол.

Ерлан Қошанов «AMANAT» партиясы 
үш науқанның, атап айтқанда, прези-
денттік және парламенттік сайлаудың, 
сондай-ақ жалпыұлттық референдумның 
қозғаушы күші болғанын атап тті. Мұны 
партияның институционалдық тұрақты-
лы ғының крсеткіші деп бағалауға бола-
ды. «AMANAT» партиялық вертикальдың 
жұмыс қабілетін және азаматтардың 
партияға сенім артатынын дәлелдей 
алды. Алдағы уақытта осы үрдіс жалғасын 
тауып, аманаттық депутаттар әкімдік-
термен зара тиімді қарым-қатынас 
жасауы тиіс. Себебі сайлауалды уәделерді 
орындау осы механизмге келіп тіреледі.

«Қазір мәслихат депутаттарына 
партиялық вертикальға толық қосылуға, 
оның ресурстары мен мүмкіндіктерін 
пайдалануға, шешімдер әзірлеп, оны 
қабылдауға мүмкіндік беру маңызды. 
Жалпы, келесі сайлауда кадр резервін 
бірінші кезекте мәслихат депутаттарынан 
– белсенді, адал, халық арасында сенім 
мен беделге ие азаматтарадан қалып-
тастыру керек деп санаймын. Мәслихат 
депутаттарының кілеттілік аясы кең, 
олар ңірдің дамуына ықпал ете алады. 
Дәл осы мәслихат депутаттары облыс 
әкімін сайлайды, тексеру комиссияларын 
құрып, аумақтарды дамыту бағдарлама-
лары мен бюджетті бекітеді. Бұл – мәс-
лихаттар әкімдіктермен қатар ңірлердегі 
мір сапасына жауапты деген сз», – деді 
Партия Трағасы.

Ерлан Жақанұлы мәслихаттарға есеп 
беру, бағдарламалар мен бюджетті бекіту 
тек қағаз жүзінде болмауы тиіс екенін 
баса атап тті. Жергілікті деңгейде пікір-
таластар болуы қажет. Онда депутаттар з 
сайлаушыларының мүддесін қорғауы 
керек. Бәрінің бірдей кңілінен шығуға 
деген ниет мемлекеттің стратегиялық 
мақсаттарына кедергі келтірмеуі тиіс. 
Сынның болғаны дұрыс, бірақ попу-
лизмге жол бермеу қажет. !кімдіктер мен 
мәслихаттар зара бәсекелес те, қарсылас 
та емес, серіктестер болып жұмыс істеуі 
тиіс. Сондай-ақ Мәжіліс Трағасы ха-
лықтың билікке орындалмайтын талап 
қойып отырмағанын атап тті.

«Қазір онсыз да қоғамның сұранысы 
күшейді. Алайда азаматтар бізден орын-
далмайтын нәрсені сұрап отырған жоқ. 
Олар берген уәдеміздің уақытында әрі 
сапалы орындалуын, реформалардың 

нақты нәтижесін тағатсыздана күтіп 
отыр. Олай болса, депутаттардың бел 
шешіп жұмысқа кірісетін шағы келді. 
Бұл, әсіресе мәслихат депутаттарына 
қатысты. Сіздер – партияның жергілікті 
жердегі кілісіздер. Бүкіл ңірлік саясатқа 
ықпал етесіздер. Сіздердің мойында-
рыңыздағы жүк жеңіл емес. Бұрын халық 
әкімді іздейтін, қазір депутаттан сұрайды. 
Не жағдай болса да, «AMANAT қайда?» 
дейді. Оны здеріңіз де сезініп жатқан 
шығарсыздар. Біз осы сынаққа дайын 
болуымыз керек»,  – деді  партия 
Трағасы.

САНА �ЗГЕРМЕЙ, 
САПА ҚАЛЫПТАСПАЙДЫ

«AMANAT» партиясынан сайланған 
барлық деңгейдегі мәслихат депутат-
тарының бірінші республикалық фору-
мында сз алған Премьер-Министр 
!лихан Смайылов Мемлекет басшыс ы-
ның Сайлауалды тұғырнамасын және 
«AMANAT» партиясының бағдарламасын 
іске асыру Үкімет жұмысының негізі еке-
нін атап тті.

«Осы бағдарламалық құжаттарды 
тиімді іске асыру халықтың мір сүру 
деңгейін арттыруға мүмкіндік береді. 
Алдымыздағы мақсаттарға қол жеткізу 
үшін қажетті ресурстың барлығы бар. 
Қойылған міндеттерге қол жеткізу мәс-
лихаттардың да белсенді қатысуын талап 
етеді», – деді ол.

Сондай-ақ Үкімет басшысы ауыл 
тұр ғындарының табысын арттыруға ар-
налған «Ауыл аманаты» жобасын жүзеге 
асыруға биыл 100 млрд теңге блінетініне 
тоқталды.

«Жоба 7 жылда 1 млн-нан астам ауыл 
тұрғынын қамтиды. Бұған 1 трлн теңге 
қарастырылды. Агронеркәсіптік ке-

шенде 536 млрд теңгені құрайтын 300-ге 
жуық жоба жүзеге асырылуда. Кктемгі 
егіс және орақ науқанын жеңілдікпен 
не сиелендіру клемі биыл 140 млрд тең-
ге ге дейін ұлғайды. Ауыл шаруашылығы 
техникасына жеңілдікпен несие беру 
млшері 145 млрд теңгеге жетті», – деді 
Үкімет басшысы.

Ал з кезегінде Мемлекеттік кеңесші 
Ерлан Қарин қоғамдық сана згермей, 
мемлекет пен қоғамның жаңа сапасы 
қалыптаспайтынына назар аудартты. Ол 
президенттік реформалардың мәні негізгі 
саяси институттарды нығайту екенін атап 
тті.

«Ең басты міндет – реформаларды 
жүзеге асыру ғана емес, оларды бүкіл 
қоғам болып жүргізу. Сондықтан саяси 

жаңғырту бағдарламасын іске асыру 
Конституцияға згерістер енгізуді талап 
еткен кезде Президент жалпыұлттық 
референдум ткізу жнінде бастама 
ктерді. Референдум нәтижесі қоғамдық 
топтасудың сапалы жаңа деңгейге шық-
қанын айғақтады. Мұны президенттік 
және парламенттік сайлау қорытындысы 
да растады. Мәселен, реформалардың 
мән-мағынасы бойынша Президент 
елдегі барлық саяси күштен тысқары тұру 
керек. Бұл – басты қағидаттың бірі. 
Сондықтан былтыр конституциялық 
реформа аясында Мемлекет басшысы з 
кілеттігін атқаратын мерзімде ешқандай 
саяси партияның қатарында болмау 
керек деген ережені енгізу туралы баста-
маны ктерді. Содан кейін Президент 
ре ферендум қорытындысын күтпестен 
пар тия қатарынан шығып, трағалықтан 
бас тартты. Осылайша, Мемлекет басшы-
сы реформаларды жүзеге асыруға табан-
дылығын крсетті», – деді Ерлан Қарин.

Сондай-ақ Мемлекеттік кеңесшісі 
енді заң бойынша Конституциялық 
Соттың, Жоғарғы Соттың және зге де 
соттың трағалары мен судьяларына, 
Орталық сайлау комиссиясы мен Жоғары 
аудиторлық палата трағасы мен мү-
шелеріне қандай да бір партияның 
қатарында болуға тыйым салынатынын 
еске салды. Сондай-ақ әкімдер саяси 
пар  тияның филиалдарында траға бола 
алмайды. Бұл – елімізде жаңа саяси 
мәдениеттің негізі қаланып жатыр деген 
сз. Саяси мәдениеттің дамуы туралы 
айта келе, Мемлекеттік кеңесші кейбір 
партияның тәжірибесіздігінен немесе 
шамадан тыс амбициясы салдарынан 
ара-тұра саяси эгоизмге ұрынып жататы-
нын атап тті. Ондай партиялар басқа 
партиялар айналысатын мәселелер мен 
тақырыптармен айналысудың қажеті жоқ 
деп санайды. Алайда жалпыұлттық мә-
селелерден алшақтап, саяси қателіктерге 
бой алдырады.

«Елімізде синтетикалық есірткіге қар-
сы күрес, тұрмыстық зорлық-зомбы-
лықпен күрес, балалар зорлық-зомбылы-
ғының алдын алу сияқты проблемалар 
айтарлықтай кп. Бұл мәселер жаңа 
жалпыұлттық күн тәртібіне, президенттік 
реформаларды жүзеге асыруға тікелей 
қатысты. «AMANAT» партиясы зінің 
мол тәжірибесі мен саяси жауапкерші-
лігінің арқасында халықты толғандыр ған 
мәселелерді шешуге әрқашан атсалысуға 

дайын тұратынын ерекше атап ткім 
келеді. Бұл тіпті партиялық ұстанымға 
айналды. Туындаған қиындықты зінікі 
немесе згенікі деп блмеу – бұл жауапты 
саяси мәдениеттің крінісі. Сондықтан 
да басқа партиялар «AMANAT» партия-
сынан саяси жауапкершілік қағидатын 
қабылдауы керек деп есептеймін. Ұлттық 
мәселелерді шешу – бүкіл қоғамның ісі. 
Оны партиялық немесе басқа идеоло-
гиялық бағыт бойынша бліп қарастыруға 
болмайды», – деп атап тті Мемлекеттік 
кеңесші Ерлан Қарин.

МЫҚТЫ М�СЛИХАТ – 
МЫҚТЫ �ҢІР

Форумда баса назар аударылған 
тезистердің бірі – ңірлердің теңгерімді 

дамуын қамтамасыз ету. Бұл – партия ның 
Саяси тұғырнамасындағы басым дық-
тарының бірі. 2023-2027 жылдарға 
арналған «Халықпен бірге!» сайлауалды 
бағдарламасы да з бастауын осы құ-
жаттан алады. Сайлау науқаны кезінде ол 
сайлаушылардың аманаттарымен толыға 
түскен болатын. Осылайша, сабақтастық 
жалғасып бағдарламаны жүзеге асырудың 
республикалық және 20 ңірлік Жол 
картасын бекітілді. Онда 78 млн шаршы 
метрден астам жаңа тұрғын үй салу, 
мектепке дейінгі ұйымдарда 300 мың, 
мектептерде 1,5 млн орын ашу, халықты 
100% сумен жабдықтауға қолжетімділігін 
қамтамасыз ету, шағын бизнес үшін 15 
мың кедергіні жою сынды тағы да басқа 
нақты міндеттер қойылды. Бүгінде 
«AMANAT» фракциясының мүшелері 
осы міндеттерді кезең-кезеңімен жүзеге 
асыруда. Солардың бірі – форум де-
легаты, Абай облыстық мәслихатының 
депутаты Шағангүл Жанаева «AMANAT» 
партиясы кез келген қиындықта бірінші 
болып халыққа қол ұшын созатынын 
атап тті. Мәселен, жақында Абай 
облысында болған рт кезінде «Жастар 
Рухы» Жастар қанатының 500-ден астам 
еріктісі оқиға орнында жұмыс істеді. 
Олар зардап шеккен тұрғындарға кмек-
тесіп, рт сндірушілерді тамақтандырды, 
үйінділерді тазартты. Бұл – «AMANAT» 
партиясының жауапты саяси күш екені-
нің айқын крсеткіші. Десе де, ңірлерде 
шешімін күткен проблемалар жетіп 
артылады.

«Жасыратыны жоқ, қазір ауылда 
мамандар жетіспейді. Lзім колледжде 
студент жастармен жұмыс істейтіндіктен, 
жастардың жағдайын жақсы білемін. Оқу 
бітірген соң ауылға барайын десе не 
жұмысы, не үйі, не күйі жоқ. Сондықтан 
жастар ауылдан қашады. Ауылға жас 
мамандарды тартуды шұғыл жолға қоюды 
ұсынамын. Қазірдің зінде Абай облысы 
«Ауыл аманаты» жобасы аясында 2 мың-
нан астам ауыл жастарына з ісін бастау 
үшін шағын несие беру мүмкіндігін 
қарастырып жатыр. «Дипломмен – ауыл-
ға!» жобасы шеңберінде жас мамандарға 
тұрғын үй сатып алу немесе салу үшін 600 
адамға несие беру жоспарда бар. Осы 
мәселелерді жастарға айтқанда, олардың 
кзінен үлкен қызығушылық пен зор үміт 
барын байқадым. Жастарға арналған 
бағдарламаларды жан-жақты түсіндіріп, 
оларды кәсіпке ынталандыру – біздің 

ортақ міндетіміз», – деді Абай облыстық 
мәслихатының депутаты Шағангүл 
Жанаева.

Lз кезегінде форум делегаты, 
Қарағанды облыстық мәслихатының 
депутаты Евгений Буслаев зиянды және 
қауіпті ндірістердің қызметкерлерін 
зейнетке ерте шығару мәселесін ктерді. 
Ол бұл мәселені партия з сайлауалды 
бағдарламасына енгізіп, шешуді кздеп 
отырғанын жеткізді. Ал Жаңазен қа-
лалық мәслихатының депутаты Асқар 
Ноғаевтың айтуынша, халық қалаулы-
лары мұнай-газ саласында жиі кездесетін 
еңбек дауларын шешуге әрдайым ат-
салысады.

«Бізге мұнай-газ кешені саласының 
жұмысшылары мен кәсіподақ ұйымдары 

да жиі тініш-ұсыныстарымен шығады. 
!сіресе, еңбек даулары жиі теді. Міне, 
осындай даулардың бел ортасында 
«AMANAT» партиясының депутаты 
ретінде халықпен кездесіп, олардың мұң-
мұқтажын тыңдап, билікке ұсынысын 
жеткізіп, з деңгейімізде шешуге үлес 
қосып келеміз», – деді депутат.

Форум делегаты, Алматы қаласы 
мәслихатының депутаты !сия Ақанова 
министрлер мен әкімдер есеп беретін 
кптеген бастаманың «AMANAT» пар-
тиясының сайлауалды бағдарламаларын 
орындау аясында жүзеге асырылып 
жатқанына назар аударды. Депутаттар 
билік пен халық арасында кпір болып, 
азаматтардың мүдделерін қорғауы және 
қордаланған мәселелерді шешуге к-
мектесуі тиіс. Lздеріңіз білетіндей, жа-
қында «Заңсыз иеленген капиталды 
қайтару туралы» заң қабылданды. Форум 
делегаты, Мәжіліс депутаты Ерлан 
Саиров ат тбеліндей топ шетелге мил-
лиардтаған долларды шығарып әкеткенін 
мәлімдеді. Ол ұрланған қаражатты елге 
қайтару жұмысын аяғына дейін жеткізу 
қажет екенін атап тті. Осы мәселе бо-
йын ша партия мүшелері барлық деңгейде 
нақты іс-қимыл жасау керек. Бұл – ха-
лықтың талабы.

БАЯНДЫ БАСТАМА 
Д�СТҮРГЕ АЙНАЛМАҚ

«AMANAT» атынан сайланған мәс-
лихат депутаттарының республикалық 
форумы дәстүрлі жиынға айналатын 
болды. Партия Трағасы Ерлан Қошанов 
форумның пленарлық отырысын қоры-
тындылаған сзінде осындай ұсыныс 
айтты.

 «Біздің мақсатымыз айқын. Ол – 
Мемлекет басшысы қолға алған рефор-
маларды аяғына дейін табысты жүзеге 
асыру. Бұл бағытта биліктің барлық 
тармағының ортақ ұстанымы, ауызбірлігі 
бар екенін бүгінгі форум крсетті деп 
ойлаймын. Осы форумды жыл сайын 
немесе екі жылда бір рет тетін дәстүрлі 
форумға айналдырсақ деген ұсыныс бар. 
Сіздердің қол соғуларыңызды мен қолдау 
деп түсініп отырмын. Бұл форум бүгінгі 
жиынмен аяқталмайды. Келер жылы да 
осылай жиналып, Үкімет мүшелерін, 
жергілікті билік кілдерін шақырып, 
Мемлекеттік кеңесшіміз бар, осындай 
жиында ақылдасқанымыз жн деп 
ойлаймын. Осы ретте, !лихан Асханұлы 

мен Ерлан Тынымбайұлына, баршаңызға 
тағы да алғыс айтқым келеді», – деп 
түйіндеді «AMANAT» партиясының 
Трағасы.

К ү н н і ң  е к і н ш і  ж а р т ы с ы н д а 
«AMANAT» партиясынан сайланған мәс-
лихат депутаттары бейінді министрлердің 
қатысуымен панельдік сессиялар ая-
сында оқыту семинарларын ткізді. 
11 панельді сессияның әрқайсысына 
250-300 адам қатысты. Онда зекті сауал-
дар қойылып, пікір алмасуға толық жағ-
дай жасалды. Жалпы форум барысында 
Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаевтың реформаларын жүзеге асыру 
аясында ңірлерді дамыту, сондай-ақ 
мәслихаттардың кілеттіктерін кеңейту 
мәселелері талқыланады.

САРҚЫЛМАС САРҚЫЛМАС 
КҮШ БЕРЕДІКҮШ БЕРЕДІ

ХАЛЫҚТЫҢ СЕНІМІХАЛЫҚТЫҢ СЕНІМІ
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БАЛА ҚАУІПСІЗДІГІНЕ 
БАСЫМДЫҚ БЕРІЛЕДІ

 «AMANAT» партиясы 
жанындаы Республикалы� 
жастарды �олдау ке�есіні� 
отырысы �тті. Жиында ба-
лаларды зорлы�-зомбы-
лы�тан �орау, суицидті� 
алдын алу, оларды� ���ы�-
тары мен әл-ау�атын �ам-
та масыз ету ж�ніндегі 
«Бала �орау» кешенді 
жос   пары тал�ыланды. 

Мемлекет басшысы Қасым-
Жомарт Тоқаев Ұлттық құрыл-
тайда оқушылардың бір-біріне 
қысым, зорлық-зомбылық, 
әлімжеттік к�рсетуі жиілеп кет-
кенін және бала тәрбиесіне 
қоғам болып мән беру қажет 
екенін айтқан еді. Осы ретте, 
Мәжіліс депутаттары, сарап-
шылар, құзырлы органдардың 
және үкіметтік емес ұйымдар-
дың �кілдері бас қосқан жиын-
да аталған мәселеге баса мән 
беріліп, ондай оқиғалардың 
ал дын алу жолдары қарас-
тырылды.

«Елімізде балалар мен жас-
�спірімдерге қатысты жасала-
тын қылмыс саны артып ба-
рады. Бас прокуратураның де-
регіне сәйкес, былтыр бала-
ларға қатысты 2 005 қылмыс 
жасалды. Оның ішінде жыныс-
тық қолсұғушылыққа қатысты 
– 719, балалар арасындағы 
суицид бойынша 155 оқиға тір-
келді. Бұл жайт бүкіл қоғамды 
алаңдатады. Бүгінгі балақай – 
ертеңгі ел тірегі. Оның болаша-
ғына бей-жай қарауға болмай-
ды», – деді Парламент Мәжі лі-
сінің депутаты, Кеңес т�рағасы 
Нартай Аралбайұлы.

4з кезегінде, Оқу-ағарту 
вице-министрі Еділ Оспан 
2023–2025 жылдарға арналған 
«Бала қорғау» кешенді жос-
парымен таныстырып, оның 
басым бағыттарын атады.

«Бұл құжат әр балаға қауіп-
сіз орта құруды, ведомствоара-

лық қызметті үйлестіруді к�з-
дейді. Онда жеті негізгі к�р-
сеткіш қамтылған. Соған сәй-
кес, жоспардың жүзеге асырылу 
барысына баға беріп отырамыз. 
«Бала қорғау» – 15 орталық 
және 20 жергілікті атқарушы 
органның бірлескен жауапкер-
шілігін айқындайды. Бүгінде 
жобаның алғашқы нұсқасы 
ашық талқылауға шығарылды. 
Нәтижесінде, қоғамдық пікірді 
ескере отырып, бірқатар �згеріс 
енгізіп үлгердік», – деді вице-
министр.

Ал Мәжіліс депутаты, Кеңес 
мүшесі Ринат Зайытов бала-
ларға қатысты бастама қоғамға 
ортақ мәселе екенін және оған 
аса жауапкершілікпен қарау 
керектігін алға тартты.

«Жобаны жүзеге асыру 
кезінде шетелдік бастамаларды 
үлгі ете бермей, �зіміздің отан-
дық тәжірибеге сүйенуіміз 
керек. Балаларды оңалту орта-
лықтарының ғылыми, спорт-
тық бағыттағы жоспарларын 
жеке-жеке саралаған ж�н. 
4скелең ұрпақты тәрбиелеу 
ісінде т�л тарихымыз бен әде-
биетімізді ұмыт қалдыруға бол-
майды», – деді халық қалау-
лысы.

«Жастар Рухы» жастар қа-
натының т�рағасы Нұржан 
Жетпісбаев бала психологиясы 
мен дамуына кері әсерін тигі-
зетін контенттер интернет 
кеңіс тігінде және әлеуметтік 
желілерде белең алып бара 
жатқанын айтты.

«4кінішке қарай, мемле-
кеттік немесе басқа да жауапты 
органдар тарапынан интернет 
кеңістігінде тарап жатқан 
қысқаметражды бейнежаз-
баларға, сериалдар мен �зге де 
�німдерге тиісті бақылау жүр-
гізілмейді. Бақылау болмаған 
соң жас�спірімдер мен бала-
лардың миын улайтын жат дү-
ниелер к�бейіп кетті. Миллион-

даған қаралым жинаған мұндай 
�німдердің пайдасынан г�рі 
зияны к�п екенін мойын дауы-
мыз керек. Нашақорлыққа, 
�з-�зіне қол жұмсауға, ойын құ-
марлыққа итермелейтін бей-
нежазбаларға шектеу қою 
қ а ж е т » ,  –  д е д і  « Ж а с т а р 
Рухының» т�рағасы.

Жиын соңында кеңес т�ра-
ғасы аталған жоспар Ашық 
нор мативтік құқықтық актілер-
дің интернет-порталына жүк-
теліп, құжат 5 620 рет қарал-
ғанын және жобаны қолдаған-
дар саны небары 2 дауыс болса, 
қарсылық білдіргендер саны 
157-ге жеткенін атап �тті. 

«Құжаттың мәні мен мақ-
сатын жан-жақты талқыладық 
деп ойлаймын. Алайда біз мұ-
нымен шектелмейміз. Бұл та-
қырып алдағы уақыттарда да 
қозғалады. Бала қауіпсіздігі – 
мемлекеттің басты мәселесі. @р 
ата-ана баласының қауіпсіз 
ортада �мір сүріп, дені сау, 
білім-білігі мол, саналы ұрпақ 
болғанын қалайды. «Бала 
қорғау» кешенді жоспарын 
кем-кетіксіз, олқылықсыз қа-
былдау – бәріміздің ортақ 
парызымыз», – деп түйіндеді 
Нартай Аралбайұлы.

Айта кетейік,  кешенді 
жоспар «Балалардың зорлық-
зомбылықтан және қаты-
гездіктен қорғау құқығын жү-
зеге асыру», «Білім алушылар-
дың педагогикалық қолдау құ-
қығын іске асыру, балалардың 
суицидтік және аутоагрессивті 
мінез-құлқының алдын алу 
және түзету», «Қазақстандық 
балалардың әл-ауқатының 
деңгейін арттыру, балалардың 
құқықтарын қорғау саласын-
дағы мемлекет пен қоғамның 
�зара іс-қимылы» және «Ақ-
параттық сүйемелдеу» сынды 
т�рт б�лімнен тұрады. Құжат 
биыл қыркүйекте қабылданады 
деп күтілуде.

НЕГІЗГІ МАҚСАТ – 
ХАЛЫҚТЫҢ ТАБЫСЫН АРТТЫРУ

Е�бек және халы�ты 
әлеу меттік �орау ми нистр-
лігі �зіне ведомс тво лы� 
баыныстаы «Е�бек ре-
сурс тарын дамыту орталы-
ы» А'-мен бірлесіп, елі міз-
ді� е�бек нарыын дамыту-
ды� 2030 жыла дейінгі 
кешенді жоспарын әзірлеп 
шы��ан болатын. Аталан 
��жат «AMANAT» партиясы 
жанындаы Эко номика, 
цифрландыру және иннова-
цияларды дамыту ж�ніндегі 
респуб ликалы� ке�есті� 
отыры сында тал�ыланды. 

Республикалық кеңес т�ра-
ғасы Екатерина Смышляеваның 
айтуынша, құжатты әзірлеуге 
к�птеген сарапшылар, соның 
ішінде салалық және халық-
аралық сарапшылар тартылған. 
Жобаның негізгі мақсаты – 
т ұ р а қ т ы  е ң б е к  н а р ы ғ ы н а 
жағдай жасау және сапалы 
жұмыс орындарының санын 
арттыру.

«Еңбек нарығын дамытудың 
2030 жылға дейінгі кешенді 
жоспары – халық табысын арт-
тыру бағдарламасының негізгі 
блогы. Бағдарлама да, жос пар да 
сан рет �згеріп, ақы рында құжат 
дайын болды. Соның негізінде 
азаматтары мызды тұрақты әрі 
сапалы жұмыс орындарымен 
қамтамасыз етуге, ең бастысы, 
халықтың табысының артуына 
тікелей шаралар қабылданады 
деп сенеміз», – деді Мәжіліс де-
 путаты Екатерина Смышляева.

Жобаны таныстыру бары-
сында «Еңбек ресурстарын да-
мыту орталығы» АҚ президенті 
Дәулет Арғандықов бүгінде 
Қазақстанда жұмыс орын да-
рының тек 2,1 миллионы, яғни 
жалпы санының 1/3 б�лігі ғана 
сапалы екенін атап �тті. Мақ сат 
– бұл к�рсеткішті 4 мил лион ға 
жеткізу. Осылайша, еліміздегі 
жұмыспен қамтылған дардың 
жартысы тұрақты және қауіпсіз 
жұмыс орындарында лайықты 
жалақы алып, 1,9 мил лион 
адам  ның табысы артатаын бола-
ды. Жыл сайын табысы орташа 
деңгейден асатын адам дардың 
саны шамамен 270 мыңға 
к�бейіп, олардың жалпы �сімі 
30 пайызды құрамақ.

Ведомствоның мәліметінше, 
экономиканы индустрия лан-
дыру, инфрақұрылымды жедел 
жетілдіру, шағын және орта биз-
несті дамыту �судің драйверлері 
болмақ. Кешенді жоспарды іске 
асыру еңбек нарығының барлық 
қатысушыларына – бизнеске, 
азаматтарға, мемлекетке оң әсер 
етеді. Мәселен, азаматтар үшін 
бұл – жеке және мансаптық 
�судегі тең мүмкіндіктер, жұмыс 
орнын таңдаудағы артықшы-
лық тар, біліктілікті мойындауға 
негізделген лайықты еңбекақы, 
әлеуметтік кепілдіктер мен 

қауіпсіз жұмыс орындары, ең-
бек нысанын таңдаудағы икем-
ділік. Ал бизнес үшін бұл – 
кадр ларды даярлауға «тапсы-
рыс» қалыптастыру, білікті 
кадр ларды даярлау және қайта 
даярлау жүйесінің инвестиция-
лық тартымдылығы, экспортқа 
бағытталған жаңа �ндірістерді 
дамыту, оның ішінде экономи-
каға қажетті шетелдік маман-
дарды тарту. Мемлекет үшін 
бұл – теңдестірілген аумақтық 
даму, еңбек нарығының жаңа 
идео логиясы: жай ғана жұмыс-
пен қамту емес, азаматтарды 
сапалы жұмыс орындарымен 
қамта масыз ету.

Екатерина Смышляева 
еңбек нарығын дамытудың 
кешенді жоспарын әзірлеуші-
лерге құжаттың жан-жақты 
тал қылануы белгіленген қыр-
күйек айына дейін жобаны 
аяқтауды ұсынды.

«Күзде жаңа экономикалық 
саясат пен халықтың табысын 
арттыру бағдарламасын талқы-
лауға қайта оралатын боламыз 
деп ойлаймын. Сол уақытқа 
дейін кешенді жоспарға қатысты 
ұсыныстар к�бейе түсуі мүмкін. 
Біздің �тінеріміз: асықпау ке-
рек, қазір үлкен талдау жүргізіл-
ді. Бұл құжатта бірінші орында 
адам және оның адал да лайықты 
еңбек арқылы қол жеткізер әл-
ауқаты болуы тиіс. Міне, осы 
канондардың барлығы мұнда 
сақталған, оны сарапшылар 
қауымдастығы, �нім �ндіру-
шілер, бизнес �кілдері қарап 
шықты, әлі де болса жетілдіре 
түскен ж�н. Бұл кешенді жоспар 
барлық салалық бірлестіктерден, 
соның ішінде �ңірлерден де 
талдаудан �туі керек. Ол жақта 
қандай ұсыныстар енгізілетінін 
біз �ңірлік кеңестерімізде тал-
қы лаймыз деп ойлаймын. Мы-
салы, оңтүстікті индустрия-
ландыру бастауы жеңіл �нер-
кәсіпте жатыр. Бірақ жеңіл 
�неркәсіп мәселелерін бүгіннен 

бастап шешпесек, кейін оны 
жұмыс істете алмай қиналатын 
боламыз. Ең бастысы, жоспар 
мен шын жағдайдың арасы 
алшақтап кетпеуі керек», – деді 
Екатерина Смышляева.

С�з ретінде айта кететіні, 
соңғы бес жыл бойы елімізде 
жаңа жұмыс орындарын құру 
қарқыны тұрақты түрде т�-
мендеп келеді. Құрылған жұмыс 
орындарының �сімі еңбек 
нарығына жаңадан еніп жатқан 
ЖОО-лар мен техникалық және 
кәсіптік білім беру ұйым дары-
ның (ТжКБ) түлектерін жұмыс 
орындарымен қамта масыз ете 
алмай отыр. Жұмыс күшінде 
аймақтық диспропорция бар: 
оңтүстіктегі тұрғындар саны 
2030 жылға қарай Қазақстан 
халқының жалпы санының 35 
пайызын құрайды деген болжам 
бар. Жұмыс орындарының жар-
тысына жуығы �німділігі т�мен 
және негізінен мемлекеттің 
үлесі басым салаларда құрылған. 
4зін-�зі  жұмыспен қамту 
бойынша негізгі �сім қызмет 
к�рсету саласына тән.

Сондықтан да бүгінгі бар 
сын-қатерлер мен қазіргі әлем-
дік трендтер еңбек нарығының 
жаңа идеологиясын әзірлеуді 
талап етуде. Қазақстан бұл 
бағытта Дүниежүзілік банкпен 
бірлесе отырып халықаралық 
тәжірибеге талдау жүргізген 
екен. Оның нәтижесінде еңбек 
нарығын дамыту үшін бизнесті 
ынталандыру бойынша ұсыныс-
тар тұжырымдалған. Біріншіден, 
экономиканы индустриалды 
бағытқа бұру сапалы жұмыс 
орындары мен жоғары табысты 
қамтамасыз етеді. Екіншіден, 
жұмысшылардың табысының 
�суін негізінен экспортқа ба-
ғыт талған �німі бар жеке компа-
ниялар қамтамасыз етіп отыр. 
Үшіншіден, кәсіпкерлікті қол-
дау, шағын және орта бизнесті 
дамыту жаңа жұмыс орында-
рының ашылуына ықпал етпек.

ВЕЙПКЕ УЛАНҒАН БАЛАЛЫҚ
Вейп пен электронды темекіні� 

�лт саулыына келтіретін залалы 
кәдімгі темекіден асып т1спесе, 
кем емес. Сонды�тан оан болаша� 
�рпа�ты� денсаулыы 1шін за�-
намалы� шаралармен �арсы 
т�ратын уа�ыт жетті. «AMANAT» 
партиясы жанындаы Білім және 
денсаулы� са�тау мәселелері 
ж�ніндегі республикалы� ке�есті� 
кезекті отырысына �атысушылар 
осындай �орытындыа келді.  

Вейп пен электронды темекінің адам 
денсаулығына т�ндіретін қаупі туралы 
елімізде бірнеше жылдан бері айтылып 
келеді. Кеңес т�рағасы Жұлдыз Сүлей-
менова атап �ткендей, партиялықтар 
бұған дейін де жаңа жаман әдетке қарсы 
күресу үшін бірқатар жүйелі іс-шара 
ұсынған болатын.

«Түркістанда �ткен Ұлттық құрыл-
тайда Президент Қасым-Жомарт Тоқаев 
вейп және түрлі электронды темекілерді 
ұлт саулығына қауіп т�ндіретін кесел деп 
атап �тті. Ол  электронды темекінің бәрі-
не қолжетімді және оның зиянсыздығы 
туралы түрлі жарнаманың к�бейіп кет-
кеніне алаңдаушылық білдірді. Мемлекет 

басшысы осы қауіпті үрдіспен күресу 
үшін жүйелі және шұғыл шаралар қа-
былдау қажет екенін айтты. Осыған 
байланысты біз Денсаулық сақтау, Оқу-
ағарту министрліктерінің, прокуратура-
ның, «Атамекен» ҰКП және басқа да 
мекемелердің �кілдерін жинап отырмыз», 
– деді жиынды ашқан Ж.Сүлейменова.

Іс-шараға Мәжіліс депутаты, Эколо-
гия мәселелері ж�ніндегі кеңестің 
т�рағасы Еділ Жаңбыршин, «Ұлттық 
ғылыми медициналық орталық» АҚ 
басқарма т�рағасы Абай Байгенжин, 
«Темекі түтінінен азат Қазақстан үшін» 
ұлттық коалициясының жетекшісі 
Жәми ла Садықова және басқалар 
қатысты.

Оқу-ағарту вице-министрі Еділ 
Оспанның айтуынша, вейп шегуді жастар 
арасында белең алған �зекті мәселелердің 
қатарына қосуға болады. 

«4кінішке қарай, бүгінде жастар түрлі 
жаман әдетке бой алдыруға бейім. 
Нашақорлық, ойынқұмарлық, буллинг 
және кибербуллингпен қатар вейпинг те 
үлкен мәселесі айналды. Қазақстан 
тұтынушылар лигасының ақпараты 
бойынша, Астана мен Алматыда соңғы 6 
айда вейп сатылымы 372 пайызға �сті. 

Елімізде вейп сататын 6 мыңнан астам 
сауда нүктесі бар. Оларға толықтай 
тыйым салуды Мәжіліс депутаттары мен 
еліміздің Денсаулық сақтау министрлігі-
нің �кілдері қолдады. Бұл жерде біз 
балаларымыздың болашағын басты 
орынға қойып отырмыз», – деді ол.

Сондай-ақ вице-министр вейппен 
күрес аясындағы жұмыс қорытындылары 
туралы айтып берді. Оның айтуынша, 
2023–2025 жылдарға арналған арнайы 
Жол картасы жасалып, жастар арасында 
түрлі іс-шаралар �ткізу жоспарлануда. 
Мәселен, «Мен салауатты �мір салтын 
ұстанамын!» деген ұранмен марафон 
�ткізу к�зделіп отыр. Сондай-ақ ол оқу 
орындарының жанында рейдтер жүр-
гізуді, жастар к�п жиналатын орындарда 
вейптерді жарнамалауға тыйым салуды, 
�ңірдегі кәсіпкерлер арасында түсіндіру 
жұмысын жүргізуді және әкімдіктерге 
вейптердің зияны туралы баннерлер 
орналастыруды міндеттеуді ұсынды.

Денсаулық сақтау вице-министрі 
Вячеслав Дудник вейптің зияны туралы 
ғылыми зерттеулерге тоқталды. Сонымен 
қатар ол темекі индустриясының нарығы 
үздіксіз дамып, жаңа �нім түрлері пайда 
болып жатқанын, оған денсаулық сақтау 

жүйесі дер кезінде шаралар қабылдауы 
тиіс екенін атап �тті.

«Жаңа тренд пайда болды. 4 буын 
вейптері тыныс алу жолдарына зақым 
келтіреді. Зерттеулер бұл �німнің жоғары 
уыттылығын к�рсетті. Мұндай тұтыну 
деңгейі никотинге тәуелді азаматтардың 
жаңа буынының пайда болуына әкелуі 
мүмкін», – деп атап �тті В.Дудник.

Оның айтуынша, Қазақстанда 2018 
жылы жүргізілген зерттеудің нәтижесіне 
сәйкес, 15 жастағы ұлдардың 14 пайызы 
және қыздардың 6 пайызы вейп шегіп 

к�рген. Бұл зерттеуді 2022 жылы қайтала-
ған кезде вейпті тұтыну к�рсеткіші 3,6 
пайызға күрт �скені анықталды.

«Вейп және электронды темекі 
шегудің зияны кәдімгі темекіден кем 
емес. ДДҰ вейп тұтынуды темекі шегумен 
бірдей деп мойындады. Оларды кәдімгі 
темекіге арналған «трамплин» деп те 
санауға болады. Бұған қарсы қандайда бір 
шара қолдануымыз қажет, әйтпесе, 
еліміздің болашақ ұрпағынан айырылып 
қаламыз», – деп түйіндеді Денсаулық 
сақтау вице-министрі.

Дайындаған Нұрлан ҚОСАЙ



ЮНЕСКО ғылымды 
дамытуды 

«уақытпен жарысқа» 
теңеді. Себебі түсінікті. 
Әлемде ғылым өркен 
жайған сайын адамзат та 
уақыттан оза түседі. 
Қазақ елінің де осы 
жарыс жолынан шығып 
қалмай, алға қарай 
дамығаны жөн. Әйтпесе, 
өркендеуде артта қалып, 
өркениет көшінің шетіне 
шығып қалуы мүмкін. 
Сондықтан мемлекет 
отандық ғылымды 
дамытуға баса мән беріп 
отыр. Бұл ретте ғылымды 
қаржыландыру соңғы үш 
жылда үш есе артты.

Дүниежүзінде, әсіресе дамыған елдерде 
ғылымға қаншалықты к�ңіл б�лінетінін 
келесі қызықты деректерден байқауға 
болады. ЮНЕСКО дерегінше, бес жылда 
жаһандық ЖІ( 14,9 пайызға �сіпті, ал осы 
кезеңде ғылыми зерттеулерге арналған 
жаһандық шығыстар одан к�пке, 19,2 
пайызға артқан. Жер-жаһанда ғылыми 
зерттеушілер санының �суі планета 
халқының �суінен үш есеге асып түскен: 5 
жылда адамзат саны 4,6 пайызға �ссе, 
ғалымдар саны 13,7 пайызға к�бейген. 

Заманауи ғылым адамзаттың болашақ 
д а м у ы н  а й қ ы н д а й д ы .  С о н д ы қ т а н 
жаһандық тұрғыда бір жыл ішіндегі ең к�п 
ғылыми жарияланымдар 10 негізгі ғылыми 
бағытқа тиесілі болып отыр: жасанды 
интеллект және робототехника (257,5 мың 
жарияланым), энергетика (215,8), мате-
риалтану (193,6), нанотехнология (87,1), 
опто электроника және фотоэлектроника 
(56,7), биотехнология (35,3), қорғаныс 
және қауіпсіздік (25,9), биоинформатика 
(19,1), заттар интернеті (6,9), блокчейн 
технологиясы (0,29).

Қазақстанда ғылыми-техникалық және 
инновациялық қызмет саласындағы 
мемлекеттік саясатты және ведомстволық 
салалық ғылымды әкімшілендіруді 11 
министрлік жүзеге асырады. Дегенмен 
отандық ғылымды дамытуға серпін беру 
үшін былтыр елімізде бұл салада жеке ми-
нистр лік құрылды. 

Ғылым және жоғары білім министрі 
Саясат Нұрбектің айтуынша, ғылым мен 
инновацияны �ркендету – дамудың жаңа 
экономикалық бағытының негізгі басым-

дықтарының бірі. Сол себепті ғылымды 
қаржыландыру артты.

«Мемлекет басшысының сайлауалды 
бағдарламасына сай, ғылымды қаржылан-
дыруды кезең-кезеңімен ұлғайту бойынша 
мақсатты жұмыстар жүргізіліп жатыр. 
Ғылымды қаржыландыру соңғы үш жылда 
үш есе артты. Сондай-ақ ғылыми жобалар-
ды коммерцияландыру қаржысы т�рт 
есеге артты. Биыл базалық қаржыландыру 
54 ғылыми ұйымға берілді», – деді ми-
нистр.

Ол ғылыми-техникалық қызмет 
нәтижелерін коммерцияландыру жоба-
лары табысты іске асырылып жатқанына 
сендірді.

–  Біріншіден, коммерцияландыруға 
арналған жобалар нәтижесінде инно-
вациялық �німдерді сатудан түскен табыс 
22,6 миллиард теңгені құрады. Екіншіден, 
бюджетке салық т�лемдері түрінде 5,7 
миллиард теңге т�ленді. Үшіншіден, 465,5 
миллион теңгенің �німі шетелге экспорт-
талды. Т�ртіншіден, жеке инвесторлар 
құйған қаржы к�лемі шамамен 6,8 мил-
лиард теңгені құрады, 1 400-ден астам 
жұмыс орны құрылды, – деді С.Нұрбек.

ҒАЛЫМДАРДЫҢ ЖАЛАҚЫСЫ СЕДІ
Соңғы мәліметтерге сәйкес, бүгінде 

елімізде 22 мың ғылыми кадр бар. Зерт-
теушілердің 37 пайызы ғылыми немесе 
академиялық дәрежеге ие. 

Қазақстандық ғылым айтарлықтай 
жасарыпты: ғалымдардың 35 пайызын 35 
жасқа дейінгі жастар құрайды екен.  

Соңғы жылдары жас ғалымдарды 
қолдау және оларды ғылымға тарту шара-
лары пәрменді жүргізіліп жатыр. Ғылым 
және жоғары білім министрлігі конкурстық 
құжаттамаларға жаңа талап енгізді: �з ғы-
лы ми жобасын бюджет есебінен жүзеге 

асыр ғысы келетін команда, ұжым �з 
қатарындағы жас ғалымдар мен зерттеу-
шілердің үлесін кем дегенде 40 пайызға 
жеткізуі керек.

«2022 жылдан бастап «Ғылым туралы» 
заңға енгізілген �згерістерді практикада 
іске асыру басталды. Ұлттық ғылыми 
кеңестердің шешімдерін апелляциялау 
институты енгізілді. Ғылыми тағылым-
дамадан �тудің нормативтік базасы бекі-
тілді. Жүргізілген шаралар нәтижесінде 
ғалымдардың жалақысы 2 есе ұлғайтылды. 
Сонымен қатар Ұлттық ғылым академия-
сына мемлекеттік мәртебе берілді», – деді 
министр С.Нұрбек.

Мемлекет басшысының тапсырмасы-
на сәйкес және халықаралық тәжірибеге 
сүйене отырып, Президент жарлығымен 
Ғылым және технологиялар ж�ніндегі 
ұлттық кеңес құрылды. Оның аясында да 
жас ғалымдарға зор қолдау к�рсетіледі. 
Мысалы, былтыр мыңнан астам жас ғалым 
мен зерттеуші жұмыс істейтін 631 ғылыми 
жобаға бюджеттен жалпы сомасы 19,1 
миллиард теңгеден астам қаражат шығын-
далды. Ал енді гранттық қаржыландыру 
конкурстары нәтижесінде жас ғалым-
дардың 881 жобасы қаржыландырылуда. 

Жыл сайын әлемнің жетекші ғылыми 
орталықтарында 500 қазақстандық ғалым 
тағылымдамадан �тіп отырады.

ЕЛДІҢ ҒЫЛЫМИ �ЛЕУЕТІ ҚАНДАЙ?
Қазақстанда ғылыми және ғылыми-

техникалық қызметті іске асыратын 650 
кәсіпорын мен 485 жеке тұлға аккредит-
телген. Бірақ олардың 438-і ғана ғы лыми 
зерттеулер мен тәжірибелік-кон струк-
торлық жұмыстарды  жүзеге асырады. 
Олардың 101-і – мемлекеттік секторға, 
95-і – жоғары білім беру секторына, 202-сі 
– кәсіпкерлік және 40-ы – коммерциялық 
емес секторға жатады.

Ғылыми ұйымдардың желісі 11 �ңірде 
артты. Оның ішінде Астана қаласында – 
14, Қарағандыда – 9 және Шығыс Қазақ-
стан облыстарында – 7 белсенді жұмыс 
істейтін жаңа ұйым қосылыпты.

Қазір ғылыми әлеует 11 салалық 
министрлік пен ведомстволарға бағынады. 
Ғылыми зерттеулер мен тәжірибелік-кон-
структорлық жұмыстарды жүзеге асыратын 
ведомстволық бағынысты мемлекеттік 
ұйымдардың 34-і – Ауыл шаруашылығы 
министрлігіне, 17-сі – Денсаулық сақтау 
министрлігіне, 6-ауы – Цифрлық даму, 

инновациялар және аэроғарыш �неркәсібі 
министрлігіне, 5-уі – Индустрия және 
инфрақұрылымдық даму министрлігіне, 
3-і – Экология және табиғи ресурстар 
министрлігіне, 2-і – Энергетика ми-
нистрлігіне тиесілі. Т�тенше жағдайлар, 
Қорғаныс, Еңбек және халықты әлеуметтік 
қорғау министрліктері – бір ғылыми 
ұйымнан еншіледі. 

Салалық мемлекеттік органдардың 
қарамағында ғылыммен айналысатын 12 
жоғары оқу орны бар. Тарата кетсек, АШМ 
– 3, Денсаулық сақтау министрлігі – 5, 
Мәдениет және спорт министрлігі – 4.

(з кезегінде Парламент жаңа «Ғылым 
және технологиялық саясат туралы» заң 
жобасына бастамашылық жасады. Депу-
таттар Ауыл шаруашылығы министрлігі 
мен Мәдениет министрлігінің жоғары оқу 
орындарын – Ғылым және жоғарғы білім 
министрлігінің қарамағына, ал педаго-
гикалық жоғары оқу орындарын – Оқу-
ағарту министрлігінің қарамағына тап-
сыруды ұсынып отыр. Бұл білім берудің 
бар лық деңгейі үшін педагогтерді даярлау-
дың тұтас моделін құруға мүмкіндік береді.

Ғылыми-зерттеу институттары мен 
жоғары оқу орындарының ғылыми зерт-
теулерге және жұмыстарға қажетті тауар-
ларды сатып алуы үшін мемлекеттік сатып 
алуды жүргізудің ерекше тәртібін белгілеу 
ұсынылды. Qйтпесе, парадоксты жағдай 
қалыптасты: ғылыми-зерттеу институттары 
және жоғары оқу орындары ғылыми жо-
балар мен бағдарламаларға арналған 
конкурстарды жеңіп алады. Бірақ ары 
қарай зерттеудің �зін бастау үшін олар 
жабдықтарды, реактивтерді, зерттелетін 
объектілерді сатып алу бойынша тағы 
конкурстар �ткізуі керек. Кейде бұл тен-
дерлер жылдап �тпей қалуы немесе жаб-
дық ты жеткізу бірнеше айға созылуы 
мүмкін. 

Жаңа заң жобасы қабылданса, қазақ-
стандық ғалымдардың ғылыми журналдары 
мен монографияларын басып шығаруға 
арнайы гранттар б�лінеді. 

Республикада базалық қаржыландыру 
аясында жобаға жетекші ғалымдарға жеке 
еңбекақы т�леу енгізілді. Бұрын олар 
негізінен атақ пен марапат үшін жетекші 
болатын. Ғылымды қаржыландырудың 
жаңа түрі – іргелі ғылыми зерттеулерді 
жүзеге асыратын ғылыми ұйымдарды 
қаржыландыру енгізілді. Ғылыми, ғы-
лыми-техникалық жобалар мен бағдар-
ламалар енді мемлекеттен бұрынғыдай 
бір-екі жыл емес, 5 жыл бойы қаражат алып 
тұрады. 

Яғни, ғылымның дамуына кең �ріс 
ашылды, мол мүмкіндік берілді. Ендігі с�з 
– қазақстандық ғалымдарда. Олардан ел 
дарыны мен әлеуетін жарқырата жүзеге 
асыруды, ғылыми жетістігімен Қазақ-
станның жақсы атын шығаруды күтіп 
отыр.

Елдос СЕНБАЙ 
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Ғылым
қолдаудан
кенде емескенде емес

��ірде мал ба�атын �лтара�тай 
жер таппай ж�рген шаруалар  же-
терлік. Кезінде «�ста�анны� �олын-
да, тістегенні� аузында» алая�-
ты�пен кепілге кеткен жерлерді� 
б�гінгі та�дыры да �ыл �стінде. 
�сіресе, Солт�стік "аза�стан мен 
А�мола облысыны� аума�ында 
ауылшаруашылы� жерлеріні� әлі де 
басым б%лігі латифундистерді� 
ше�гелінен шы�пай т�р. Жайылым 
жер �шін со�ына дейін бару�а 
ниеттенген т�р�ындар жылдар бойы 
соттасып келеді.

Сондай �ңірдің бірі – Айыртау 
ауданына қарасты Қаратал, Елецкий, 
Қоск�л, Сары�зек және Колесниковка 
ауылдары. Т�рт жылға жуық жер үлестерін 
ала алмай, түрлі сатыдағы соттардың 
табалдырығын тоздырған жоғарыдағы 
ауыл тұрғындары кезінде �здері сеніп 
тапсырған «Жер Ана» компаниясының 
құрамынан шығуға ниеттеніп, Қаратал 
ауылында үлкен жиын �ткізді. Аталған 
ауылдарға тиесілі 16 186 гектар ауыл 
шаруашылығы жерлері сонау 2010 
жылдың 22 қазанында кепілге қойылып 
кеткен. Бірақ жерге егін салған компа-
нияның халыққа білдірмей келген шикі 
істері болғаны туралы тұрғындар тек ара-
да он жыл �ткенде ғана барып анықтапты. 

Алдымен мәселенің қалай басталып, 
артының қалай тым қоюлана күрделеніп 
кеткенін жіпке тізсек. Сонау тоқсаныншы 
жылдары жерге «Qліби» ЖШС иелік 
етеді. Сол кезден бастап жердің айна ла-
сында сағызша созылған сан түрлі қитұр-
қы әрекеттер, миллиондаған доллар не-

си елер мен ауыл жұртына тиесілі жерлер 
түгелдей банктердің кепілдігіне кетеді. Ал 
артынан жаңағы компаниялардың бәрі 
т�лем қабілеті жоқ болып банкротқа 
айналып шыға келген. Жоғарыдағы бес 
ауылға тиесілі 16 мың гектардан астам 
шұрайлы жер де «Халық банкі» ак цио-
нерлік қоғамына кепілдікке беріліп, 
миллиардтаған сома несие алынған 
болып шықты. Алайда несие жерге егін 
еккен «Жер Ана» компаниясына емес, 
«Qлі би» холдингі, «Бинюс» астық ком-

паниясы сияқты бірнеше ауылша-
руашылық ком паниясына рәсімдеген. 
Қағаз жүзінде сол кездердің бәрінде 
халықтың қатысуымен «жина-лыстар» 
�ткізілгенімен, оның бәрінен де халық 
хабарсыз қалған. Соның сал-дарынан 
жалпы саны 788 пайшы мүлде жер 
үлесінсіз қалады. 

Бірнеше мәрте аудандық облыстық 
сот инстанцияларында қаралған жер 

дауында тіпті әлдеқашан қайтыс болған, 
иелері Ресейге, тіпті басқа да мемлекетке 
к�шіп кеткен адамдардың құжатқа «қол 
қойып» жібергені де белгілі болған. Жер 
үлестерін ала алмай, «бармаған жер, 
баспаған тауы» қалмаған тұрғындардың 
ендігі бар үміті – жерлерінен айырған 
«Жер ана» жауапкершілігі шектеулі 
серіктестігінің құрамынан шығып, �здері 
жеке шаруашылық серіктестігін ашу. Сот 
отырыстарында қаралып жатқан құжатқа 
сәйкес, Қаратал ауылдық округінің 15 065 

гектар егістік алқабы мен Елецкий ауыл-
дық округінің 1 121 гектар жері кепілге 
қойылған. Жоғарыдағы ауыл тұрғындары 
жерді кепілдікке жіберген «Жер Ана» 
ЖШС-ның құрамынан шығу туралы 
жиын �ткізілетінін аудандық газетте жа-
рия лағанымен аудан әкім дігінен жиынға 
қатысқан ешкім болмады. 

– Қазір прокуратура 788 пай үлескері-
нің жері бойынша істі сотта қарап отыр. 

Бүгінгі жиынға осы үлескерлердің 665-
інен үлескерлер мен олардың �кілдері 
қатысып отыр. Жиынның негізгі мақсаты 
–  т ұ р  ғ ы н  д а р д ы  « Ж е р  А н а » 
компаниясының құрамынан шығару 
мәселесі.  Жиналыс қорытындысы 
бойынша, халық бірауыздан «Жер 
Ананың» құрамынан шығуға шешім 
қабылдады. Құжатта барлық  азамат-
тардың қолы мен жеке деректері жазыл-
ған. Жиын қорытын дысына сәйкес, 
хаттама шешімі Egemen Qazaqstan газе-
тінде жарияланады. Газетке жарияланған 
алты ай ішінде ол заң жүзінде күшіне 
енетін болады, – дейді жер үлескерлерінің 
заңгері Жанболат Қабытай. 

Жиынға құжат жүзінде тек 1 121 гек-
тары ғана анықталған Елецкий ауылының 
тұрғындары да қатысты. Кезінде «бармақ 
басты, к�з қысты» әрекеттер болғанынан 
ба, қалған жер үлестерінің кімнің мен-
шігінде екені де беймәлім болып шықты. 
Ауыл белсенділері құжаттан тыс қалған 
аталған жерлерді кепілге кетіп қалған 
негізгі жер үлестерін алып шыққаннан 
кейін қайта қозғамақ ниетте. 

– Осында отырған барлығымыздың 
мақсатымыз да, тілегіміз де біреу. 

Жұмылған жұдырықтай бірлесіп, ата-
бабамыздан қалған жерімізді �зімізге   
кері қайтарғымыз келеді. Сондықтан 
бар шаңыз сот отырыстарына қатысып, 
елдігімізді к�рсететін уақыт келді. Алда-
ғы 17 шілдеде тағы сот болады. Соған 
баршаңызды қатысуға шақырамын. Тек 
күш біріктіріп, соңына дейін күрессек 
қана оң нәтижесі болуы мүмкін, – дейді 
ауылдың белсенді тұрғындарының бірі 
Қабдуәли Оразалин. 

Жиын барысында ауылдағы сапасыз 
ауызсу, абаттандыру сияқты басқа да 
жыл дар бойы қордаланған мәселелер де 
айтылды. Ауыл әкімі аудандық бюджеттен 
қаражат қарастырылса, мәселе шешімін 
табатынын жеткізді.  

Ауыл тұрғындарының жер үлестерінің 
алдағы тағдыры әлі де болса бірнеше 
мәрте сот отырыстарының қарауында 
тал  қыға түспек. Жерлері к�кпарға түс-
кендей ту-талақай болған жоғарыдағы 
ауыл тұрғындары соңына дейін күресуге 
белді бекем буып отыр. 

Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ, 
Ақмола облысы 

ЖЕРДІ ЖЕРДІ 
САТҚАН  КІМДЕР?САТҚАН  КІМДЕР?

Аталған ауылдарға тиесілі 16 186 гектар ауыл 
шаруашылығы жерлері сонау 2010 жылдың 
22 қазанында кепілге қойылып кеткен. Бірақ 

жерге егін салған компа нияның халыққа білдірмей 
келген шикі істері болғаны туралы тұрғындар тек 

ара да он жыл !ткенде ғана барып 
анықтапты.



С.Сейфуллин атында�ы �аза� 
агротехникалы� зерттеу универ-
ситеті, «Ветеринариялы� сани-
тария» кафедрасыны� доценті, 
профессор, ветеринария �ылым-
дары ны� кандидаты Юрий Балджи 
ветеринария, та�ам $німдеріні� 
�ауіпсіздігі, ветеринариялы�-са-
ни тариялы� сараптау, экструдир-
ленген мал азы�ы мен �оспалар 
ба�ытында к$птеген зерттеу ж'р-
гізген. Біз �алыммен тілдесіп, 
сапалы мал $німдерін алу, сала-
да �ы к'рделі мәселелер ж$нінде 
пікір лесіп, оны� осы т'йткілді жою 
ба�ытында�ы зерттеулеріні� нәти-
жесі ж$нінде білген едік.  

–  Алдымен инновациялық мал азығын 
әзірлеу үшін зерттеулерді қай кезде бас та-
дыңыз? Нәтижесі қандай болды? Осыған 
тоқтала кетсеңіз.

– Бастапқыда Ақмола агротехникалық 
колледжін бітірген соң университетке 
оқуға түстім. Оны бітірер кезде жетекшім, 
ғалым Қуаныш Сыздықов дипломдық 
жұмысыма еттің сапа к$рсеткішін анықтау 
ж$ніндегі тақырыпты зерттеуді ұсынды. 
Аспирантурада үш жыл бойы мал шаруа-
шылығы $німінің сапасы және қауіпсіздік 
к$рсеткіштерін анықтау тақырыбын 
тереңдете зерттедім. 'сіресе, афлатоксикоз 
(тамақтан улану кезіндегі патология – 
авт) кезінде фитобиотикті, фитопрепарат-
тарды қолдануға к$бірек ден қойдым. Бұл 
– $те ұсақ саңырауқұлақ әрекетінен туын-
дайтын кең таралған ауру. Ол тудыратын 
мико токсин ішінде ең қауіптісі – афла-
токсин. /зіңіз білесіз, шаруа қожалықтары 
малына қолында бар жемш$бін береді. 
Осы микотоксин барлық мал азығында 
кездеседі. Біреуінде аз, кейбірінде к$п 
болуы ықтимал. Осындай жемді жегенде 
токсин малдың ағзасында $те улы затқа 
айналады. Ол сүтінде, етінде болады. 
Диссертацияны қорғаған соң профессор 
Балғабай Майқанов жетекшілігімен осы 
бағыттағы  бірнеше жобаны зерттеуді 
қолға алдық. Нәтижесінде, біз тұтынатын 
сүт, ет және сүт-ет $німдерінде токсиндер, 
антибиотик қалдықтары, гормоналды 
препараттар, микробиологиялық лас-
таушы заттар таптық. Бұлар денсаулыққа 
зиян келтіреді. Сондықтан «улы заттар мал 
$німдеріне қандай жолмен келіп түседі, 
оны қалай тоқтатуға немесе азайтып, 
баяулатуға болады?» деген сұраққа жауап 
іздедік. /йткені тұтынушы барынша 
қауіпсіз, таза $німді пайдалануы тиіс. Бұл 
– бірінші мәселе. 

Екінші мәселе – еліміздің к$птеген 
$ңірінде экологиялық ахуал нашар. 
Мысалы, Қарағанды облысында ірі 
$неркәсіптік орын к$п. Тіпті, курорттық 
аймақтардағы экологиялық ахуалды 
зерттеген кезде токсикалық элементтердің 
к$п к$лемдегі шоғырын анықтадық. 
Таулар абсорбент секілді оларды $з бойына 
жинап алады. Олар ауа, су, топырақ, 
$сімдікте жиналып, мал ағзасына түседі, 
кейін осы мал $німдері арқылы сауда 
с$ресіндегі азық-түлікке келіп жетеді. Біз 
соны жейміз. 

Біз малдың азығын зерттеген кезде 
қарапайым және патогенді микробтар, 
микотоксин б$летін к$птеген саңырау-
құлақты анықтадық. Осыны зарарсыз-
дандыру үшін 2015 жылдан бастап менің 
диссертациямда бұрын зерттелген 
фитопрепараттарды қолдандық. Зерт-
теуімдегі саңырауқұлаққа қарсы тиімді 
эффектіні тереңірек зерттей бастадық. 
Мал азығын экструдтау технологиясын 
қайта жаңғырттық. Азықтарды $ңдеудің 
к$птеген әдісі бар, мысалы, кеңейту, 
түйіршіктеу және экструзия. Соңғы 
технологияны к$пшілік біле бермейді. 
Қазір оны қайта қолға алып, жетілдіруде. 
/йткені қазір құрал-жабдық, технология 
біршама дамыған. Экструзия процесінде 
ұнтақтау, ылғалдандыру, араластыру, тер-
миялық $ңдеу, желатиндеу, ақуыз дена-
турациясы, микроорганизмдерді және 
кейбір улы қосылыстарды жою және 
ішінара дегидратация сияқты бірнеше 
операция жүреді. Экструдтауда 90-105 
градустағы жоғары температурада гигиена-
лық құрама жем алу үшін қолданылады. 
/те жоғары атмосфералық қысымда мал 
азығын $ңдеу процесі жүргізіледі. Шикізат 
ретінде жүгері, бидай, бұршақ, арпа секілді 
дәнді-дақылдағы барлық пайдалы заттар 
алынады. Экструдтау процесінде мал азы-
ғының құрамы $згереді. Ақуызды алсақ, 
ол $те ауыр қорытылады, ақуыз петид пен 
аминоқышқылға айналады. Майларда 
осындай жағдай. Экструдтау кезінде ол 
ыдырап, май ақуыз қапшығынан б$лініп 
кетеді. Крахмал – азық құрамындағы қо-
рытылуы ауыр ең күрделі нутриент. Экс-
трузия оны б$лшектейді, тез сіңетін жеңіл 
к$мірсуға айналдырады. 

Бір қызық жайтты айтайын. Экструдтау 
жолымен алынған азықты 2020 жылдан 
бері полиэтилен қапшықта сақтап келеміз, 
полиэтилен қапшығы түрлі саңырауқұлақ, 
заттардың $нуіне $те қолайлы орта. 
Алайда қапшықтағы азық ешбір $згеріссіз 
қалпында сақталды.  /зге малдың азығын 
осылай сақтаса, бір-екі аптадан кейін 
бүлініп кетеді. Соны зерттеп қарасақ, 
зиянды микроағза, саңырауқұлақтар 
жойылғандықтан, азықты ұзаққа сақтауға 
мүмкіндік бергенін к$рдік. Зерттеулер 
нәтижесінде жазылған ғылыми әдебиет-
терге жүгінсек, әдеттегі азықтың 30-40 
пайызы малдың ағзасына сіңсе, ал 60 
пайыздан астамы құнарлы заттар жануар 

ағзасына толықтай сіңбей, шығып кетеді. 
Біз с$з етіп отырған экструдтау үдерісі 
кезіндегі азықтың сіңіру к$рсеткіші 90-95 
пайызға дейін жетеді. Яғни, жануар ас 
қорытуға к$п қуат жұмсамайды. Артық 
қуат малдың $німділігіне жұмсалады, егер 
сауылатын сиыр болса сүті, бордақыланған 
ірі қара болса еті к$бейеді. Біздің зерттеу 
жұмыстарымыз, басқа авторлардың еңбе-
гіне, мәліметтеріне сәйкес дәлел денген.  
Біз әзірлеп шығарған фитобиотик мал 
шаруа шылығында қолданылады. Пре-
парат бұрын «тополин» деп аталды, оны 
М. Қозыбаев атындағы Солтүстік Қазақ-
стан университетінде химия ғылымдары-
ның докторы, профессор Владилен 
Поляков ойлап тапты. Диссертациямда 
және бірлескен жобаларымда оның пре-
параттарын қолдандым. Қазір препаратты 
мемлекеттік тіркеу тізіміне енгізіліп, 
азықтық қоспа BioFeed-P деп аталды. Оны 
экструдиленген мал азығына қосамыз. 

–  Инновациялық мал азығын үш цехта 
$ндіріп сатуға қол жеткізілген к$рінеді?

– 2015 жылы түрлі рецептура әзірлеуге 
қатысты ғылыми-зерттеу жобасын жүр-
гіздік, жоба аяқталған соң соның нәтижесі 
бойынша патент алдық. «Ғылым қоры-
ның» коммерциализациялау ж$ніндегі 
байқауына құжаттарды жинап, $тінім 
бер дік. Қор ғалымдарға $ндіруші бизнес-
пен бірігіп жаңа $нім алып, $ндіріске 
шығаруды жолға қою үшін к$мектеседі. 
Цех аштық, қазір фитобиотикпен байы-
тылған экструдтелген $нім шығарылып 
жатыр. Қазір басқа фитопрепараттар әзір-

леп жатырмыз. Енді фитобиотикпен 
тәжірибе жүргізіп, жемазық емес маститті 
емдеу және алдын алуға бағытталған 
биопрепарат әзірлеуге кірістік. /нім 
түрлері де к$бейтілуде. К$птеген адам 
біздің $німді биологиялық белсенде қоспа 
деп түсінеді. Алайда биологиялық белсенді 
қоспада тұтыну м$лшері шектелмейді. 
Оны к$п тұтынса зияны жоқ. Ал біздің 
азық-жем қоспалары белгілі бір әрекет 
ететін заттар мен олардың дозалары 
бойынша реттеледі. Бұл мемлекеттік 

тізілімге енгізілген. Бақылау жүргізіледі. 
– Қазір елімізде ұсақ шаруа қожалығы 

к$п. Ондағы малдың к$бі бордақыланып, 
етке $ткізіледі. )р фермердің малды 
семіртуге қатысты $з тәжірибесі, әдісі бар. 
Тіпті, кейбір жағдайда «малды семіртетін 
препараттар егіледі» деп естиміз. Олар нені 
дұрыс жасап жүр, қай тұстан қателеседі? 
Осы тақырыпқа қатысты мал бағып отырған 
жандарға $з ақыл-кеңесіңізді айта кетсеңіз?

–  Мал шаруашылығымен айналысатын 
фермерлердің мал дәрігерінің қызметіне 

жүгінгені дұрыс. Зоотехник малдың 
рационын, оны немен азықтандыруды 
а н ы қ  т а й д ы .  М а л  д ә р і г е р і  ж а л п ы 
ветеринарлық қауіпсіздікті қадағалайды. 
Біз малды $нім алу үшін ұстаймыз. 
Барлығымыз таза әрі қауіпсіз $нім тұтын-
ғымыз келеді. Бұл – ұлттық қауіпсіздік 
мәселесі. Азық-түлік себепші болатын 
түрлі аурумен ауырмауымыз керек. Сіз 
айтып $ткен малды семірту үшін препарат-
тар егу жайы ол тек ветеринар бақылауымен 
жүргізілуі тиіс. «Ивермекті» алып қарасақ, 
бұл – паразитке қарсы препарат, 
қажеттілігі бар. Оны қолдану керек. 'рбір 
препараттың $з нұсқаулығына сәйкес 
оның құрамындағы залалды заттар жануар 
ағзасынан шығып кететін уақыт белгі-
ленген. Бұл антибиотик, антипаразитарлық 
препараттарға қатысты. Ал жалпы қолда-
нылмауы тиіс гормоналдық препараттар 
д а  қ о л д а н ы л ы п  ж а т ы р .  Ф е р м е р 
препараттың нұсқаулығын оқып, соның 
талаптарын барынша сақтауы тиіс. 
Мысалы, антибиотикті қолданғанда оның 
ағзадан шығуы үш күнге созылады. Егер 
әсер етуі ұзаққа созылатын болса, ол 
мерзім – бір ай. Соңғы екпе салынғаннан 
кейін бір ай ішінде малды союға болмайды. 
Осыншама уақыт күту керек. Сонда ғана 
ағза антибиотик қалдығынан арылып, еті-
сүті қауіпсіз, пайдалы болады. Алайда к$п 
жағдайда бұл мерзім сақталмайды, оны 
ешкім бақылап жатқан жоқ. Қазір адамдар 
ауырса, интернеттен қарап, оқып алып, $з 
бетімен дәріханадан дәрі сатып алып, 
емделе беретін болды. Ауыл шаруа шылы-
ғында да тура осындай жағдай қалыптас-
қан. Алайда интернеттегі ақпарат жалған 
болуы мүмкін. Сондықтан малды емдеуді 
маман бақылауы тиіс. 

Тағы  бір айта кетерлік мәселе, ауырған 
малды емдеу үшін түрлі антибиотик 
қолданады. Ірі шаруашылықтарда бұл 
бақылауға алынған. Егер сиыр желінсаумен 
ауырса, оны антибиотикпен емдегенде 
сиыр сүтін сауып, ішуге болмайды. 
Антибиотик қалдығы белгілі бір м$лшері  
сүттің құрамында қалып қояды. Оны 

бұзауға береді, не жемге қосады. Шағын 
қожалықтарда осы талапты ешкім сақ-
тамайды, оны ешкім бақылап жатқан жоқ. 
Емделген малды талап етілген мерзімнен 
бұрын сойып, етке сатады. Ал еттегі 
антибиотик қалдығынан адамда аллергия 
пайда болады. Аз м$лшердегі антибиотик 
адам ағзасына түссе, ол сенсибили зация-
ланады (ағза сезімталдығының артуы – 
авт). Ол аллергия, анафилаксия және 
иммуно логиялық реакциялардың бас-
талуына, дамуына негіз болады. Адам 
кейін инфек ция мен ауырса, осындай ан-
тибиотик түрімен емдесе, бірінші ана-
филак тикалық шок пайда болып, адам 
$ліп кетуі мүмкін. Екінші жағдайда бұл 
антибиотик әсер етпейді, адам ауруынан 
ұзақ жазылмайды, дәрі кесірінен бауыр, 
бүйрекке зақым келеді. 

Ал мал ағзасында антибиотиктен басқа 
антипаразитарлық, одан да қауіпті гор-
моналдық препараттар кездеседі. Соңғы 
кездері «бірқатар $ңірде гормоналдық 
препараттар қолдана бастады» деп естимін. 
Яғни, инсулин сатып алып, малға егеді. 
Малдың тәбеті күшейіп, алдына келгеннің 
бәрін жей береді, тез семіреді. Бұл $нім 
адамға $те қауіпті, олай жасауға болмайды. 
Айталық, нормативтік актілердегі тізілімде 
антибиотиктер, гормондар, пестицидтер, 
улы заттар және басқалары бақылауда 
болуы тиіс деп к$рсетілген. Іс жүзінде мал 
$німдері құрамындағы осындай б$где 
заттарды жеткілікті дәрежеде бақылау жоқ. 
Оған зертханалардың жеткілікті жабдық-
талу, қаржыландыру деңгейінің т$мендігі 
кедергі болып отыр. /йткені құрал-жаб-
дық тары мен сынама жүйесінің реактив-
тері $те қымбат. 

Кейбір фермер осындай нормативтік 
құжаттарды, талаптарды айналып $туді 
біледі. Мысалы, сүт және сүт $німдерінің 
қауіп сіздігіне қойылатын талаптар техни-
ка лық регламентіне сәйкес $німнен анти-
биотик тобына кіретін 4 антибиотик тек-
серіледі. Ал фермер малын тізімге алын-
баған басқа антибиотикпен емдейді. 
Сарапшы $німді зертханада тексергенде 
тек нормативтік құжатқа сәйкес тізімдегі 
антибиотиктерді ғана іздейді. Оны тап-

паса, «$німде антибиотик жоқ» деп анық-
тама немесе қауіпсіздік сертификатын 
береді. Алайда $німде басқа антибиотиктер 
к$рінбей қалады. Оларды анықтау стан-
дарттары да жоқ, олар тізімге алынбаған. 
Сондықтан қолданыстағы нормативтік 
құжаттарды қазіргі ахуалға бейімдеп 
$згерту қажет. /німдегі антибиотикті 
жекелеп емес, жиынтық к$лемін анық-
тайт ын тестілерді енгізуді ұсынамын. 
Бұл – $те үлкен мәселе. /німдегі басқа 
антибиотиктерді анықтау қиын емес. 
Ондай тест к$п, мысалы Қытайда, Еуро-
одақта осындай жүйелер к$п әзірленеді. 
Ғалымдарымыз да жалпы антибиотик 
к$лемін анықтап беретін тест жасап 
шығарған. Тіпті, біздің $зіміздің жалпы 
антибиотикті анықтайтын патентіміз бар. 

–  Тағы қандай зерттеу жобаларынан 
нәтиже шықты, қандай жетістіктеріңіз бар?

–  Осы зерттеулермен қатар біз азық-
түліктің қауіпсіздік сапасын анықтайтын 
экспресс жиынтықтар мен тестілер, 
әдістерді жасап шықтық. Осы зерттеу 
нәтижесінде монография жазылды. Онда 
40-қа жуық әдіс пен патент к$рсетілген. 
Жеке адамдарға және зертханаларға 
қолдануға болатын мал $німдерінен әзір-
ленген тағамның қауіпсіздігін анықтайды. 
Бұл – біздің зерттеу бағытымыздың бірі. 
Ол туралы айтатын нәрсе к$п. Мысалы, 
біз к$п ИФА тест жасап шықтық. Оны 
дәріс оқитын шәкірттерге, біліктілік 
к$теруге келген мамандарға ғана к$рсе-
теміз. Олар «мұны қайдан сатып алуға 
болады» деп сұрайды. Ол әзірге сатыл май-
ды. /йткені отандық ғалымдар әзірлеген 
қандай да бір $нертабысты $ндіріске енгізу 
$те қиын. Мысалы, біз екі түрлі азық 
қоспасын мемлекеттік тізілімге енгізуге 
екі жыл уақытымыз кетті. Ал патент алуға 
бір жыл уақыт керек. Ға лым дарымыз 
к$птеген дүние жасап шықты, соны 
$ндіріске енгізу, айналымға шығару қиын. 
Сондықтан заңнамалық тұрғыдан осы 
үдерістерді жылдамдатуды ұсынамын. Біз 
шетелдік тестілерді қолданамыз. /зіміз 
жасай алатын дүниені неге шеттен сатып 
алуымыз керек?! 

–  Сұраныс болып жатса, $ндіруге дайын 
тұрған препараттарыңыз бар ма?

– Дайын тұрған препараттар жеткілікті. 
Мысалы, оған 2011 жылы Қырғыз Респуб-
ликасы Америкадан тауық етінің ірі 
партиясын сатып алған. Олар осы $нім 
құрамындағы белсенді хлордың қалдығын 
анықтауы қажет еді. Бұрын тауық етін 
зарарсыздандыру үшін белсенді хлормен 
$ңдейтін.  Қырғыздар  б ізден  осы 
б$лшектерді анықтайтын екі патентті 
сатып алмақ болды. Біз сата алмадық, 
$йткені заңнамаға сәйкес патент сату үшін 
оның құнын анықтау, бағалау керек. Ол 
үшін бір жыл бұрын мемлекеттік сатып алу 
жоспарына осы шығыстарды енгізу керек. 
Оны ешкім жасамайды. Біз бағасын нақты 
айта алмағандықтан, олар к$п күтіп 
отырмады. Осы себептерден біз дайын 
жетістігімізден табыс таба алмадық. Оны 
тауық етіне тигізсе, бояуы түсін $згертеді, 
бұл белсенді хлор м$лшері к$п дегенді 
біл діреді. Екінші индикатор тамшы тү-
рінде. Тауық етіне тамызғанда ақ не сары 
түсті тамшының түсі $згеріп кетеді. С$й-
тіп, $нім хлормен $ңделгенін к$рсетеді. 

Біз коммерцияландыруды қолға алған-
да талдау жүргізе келе, құрама жемазықты 
$ндіруді қолға алу керек деп шештік. 
/йткені елімізде мал к$п, оны бордақылау 
мәселесі $зекті. Сұраныс к$бірек, нарыққа 
жақсы шығады. Ал біз әзірлеген сынама 
тестілерге сұраныс аз. Оны айналысқа 
шығаруға рұқсат алу үшін ұзақ уақыт 
қажет. 

Тағы бір айта кетер жайт, сатушылар 
етті уақытында сата алмаса, не электр $шіп 
қалса, тоңазытқыштағы $німнің аздап 
дәмі, түсі, иісі $згере бастайды. Етті 
ағартқышпен (белизна) $ңдейді, сонда 
микроб жойылып, ет ағарады. Соны қайта 
мұздатып, етті сата береді. Осындай 
фальсификацияны біздің тест к$рсетіп 
береді. Тағы бір сынамамыз бар. Ол 
индикатор тамшы не тест жолақтары 
түрінде. Айталық, сатушы етті к$п уақыт 
сата алмай жатып қалса, ет қарая бастайды, 
ондағы микроағзаларды жою, табиғи түсін 
қалпына келтіру үшін калий перманганаты 
(марганцовка) сұйығымен $ңдейді. Түсі 
қызарғанда, қайта мұздатып сатады. 
Тексергенде тест түсін $згертсе, $німнің 
жалған екенін білуге болады. Ол қауіпті. 
Сонымен қатар сатуға $лген малдың, не 
$ліп бара жатқан, жантәсілім кезіндегі 
(агония) сойылған малдың еті сатылады. 
Ол да қауіпті. Біз осыған арналған 
индикатор ойлап таптық.  Тағы бір «қулық» 
құрғақ сүттен әзірленген сұйықты малдың 
сүті деп сатады. Біз $німнің табиғи сүт 
емес екенін анықтайтын тест те әзірледік. 

Енді табиғи балға келсек, оған қант 
шәрбатын қосып к$бейтеді. Барлық 
тұтынушы «мен балды қымбатқа сатып 
алдым, ол қауіпсіз, табиғи» деп ойлайды. 
Алайда к$птеген омарташы ауру араларын 
түрлі химиялық затпен $ңдейді. Паразит, 
кенелерден емдеу үшін түрлі акарицид 
себеді. Қытайда жасалатын химиялық 
жағынан қауіпті флувалинаттар  қолда-
нады. Осындай химиялық заттар араның 
балының құрамына  $теді. Ара пестицидпен 
$ңделген алқаптағы гүлдің тозаңын 
жинайды. Яғни, бал әрқашан таза бола 
бермейді, онда химикат бар. Біздің 
омарташылар неге әлемдік нарыққа шыға 
алмай отыр? /йткені балды тексеретін 
шетелдік зертханалар оның құрамынан 
б$где заттар табады. Осы мәселенің 
шешімі ретінде қауіпсіз бал алу үшін бал 
арасына арналған биопрепарат әзірледік. 
Ара кенесіне қарсы фитобиотик шығар-
дық. Онда химия жоқ болған соң бал 
қауіпсіз органикалық күйінде қалады. 

– )ңгімеңізге рақмет! 
 Сұхбаттасқан 

Жәнібек АМАНГЕЛДІ

Юрий БАЛДЖИ, 
ветеринария ғылымдарының кандидаты:

қорықпауы қажет қорықпауы қажет 

Шаруалар Шаруалар 
ИННОВАЦИЯЛЫҚ ӘДІСТЕРДЕН 

Мал 
шаруашылығымен айналысатын 

фермерлердің мал дәрігері 
қызметіне жүгінгені дұрыс. 

Зоотехник малдың рационын, оны 
немен азықтандыруды 

анық тайды. 
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Елорданың негізгі әлеуметтік-
экономикалық 
көрсеткіштерінде оң 
динамика байқалады. Астана 
әкімі Жеңіс Қасымбектің 
айтуынша, соңғы бес айдың 
өзінде ғана инвестиция көлемі 
20,9 пайызға артқан. Жұмыс 
істеп тұрған шағын және орта 
бизнес мөлшері айтарлықтай 
артып, 25,2 пайызға өсім 
көрсетіп отыр. Сондай-ақ 
тауар айналымы – 10,6, 
құрылыс жұмыстарының 
көлемі 2,2 пайызға ұлғайыпты.

Жадыра МҮСІЛІМ 

24 К�СІПОРЫН 
ІСКЕ ҚОСЫЛАДЫ

Жыл басындағы жағдайға сәйкес, 
елорда халқының саны 1 млн 370 мың 
адамды құрайды. Бұл к�рсеткіш бас жос-
пардың болжамынан бірнеше есе к�п. 
�йткені халық саны жыл санап �сіп келе 
жатқан бас қаланың бас ауруы баспана 
болып отырғаны жасырын емес. Сон-
дықтан қала әкімдігі тұрғындардың тала-
бын басты назарға алып келеді. Айталық, 
бес айда 1 215 шаршы метр тұрғын үй іске 
қосылып, былтырғы осы кезеңмен салыс-
тырғанда к�рсеткіш 35,4 пайызға �скен.  

Қала әкімі атап �ткендей, жылына 
елордаға 50 мыңға жуық жаңа тұрғын 
келеді. Одан б�лек, 30 мың бала дүниеге 
келеді. Ал күн сайын Талапкер, Қосшы, 
Қоянды сияқты қала маңындағы елді ме-
кен дерден елордаға 150 мың адам келіп-
кетеді екен. Сондықтан қаланың тез 
дамуы мен халық санының �сіміне бай-
ланысты елорда алдында бірқатар жаңа 
міндет тұрғанын айтқан әкім: «Бұл – тұ-
рақты экономикалық �сімді сақтау, тұр-
ғын дардың �мір сүруіне қолайлы жағ-
дайлар жасау, инфрақұрылымдық даму 
және экологиялық тұрақтылықты қам-
тамасыз ету,  миграциялық ағымды бақы-
лау. Осыған орай біздің алдымызда күрделі 
міндет тұр. Бұл дегеніміз – миграцияның 
жоғары қарқыны жағдайында жаңа жұмыс 
орындарын құру бойынша тиімді шаралар 
кешенін қабылдау. Бірінші кезекте, бұл 
– тұрақсыз жұмыспен қамтылған адам-
дарды тіркеу және анықтау, жеке атаулы 
қолдау шараларын ұсыну, сұранысқа ие 
мамандықтар бойынша қысқамерзімді 
тегін курстар және ары қарай жұмысқа 
орналастыру. Жылдың соңына дейін 60 
мың жаңа жұмыс орнын құруды жоспарлап 
жатырмыз», – деді. 

Негізі, жұмыс орындар шағын және 
орта бизнес саласында құрылады. Қазірдің 
�зінде салада елорданың экономикалық 
белсенді тұрғындарының 70 пайызы 
жұмыс істейді. Шағын және орта бизнестің 
қала экономикасына қосқан үлесі шама-
мен 69,5 пайызды құрайды екен. Былтыр 
шағын және орта бизнес 11 триллион 400 
миллиард теңгенің �німін шығарған. Биыл 
кәсіпкерлердің т�рт мың жобасына жалпы 
сомасы 29,5 млрд теңгені құрайтын қар-
жылай к�мек к�рсету жоспарлануда. Сон-
дай-ақ елордада 154 инвестициялық жоба-
дан құралған пул жасалып, биыл қалада 24 
кәсіпорынды іске қосу күтіліп отыр.

Маңызды мәселелердің бірі – елор-
даның азық-түлік қауіпсіздігін қамтамасыз 
ету. Қазіргі кезде әкімдік Ақмола, Алматы, 
Жамбыл, Қарағанды, Қызылорда, 
Павлодар және Түркістан облыстарымен 
к�к�ністерді жеткізу бойынша белсенді 
жұмыс жүргізіп жатыр. Бүгінде 30 мың 
тонна �нім к�лемінде келісімшарт 
жасалған. Қызылорда облысында күріш 
бағасын тұрақтандыру үшін �ндіруші-
лермен ынтымақтастық туралы меморан-
думға, Үкімет басшысының тапсырмасы 
бойынша Меркі зауытымен 3,5 мың тонна 
қант жеткізу туралы шартқа қол қойы лып-
ты. Сонымен қатар Мемлекет басшысы-
ның тапсырмасы бойынша азық-түлікпен 
қамтамасыз ету үшін �ндірістік қуаттарды 
құру бойынша бірқатар инвестициялық 
жоба іске асырылып жатыр. 

Елорда басшысының айтуынша, 
қаланы дамытудың 2035 жылға дейінгі 
жаңа бас жоспары әзірленіп жатыр. Онда 
барлық тұрғындар үшін қолайлы орта 
құруға басты назар аударылатын болады. 
Сумен жабдықтау мәселелеріне де ерекше 
назар аударылады. «Қабылданған шара-
лардың арқасында біз су қысымын қал-
пына келтіріп, қаланы сумен қамту мәсе-
лесін шеше алдық. Маусымның бірінші 
онкүндігінде Астана су қоймасынан су 
құбыры іске қосылды. Бұл қалаға тәулігіне 
90 мың текше метр к�лемінде бастапқы су 
беруді қамтамасыз етті. Бұдан б�лек, 
маусым айында ауыз судың жаңа сорғы-
сүзгі стансасы кезең-кезеңімен іске 
қосыла бастады. Жүйе реттелгеннен кейін 
тәулігіне 35 мың текше метр судың бірінші 
блогын іске қосу қамтамасыз етіледі. 
Тамыз айында қуаттылығы тәулігіне 70 
мың текше метр болатын тағы бір блокты 
іске қосуды жоспарлап отырмыз. Осы-
лайша, сорғы-сүзгі стансасын тәулігіне 
105 мың текше метр судың жалпы жобалық 
�німділігіне шығарамыз. Бұл ауызсу 
тапшылығын жояды және бірнеше жыл 
бойы қуат қорын жасай алады. Сумен 
жабдықтауды одан әрі тұрақтандыру үшін 
Нұра жерасты сулары кен орнынан су 
құбырын, Тельман сорғы стансасынан 
техникалық су құбырын салу ж�ніндегі 
жобаларды әзірлеу аяқталуға жақын. Ол 
бойынша құрылыс-монтаждау жұмыс-
тарын бір жарым жыл ішінде аяқтау жос-
парланып отыр. Қаланы үздіксіз сумен 
жабдықтауды қамтамасыз ету мақсатында 

оның одан әрі дамуын ескере отырып, 
каналдан су алу нүктесі бар т�ртінші 
сорғы-сүзгі стансасын салу ж�ніндегі 
жобаны әзірлеуді бастау қолға алынбақ», 
– дейді Жеңіс Қасымбек.

ҚЫСТЫҢ ҚАМЫН 
ЖАЗ ОЙЛАҒАН   

Қала әкімдігі жылыту маусымының 
басына дейін жалпы қуаты сағатына 1 130 
гигакалорияны құрайтын үшінші жылу 
электр орталығының бірінші кезеңі мен 
екі газ жылу стансасының құрылысын 
аяқ тауды мақсат етіп отыр. Бұл жылу 
энергиясының профицитін қалыптас-
тыруға мүмкіндік береді екен. Ал газға 12 
мыңнан астам абонент қосылып, бірінші 
және екінші жылу электр орталықтарының 
16 қазандығы газға ауыстырылыпты. Одан 
б�лек, 17 автономды жылу стансасы газға 
қосылды.  

Жаңа бас жоспарда қалалық ортаны 
абаттандыруға ерекше назар аударылды. 
Негізгі қалалық саябақтар мен скверлерді 
қайта ж�нде у, қала к�шелерін к�галдан-
дыру қоғамдық кеңістіктер мен қасбеттерді 
біркелкі дизайн-кодқа келтіру жұмыстары 
жүріп жатыр. Мәселен, қалада жаңа қо-
ғам дық кеңістіктер мен аулаларды салу 
бо йынша да ауқымды жұмыс қолға алын-

ған. Биыл 165-тен астам аула мен қоғамдық 
кеңістікті абаттандыру жоспарланып 
отыр.

«Біз елорда тұрғындары мен қонақтары 
бос уақытын пайдалы �ткізе алатын орын-
дар санын кеңейту үшін ғана емес, соны-
мен қатар қаладағы саябақтар мен гүлзар-
ларды қайта құру үшін де жұмыс істеп 
жатырмыз. Биыл 165-тен астам аула мен 
қо ғамдық кеңістікті абаттандырамыз. 
Олардың бір б�лігі «Халық қатысатын 
бюд жет» жобасы бойынша аяқталды. 
Мысалы, Амман және Абылай хан к�пір-
лерінің астында жаяу жүргіншілер �ткел-
дері ашылады. Олар Ақбұлақ �зенінің 
бойын дағы саябақ кластерін байланыс-
тырады. Сондай-ақ Сәтбаев к�шесі 
Қажымұқан к�шесінен Петров к�шесіне 
дейін ж�нделеді. Орталық жағалаудың 
тарихи к�шелері (Желтоқсан, Бейбітшілік, 
Бұқарбай батыр к�шелері) қайта құ-
рылады. Бұл жаңа абаттандырылған орын-
дарды бұрынғы орындармен біріктіруге 
мүмкіндік береді, сол арқылы серуендеуге 
арналған үлкен кеңістік ашылады», – деді 
елорда әкімі.

Сондай-ақ ол қаланы абаттандырумен 
қатар к�галдандыруға ерекше к�ңіл 
б�лінетінін атап �тті. Биыл да 1 мил лион-
нан астам жасыл желек отырғызу жоспар-
лануда. Оның ішінде 452 мың жасыл желек 
қалада, қалғаны елорда жанындағы 
«Жасыл белбеу» аумағында отырғызылады. 
Оның ішінде ағаш, бұта, к�пжылдық 
сәндік бұталар мен гүлдер, қайың, бал-
қарағай, тал, қарағай, ұсақ жапырақты 
қара ғаш, сирень, акация, тау күлі, шым-
тезек, раушан рибоза, тау қарағайы, жапон 
спиреясы, сұр спирея секілді к�птеген 
к�шет түрі бар.

ҮЛЕСКЕРЛЕР ҮЛКЕН 
ҮМІТ АРТАДЫ

Қаладағы құрылыс к�лемі 103 пайызды 
құрады. Жыл басынан бастап 1 миллион 
215 мың шаршы метр тұрғын үй салынды. 
«Жалпы жыл соңына дейін үш миллион 
шаршы метрден к�п тұрғын үй салуды 
жоспарлап отырмыз. Бұл шамамен 40 мың 
пәтер, оның ішінде 6 мың пәтер мемлекет 
тарапынан халықтың әлеуметтік осал 
топтарына беріледі. Мемлекет басшы-
сының тапсырмаларына сәйкес, ұзақ 
құрылыстарды аяқтау елорда әкімдігінің 
ерекше бақылауында тұр. Биыл «Нұрлы 
жер» бағдарламасының екінші кезеңі 
аясында салынып жатқан барлық даулы 
үлескерлік құрылыс нысандарын  аяқтап, 
пайдалануға беруді жоспарлап отырмыз. 
Бұл 16 даулы үлестік нысан немесе 30-дан 
астам к�ппәтерлі тұрғын үй», – деді Жеңіс 
Қасымбек. 

Астанада нүктелік құрылысқа қарсы 
күрес жүріп жатыр. Қазір қалада осындай 
22 нысан бар. Биыл қаңтар айынан бастап 
инженерлік желілерсіз және бас жоспар-
сыз құрылысқа рұқсат берілмейді. Егер 
қан дай да бір құрылыс компаниясы 
құрылысты техникалық шарттардың то-
лық пакетінсіз жалғастырса, құрылыс 
учас келеріндегі жұмыс толығымен тоқта-
тылады және компания жосықсыз компа-
ниялардың «қара» тізіміне енгізіледі. 
Ен ді гі жерде 20-ға жуық учаскеде к�п-
пәтерлі тұрғын үй кешендерінің орнына 
әлеуметтік нысандар пайда болатынын 
айтқан ол: «Қалада осындай 22 нысан бар. 
Барлық нысаннан хабарымыз бар. Олар 
бойынша к�рші үйлердің тұрғындарының 
бастамашыл топтарымен және құрылыс 
салушылардың �кілдерімен белсенді 
жұмыс істейміз. Қазір екі нысанның ісі 
сотта, қалғандары бойынша шешім бар. 
Учаскелер тұрғындардың пікірін ескере 
отырып, әлеуметтік нысандарды салу 
үшін пайдаланылатын болады. Мысалы, 
Есіл �зенінің жағасында, Косыгин 
к�шесінің ауданында егжей-тегжейлі 
жоспарлау жобасына �згерістер енгізілді. 
К�ппәтерлі тұрғын үй кешендері гүлзарға 
ауыстырылды, Copenhagen ТК ауданында 
к�ппәтерлі тұрғын үй кешені алаңға 
ауыстырылды. Nova city ТК ауданында 
к�ппәтерлі тұрғын үй кешені білім беру 
орталығына, Қалалық романс ТК ауда-
нында – мектеп, балабақша мен сквер 
се кілді қоғамдық маңызды әлеуметтік 
нысан салынады», – деді.

Биыл наурыз айында 2030 жылға дейін 
қалалық жаңарту бағдарламасы жаңар-
тылды. Оның шеңберінде 206 апатты үйді 
немесе 14 мың тұрғынды қоныстандыру 

жоспарлануда. Бүгінде елордада 16 тұрғын 
алабы бар, онда елорда халқының т�рттен 
бірі тұрады. Бұл негізінен қаланың шет 
аймақтары.  Қаланың үш жылдық 
бюджетінде шет аймақтарды инфрақұры-
лымдық дамытуға – жолдар, желілер, 
әлеуметтік нысандар салуға ерекше назар 
аударылды. Биыл тұрғын алаптарда 30 
к�шені асфальттау, 7 қоғамдық кеңістікті 
жайластыру, 13 шақырым кәріз желілерін, 
2 кәріз-сорғы стансаларын, 5 шақырым 
н�сер кәрізін, 20 шақырым электрмен 
жаб дықтауды, 27,5 шақырым сумен жаб-
дықтау желілерін, 7,4 шақырым газбен 
жаб дықтау желілерін салуды аяқтау, 

тұрғын алаптарда 2 �рт с�ндіру депосын 
салуды аяқтау к�зделген. 

Сондай-ақ қала әкімі биыл Теміржол-
шылар және Үркер елді мекендерінде дене 
шынықтыру-сауықтыру кешендерін ашу, 
К�ктал және Үркер елді мекенінде екі �рт 
с�ндіру депосының, Кирпичный елді 
мекенінде және Интернациональный елді 
мекенінде мектеп құрылысын аяқтау 
жоспарланып отырғанын жеткізді. Бұдан 
басқа елді мекендерде 30 к�шені асфаль-
ттау, 7 қоғамдық кеңістікті абаттандыру 
жоспарланып к�зделген. Себебі елді 
мекен дердің дамуы қала әкімдігінің ғана 
емес, Мемлекет басшысының да тікелей 
бақылауында.

ҚУАНЫШТЫ ХАБАР К�П
К�лік ағынын түсіру мақсатында биыл 

31 жобаны іске асыру к�зделіп отыр. Сон-
дай-ақ Жеңіс Қасымбек биыл Астанада 
Тәуелсіздік даңғылында автомобиль 
к�пірі ашылатынын тілге тиек етті. Сол 
секілді биыл қоғамдық к�лік паркі 400 
автобусқа ұлғайып, 70-тен астам к�ше 
ж�нделсе, қосымша алты жаңа бағыт ашу 
жоспарланып отыр. Бұдан б�лек, аялдама-
ға бұрылатын орындарды, пандустарды, 
тротуарларды және әлеуметтік нысандарға 
кірме жолдарды ыңғайластыру жұмысы 
жүріп жатыр. 

«Қала тұрғындарының �суін ескере 
отырып, қоғамдық к�ліктер санын ұлғайту 
жұмысын жүргізіп жатырмыз. Жуырда 20 
электроавтобус жеткізілді, оған дейін 50 
автобус болатын. Шілде айында тағы 70 
автобустың жеткізілуін күтіп отырмыз. 
Жыл соңына дейін барлығы 400 автобус 
жеткізіледі. Бұл жаңа бағыттарды іске 
қосуға, күту уақытын қысқарту, ескі 
автобустарды алмастыру секілді �зекті 
мәселенің шешімін табуға мүмкіндік 
береді. Жыл соңына дейін Есіл �зені 
арқылы Тәуелсіздік даңғылындағы к�пірді 
ашуды жоспарлап отырмыз. Бұл к�пір 
жолдардағы к�лік н�пірін едәуір жеңіл-
детуге мүмкіндік береді: Тәуелсіздік даң-
ғы  лымен, жаңа теміржол бекеті ауданы-
мен, Қошқарбаев даңғылымен, Нәжіме-
денов к�шесімен, Kзірет Сұлтан мешіті 
ауданымен, Байтұрсынов, Қордай, Айна-
к�л к�шелерімен, Момышұлы даңғы-
лымен қосымша байланыс қамтамасыз 
етіледі», – деді қала әкімі.

Н�серлі кәріз желісін дамыту бойынша 
жұмыс та жалғасын тауып келеді. Биыл 
«Нұрлы жол» вокзалы ауданында және 
Қорғалжын тас жолының солтүстігінде 
тазарту құрылыстарының 2 кешенін 
пайдалануға берілмек. Бұл �з кезегінде су 
жинаудың жалпы ауданын 20 пайызға 
ұлғайтады. 

Тұрғын саны тұрақты �сіп келе жатқа-
нын ескерсек, қаладағы әлеуметтік нысан-
дарға деген қажеттілік те күн �ткен сайын 
�зекті бола түсті. Сәйкесінше, балабақ-
шалар жетіспейді, мектептерде бала саны 
шамадан тыс толық. Қазір елордада 
оқушы орындарының тапшылығы 26 мың 
орынды құрайды, 8 мектептің оқушылары 
үш ауысымда оқыса, 18 мектептің жұмыс 
режимі шамадан тыс жүктемемен жұмыс 
істейді. Бала туу к�рсеткіші мен қалаға 
қоныс тебушілердің �суі балабақша тап-
шылығын да тудыруда. Сондықтан жеке 
инвестициялар есебінен 30 балабақша 
салу туралы келісім жасалыпты. 

Астанада екі жыл ішінде 40 мектеп салу 
жоспарланған. Қазір 14 мектептің 
құрылысы жүріп жатса, 11 мектеп жаңа 
оқу жылында пайдалануға беріледі. 
Сонымен қатар Мемлекет басшысының 
тапсырмасы бойынша «Жайлы мектеп» 
ұлттық жобасы аясында тағы 24 мектеп 
салынады. «Жыл сайын қалада ішкі к�ші-
қон мен бала туу есебінен халық саны 
артып келеді. Мысалы, егер мектепті орта 
есеппен 8-10 мың түлек бітірсе, жаңа оқу 
жылында 24-25 мың бала мектеп табал-
дырығын аттайды. Оқушы орындарымен 
қамту үшін мектептер салу бойынша 
жүйелі жұмыс жүргіземіз. Жаңа оқу 
жылын да 11 мектеп �з есігін айқара 
ашады. «Жайлы мектеп» ұлттық жобасы 
аясында 90 мыңға жуық оқушы орнын 
құрамыз», – деді Жеңіс Қасымбек. Оның 
айтуынша, мектептер барлық аудандарда, 
соның ішінде елді мекендерде де салынып 
жатыр. Жаңа оқу жылында тапсырылатын 

20 мектеп Алматы, Байқоңыр, Есіл аудан-
дарында орналасатын болады. Сондай-ақ 
қала әкімі Есіл және Нұра аудандарының 
тұрғындарына жақсы жаңалығымен 
б�лісті. Себебі «Жайлы мектеп» ұлттық 
жобасы аясында бұл аудандарда 15 мектеп 
салынады. Бұл ғана емес, осы айда әкімдік 
15 заманауи балаларға білім беру орта-
лықтарын салуға Мемлекет басшысының 
қолдауын алыпты. Осылайша, елорда 
әкімдігі үш жыл ішінде үйірмелер мен 
б�лімдерге деген негізгі қажеттілікті 
жауып, алдыңғы кезеңде әр ауданда бір-
бір орталық бой к�термек. 
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�лы дала әр	ашан арда	ты 
перзенттерін сахна т�ріне шы�арып 

отырды. Талантты а	ындар да, ел 
баста�ан к�семдер де, с�з 

шират	ан шешендер де кем бола 
	оймады. Алайда олар Ресейді� 
отары кезінде, әсіресе ке�естік 

ж!йені� тоталитарлы	 саяси 
сипатына байланысты әрт!рлі 

та�дыр кешті. Соларды� бірі – ту�ан 
хал	ына 	ызмет етуді� ерен !лгісін 

к�рсеткен, кенже 	ал�ан &лтын 
�ркениетке жетелеген Темірбек 
Ж!ргенов еді. Жасы 	ыры		а да 

жетпей, сол ж!йені� 
	&рбаны болды. 

Аты әлемге танылған Мұстафа Шоқай 
�зінің «Ұлттық зиялы» атты мақаласында 
«Ұлттық зиялылар қатарына тек �з халқы-
ның саяси, экономикалық және әлеуметтік 
дамуына қалтқысыз қызмет ете алатындар 
адам ғана кіре алады» деп жазған еді. 
Осын дай ұлтымыздың нағыз зиялысы 
Темір бек Жүргенов 1898 жылы қазіргі Қы-
зылорда облысы Жалағаш ауданындағы 
Жүргенов атындағы (бұрынғы «Жаңаталап» 
кеңшары) серіктестік жерінде дүниеге 
келді. Ол Ақт�бенің қазіргі Ырғыз ауданы 
мен Сыр бойының шұрайлы жерлерін ме-
кендеген, жұртшылық арасында әділетті 
ісімен де, шешен с�зімен де танылған, 
жо ғары бедел иесі Қара Жүргенұлы отба-
сында ұлттық тәрбиені бойына сіңіріп �сті. 
Туасы зерек «Темірше» Бұқараның К�кіл-
таш медресесінде тоғыз жыл оқыған, шы-
ғыс тың бірнеше тілдерін жақсы меңгерген, 
атақты ақын, айтулы аудармашы Тұрма-
ғамбет Ізтілеуұлы ұстаздық еткен ауыл 
мектебінде араб, парсы, шағатай тілдерін 
меңгеріп, сол кездегі ел арасындағы ауыз 
әдебиетінің, шығыс мәдениетінің әлемдік 
озық үлгілерінен ерте сусындады. Ал 1909 
жылы қазіргі Жалағаш ауданына қарасты 
Ақарық (Аламесек) ауылындағы орыс-
қазақ бастауыш мектебіне түсіп, солтүс-
тігімізде ежелден к�рші болып келе жатқан 
Ресей тілін қазақ тарихында алғашқы 
орыс ша-қазақша және қазақша-орысша 
с�з дігінің авторы Досмұхаммед Букиннен 
үйренді. Мұны бітірісімен 1913 жылы 
Темірбек оқуын Перовскідегі (қазіргі 
Қызылорда) Суханский атындағы учили-
щеде жалғастырады. Т�рт жылдық оқу 
ерекше мәнді болды. Ол орыс әдебиетінің 
Крылов, Некрасов т.б. �кілдерінің шығар-
ма лармен танысады. Bресі биіктеген 
сайын білім к�кжиегі кеңейе түскен, осы 
кезге дейінгі оқуды қанағат ете алмаған, 
рухани жаны ылғи да алға ұмтылған, ізде-
ністі мәңгілік серік еткен, әсіресе орысша 
оқу білімін жетілдіру мақсатымен Темірбек 
1917 жылы Уфа жер шаруашылығы учили-
щесіне түседі. Осында оқып жүргенде-ақ 
студент жастардың қоғамдық қозғалыста-
рына белсенді араласады. Бірақ ол Ресейдің 
сол кездегі саяси қоғамдық �міріндегі жаңа 
�згерістердің тікелей әсерінен бұл учи ли-
щені бітіре алмайды. Білімді және талантты 
жас Торғай Кеңестерінің съезін шақыру 
бюросының мүшелігіне, Орынборда шық-
қан Торғай облыстық депутаттар кеңесінің 
органы болған «Қазақ мұңы» газетінің 
ре дакциялық алқасының құрамына тарты-
лады. Осы газеттің бірінші н�мірінде 1918 
жылғы 21 наурыз – 3 сәуірде Орынбор 
қа ласын да �ткен Торғай облыстық кеңес-
терінің I съезін ашардағы с�зі толық 
берілген облыс атқару комитетінің т�ра-
ғасы Jліби Жан гелдиннің ықпалымен ол 
совет қызметіне келеді, коммунистік пар-
тия қатарына �теді. 1919 жылы Ырғыз уезі 
Кенжеғара бо лысы революциялық ко-
митетінің т�ра ғасы қызметіне тағайын-
далса, 1920 жылы Ырғыз уездік револю-
циялық комитетінің, уездік жұмысшы, 
солдат және шаруа депутаттары атқару 
комитетінің т�раға лығына сайланады. Ал 
1921–1923 жылдары Орынборда жұмысшы 
факультетінде оқып, журналист дипломын 
алған Темірбек Ташкенттегі Орта Азия 
мемлекеттік уни верситетінің Құқық 
факультетінде оқи жүріп, Қазақ АКСР-інің 
Түркістан Рес публикасындағы толық 
�кілетті �кілі болып тағайындалады, Қазақ 
АКСР-і мен Түркістан Республикасының 
ОАК-теріне мүше болып сайланады. Осы 
қызметтерінде Орталық Азияда құрылған 
республикалар аумағының ұлттық-тер-
риториялық ме желенуіне ат салысады. 

Осындай саяси һәм рухани дайын-
дықтар Темірбек Жүргеновтің Орта Азия 
әлеміне к�терілуіне негіз қалады. Ол 
1929–1933 жылдары Тәжікстан және Bз-
бекстан үкіметтерінің қаржы, халық ағарту 
комиссарлары болды. Ал 1933 жылы туған 
еліне оралып, 1937 жылдың тамыз айына 
дейін Қазақстан үкіметінің халық ағарту 
жүйесін басқарды. Бұл саладағы оның 
қызметі ұшан-теңіз. Ғасырлар бойы кенже 
қалып келе жатқан халықтың мәдени 
тұрмысына тікелей байланысты жұмысын 
Темірбек Жүргенов большевиктердің «ре-
волюция» терминімен бейнелеген болатын. 
1935 жылы Қазақстан мәдениет қызмет-
керлерінің тұңғыш съезінде жасаған бес 
тараудан тұратын баяндамасын «Қазақ-
стан дағы мәдениет революциясы» деп 
атады. Мұнда қазақ халқының отар болған 
кезіндегі бастан кешірген мәдениетінің 
жай күйіне нақты дәлелдер келтіріп, бүгінгі 
жағдайының теориялық және тәжірибелік 
түйіндері кеңінен әңгіме етілген еді

Шындыққа тура қарасақ, бұл термин 
әсте артық болмады. Bткен заманмен са-
лыстыруға келмейтін мәдениет саласында 
сол кезде сан түрлі маңызды �згерістер мен 
істер болғанын ешкім жоққа шығара алмас. 
Біз бұл мақаламызда осындай қажырлы 

қайраткердің мәдениет майданының 
зерттеушісі ретіндегі бүгін де күн тәртібінен 
түсе қоймаған мәселелер туралы ойларын 
әңгіме �зегі етпекпіз.

Темірбек Жүргенов �зінің «Мектептің 
түрі, тілі туралы», «О языке, школе и 
борьбе за кадры работников культуры», 
«Мектептегі оқу тәрбие жұмысы және 
«дүмше молдалар» туралы», «К республи-
канскому смотру школ» т.б. мақалалары 
мен баяндамаларында мектеп жүйесіне 
ерекше к�ңіл б�луі жайдан жай емес еді. 
Бұл адамзат баласының отбасынан кейінгі, 
оның болашағын айқындайтын аса маңыз-
ды тәрбие мен оқу жүйесінің қасиетті 
мекені екені белгілі. Сол себепті ол жалпы 
мектеп жұмысындағы кемшіліктерді 
жоюды жоғары деңгейге қойып, оның 
сапасы тікелей оқу тәрбиеге тәуелді, ең 
бірінші �з ісін жақсы білетін мұғалімдерді 
таңдай білуге байланысты, қай жерде 
оқушылардың тәртібі жақсы қолға алынған 
болса, сол жердің сабақтары жақсы �теді 
деп білді. Мектеп жұмысының сапасы, 
яғни оқытудың сапасы, тәрбие жұмысы-
ның сапасы ең алдымен мұғалімнің сапа-
сына байланысты екені атап к�рсетіліп, 
оның білімі мен жоғары әдістемелік да-
йын дығы, �з ісіне деген сүйіспеншілігі, 
�с келең ұрпақты коммунистік, біздіңше 
ұлттық рухта тәрбиелеуге деген нық сенімі 
екеніне назар аударды.

Bз халқының ұлттық рухының негізі 
тілі екенін терең түсінген Темірбек Жүр-
геновтің айрықша к�ңіл б�лген мәселесі 
– қазақ тілінің болашағы болатын. Оның 
мемлекеттік тіл ретінде қызмет етуі тура-
сындағы ойларының мәні бүгін де ерекше 
екендігі мына с�здерден айқын байқалады: 
«Қазақ тілі байыса, басқа мәдениетті 
жұрттардай �з шаруашылығына керекті �з 
тілінде түсіндіре алатын болса, былайша 
айтқанда, адам баласының бар лығы бірдей 
білген білімге жетіссе, халық мәдениетінің 
де �скені ғой» деп, «бүгінгі таңдағы ұлт 
істерін сипаттай алатын мағы налы, бай, 
к�ркем тіл жасауымыз керек» деп арман-
дады. «Біз мұнан былай тіл мәдениетінің 
�суін қолымызға алып, күн де к�ріп отыр-
масақ болмайды, �йткені тіл мәселесі �те 
қиын, бірақ барынша керек мәселе» деді. 

Осы сәтте бұрын да бірнеше рет жа-
зылған, айтылған белгілі композитор 
Е.Брусиловскийдің «Дүйім дүлдүлдер» 
атты мемуарындағы қанша уақыт �тсе де 
әсте мәнін жоймаған мынандай оқиғаны 
тағы да еске сала кетейік. Темірбек Жүр-
генов �з кабинетінде мәжіліс �ткізбек 
болады. Шамамен алғанда отыз шақты кісі 
жиналады, ішінде тек екі адам – қараған-
дылық Б.Орлов және Е.Брусиловский 
орыс жұртынан еді. Наркомның �зі де, 
басқа с�йлеушілер де қазақ тілінде с�йлеп 
отырады. Бір кезде Борис Николаевич 
орнынан тұрды да, Жүргеновтен қазақша 
с�йлемеуін �тініп, мұнда не жайында 
әңгіме болып жатқанын �зі ұқпай отыр-
ғанын, с�йлеушілерді ол түсінетіндей болу 
үшін орысша с�йлеу ж�н екенін айтады. 
Бір кезде Жүргеновтің қара к�здері 
ұшқындап кетеді. Жұрттың бәрі бүкшие 
түсіп, тым-тырыс бола қалды. Ол «Сіз 
қайда отырсыз, Орлов жолдас!» – дейді. 
«Сіз қайда жүрсіз, �зіңіз!» – деп Жүргенов 
даусын бұрынғыдан бетер қатайта 
с�йлейді. «Сіз Қазақстанға келдіңіз екен, 
егер де мұнда жұмыс істегіңіз келсе, сіз 
респуб ли каның мемлекеттік тілін білуге 
міндеттісіз! Сіз қазақ әндерін де орыс 
тілінде зертте мекшісіз бе?» – деп с�зін 
аяқтап, �зге ұлт тың қазақ тілін құрметтеуін 
талап етеді. 

1927 жылы Темірбек Жүргенов �зінің 
«Мектептің түрі, тілі туралы» атты қысқа 
ғана, алайда тұжырымды мақаласында 
«Мектептің түрі, тілі деген мәселе Қазақ-
стан дағы қай оқу орындарының да осы 
күні алдында тұр» деп жазып еді. Осы мә-
селе ғасыр �тсе де елімізде �зінің �зектілігін 
әсте жоймай, күн тәртібінде �ткір тұр-
ғанына дау жоқ. Ал «бізде бастауыш та, 
орта да, жоғарғы да оқу орындары �з тілі-
мізде болуы керек» дегені, шындап кел-
генде, оны кеңестік жүйенің «халық жауы» 
деп тануына негіз болған ойлар деуден 
басқа не айта аламыз? 

Темірбек Жүргенов мәдениет ұғымы-
ның айрықша саласы ұлттық �нерге ерек-
ше ықылас жасады. «Қазақ халқының 
�нерінің �ткені мен бүгіні туралы» «О 
про ш лом и настоящем искусстве казах-
ского народа» деген 1936 жылы «Правда» 

газетінде басылған мақаласында қазақ 
поэзиясының тарихынан қысқаша, бірақ 
тұжырымды мәліметтер бере отырып, 
«біздің міндетіміз – бұл поэзияны жан-
жақты қорғау, оны тасымалдаушы, біздің 
ісіміздің к�пшілігінің хабаршысы ақындар 
мен жыршыларды к�термелеу, оларды 
халықтың ішінен сүйіспеншілікпен іздеу, 
олардың күштерінің толық гүлденуі үшін 
қажетті жағдайлар жасау» деді. Ал «Мәдени 
құрылыс қайраткерлерінің съезі» («Съезд 
деятелей культурного строительства») атты 
«Советское краеведение» журналында 1935 
жылы жарық к�рген, ұлттық саясат негі-
зінде, «әрине, лениндік-сталиндік және 
даңқты большевиктік партияның басшы-
лы ғымен қол жеткізілген мәдениет майда-
нындағы ұлы жетістіктерді тек цифр, 
сандармен жеткізу қиын...» деп басталатын 

мақаласында автор мәдени құрылыс 
саласындағы жетістіктерді атап к�рсетті. 

Темірбек Жүргенов Қазақстан тари-
хына да арнайы назар аударып, қазақ хал-
қының тарихы, ұлттық бостандық қоз-
ғалыстарының тарихының қажеттілігіне, 
ол үшін кадр дайындауға к�ңіл б�лді. Осы 
күнге дейін жоқтығына байланысты қазақ 
әдебиетінің тарихы мен теориясын жазып 
шығару қажет деді. Біз Қазақстанда қазіргі 
іргесі қаланып отырған мәдени игілігімізді 
барынша к�ркейтіп, қорландырып, оның 
жемісін қалың еңбекші бұқараның керегіне 
ұстата білуіміз керек деп атап к�рсетті. 

Қазақстан мен Орта Азия әлемінде жар-
қырай к�рінген, «Темір Нарком» атанған 
Темірбек Жүргеновтің даңқы шетелдерге де 
тараған болатын. Сондай ақ кеңестік ком-
мунистердің Алаш ұлт азаттық қозғалысына 
қатысты, әсіресе Jлихан Б�кейханның 
атына байланысты түрлі ойдан шығарылған 
жалалары да аз болмады. 

 1919 жылы Кеңес к�семі В.Ленин 
Алаш қозғалысы жетекшілеріне кешірім 
жасаған еді. Сонымен, бұл бағыттағы 
жұмыс біраз бәсеңдеген-тұғын. Алайда 
Ленин қайтыс болғаннан кейін, әсіресе 
әуелі Грузияда, сонан соң Францияда саяси 
жұмысы мен шығармашылығын жүйеге 
түсірген Мұстафа Шоқайдың кеңестік 
озбыр саясатты қатаң сынауына байла-
нысты И.Сталин 1925 жылдың 29 мамы-
рында РКП(б) Қырғыз (Қазақ) �лкелiк 
комитетiнiң бюро мүшелерiне жолдаған 
хаты Алашордашылармен күресті қайтадан 
жаңғыртты. Ол хатта «Ақгвардияшылдар 
баспас�зінде белгісіз емес» Мұстафа 
Шоқай туралы былай деп жазылды: «Бiз 
�кiметтi, жастарды саяси және идеология-
лық тәрбиелеудi партияда жоқ буржуазия-
лық интеллигенттерге табыстау үшiн ал-
ғанымыз жоқ. Бұл шайқас толығымен 
және еш қалдықсыз коммунистердiң 
пайдасына шешiлуi қажет. Олай болмаған 
жағдайда Қырғызстанда (Қазақстанда – 
автор) шоқайшылардың жеңiске жетуi 
әбден мүмкiн. Ал бұл Қырғызстандағы 
(Қазақстандағы – J.Б.) коммунизмнiң 
идеологиялық және саяси күйреуiмен 
теңбе-тең». Бұл хаттан кейін Мұстафа 
Шоқайға Кеңес идеологтері «сатқын», 
«опасыз», «контрреволюционер», «нағыз 
пантюркист» және «панисламист» деген-
дей толып жатқан аттар тақса, Алашорда-
шыларға қарсы күрес қайтадан басталған 
болатын. Bйткені қазақ еліне әділетті 
жолды іздегендер іште де аз болмады. 

Міне, осындай күреске даярлығы 
жеткілікті, қызметі кеңестік идеологияға 
тікелей қатысты Темірбек Жүргенов те 
кіріс пей отыра алмады. 1935 жылы жазыл-
ған «Қазақстандағы мәдени революция» 
атты к�рнекті еңбегінің «Қазақ ұлтшыл-
дарының мәдениеті» деген б�лімінде ол 
ұлтшыл идеологтердің мәдениет ж�ніндегі 
к�зқарастарына талдау жасады. Оларды 
халықты мәдениетке жақындатпайтын, 
революцияға дұшпан идеология иелері, не 
ислам дінінен қол үзгісі келмей, не хандық 
дәуірді к�ксеп, не миссионерлердің етегін 
құшып, Патша үкіметінің сойылын соқты 
деп жазды. Сондай-ақ Jлихан Б�кейхан 
басқарған ұлтшылдардың 1916 жылғы 
халық к�терілісіне қатысты ұстанымын 
сынап, оның қазақ халқының дұшпаны 
екендігін дәлелдеуге ұмтылды. Рас, 
алаштықтар «жігіттер армияның қара 
жұмысына барса, шаруа күйзеледі, қазаға, 
бейнетке ұшырайды, бармаса, елде зор 
бүліншілік болады» деп санады. Сондай ақ 
олар бұл жұмыстың жастардың �суіне оң 
ықпалы болатынын да ескерген шығар. 

Темірбек Жүргенов қазақ ұлтшылдары 
қай кезде де халықты ілгері емес, кері 
тартып, халық мәдениетінің алға басуына, 
тілдің �суіне қарсы болды, осы үшін олар 
қолынан келген қандай жаманшылық болса 
да аянбады деді. Ұлтшылдардың түпкі тілегі 
халықтың сезімін �сірмей, бұрынғы надан 
қалпына қалдырмақ, бұл мақсатқа жету 
үшін олар қазақтың тілін ескі қалпында 
ұстап, саясат, шаруашылық жүзіндегі 
�згерістер туғызған жаңа с�здерді қазақ 
тіліне кіргізбеуге тырысты деп жазды. 

Bз еңбектерінде Темірбек Жүргенов 
Қазақстан партия ұйымының бірінші 
хатшысы Л.Мирзоянның мынандай 
мәліметін бірнеше рет келтіреді. Онда 1919 
жылы қазақ буржуазиялық демократиялық 
партиясы к�шбасшыларының бірі 
Б�кейханов Сталинде болып, онда қазақ 
халқының құрып, жойылып кететіні, оның 

болашағы жоқтығы және �се алмай тын-
дығы туралы айтыпты мыс. Сталин: «Неге 
олай ойлайсың?» десе, ол: «Бұл халықтың 
лексиконында «қозғалыс» («движение») 
с�зі жоқ» депті мыс. Мұнымен шектелмей, 
Темірбек Жүргенов Алашорданың 
басшысы Б�кейхановтың қазақ халқының 
келешегі жоқ деген �з пікірінің әлеуметтік 
тамырын іздеуге талпынады. Біріншіден, 
Jлихан Б�кейхановтың �зі �кілі болып 
саналатын таптың үстемдігін �мірлік деп 
түсінді. Бұқара к�пшіліктің �з кемеліне 
келіп, �зі ел бола алады деп ұғынған жоқ. 
Екіншіден, осындай себеппен халықтың 
болашаққа үмітін жойып, санасын 
сендіріп, үстем тапқа еш уақытта қарсы 
шықпайтындай ету болатын. Үшіншіден, 
халықтың аяғын матап, кісендеп, ал �здері 
халықтың мұңын мұңдап, жылағансып, 

к�п к�зіне қамқор сияқты болып к�ріну.
Темірбек Жүргенов келесі «Мәдениет 

майданын бұзылған ұлтшылдықтың 
сынықтары мен қалдықтардан тазарту» 
(«Расчистить фронт культуры от оскольков 
и пережитков разгромленного нацио-
нализма») атты еңбегінде қазақ халқының 
«белгісіз емес» сатқыны Мұстафа Шоқай 
�здеріне диверсанттар, тыңшылар және 
т.б. кадрларды тарта отырып, жастардың 
сана сын контрреволюциялық ұлтшыл-
дықтың уымен уландыруға және осылайша 
оның желілерін тартып алуға тырысатынын 
ұмытпауымыз керек деді. Бұған мысал 
ретінде тұңғыш қазақ театрының тұңғыш 
директоры болған Дінмұхамед Jділовті 
атайды. «Қазақ ұлттық �нерін құру 
ж�ніндегі іс-шараларды ұйымдастыруды 
1926–1928 жылдары Заки Валидов пен 
Мұстафа Шоқайдың серігі тыңшы, белгілі 
бір Дінмұхамед Jділовқе тапсырылды» деп 
жазды. Бұл жағдай туралы Мұстафа Шоқай 
«Жауларымыз біздің қызметтеріміз туралы 
не айтады?» деген мақаласында: «Біз «Яш 
Түркістан» беттерінде театр директорлары 
мен әртістерін �нерге қарсы күреске 
шақыратын к�рінеміз. Қазақстанның оқу 
ағарту комиссары Темірбек Жүргенұлының 
жазуына қарағанда, Мұстафа Шоқайұлы-
ның жақтасы, Қазақстан театрының 
директоры Дінмұхамед Jділұлының істе-
меген жамандығы қалмаған. Сол себепті 
ол атылған» деп жазылды. Ол кезде елі-
міздегі қайшылықты жайлардың барлығын 
Алаш қозғалысымен, шетелдегі Мұстафа 
Шоқайдың атымен байланыстыру модаға 
айналған болатын.

Бір ескерте кететін мәселе – берісі 
Түркістан, арысы бүкіл түркі жұртының 
азаттығы мен тәуелсіздігі үшін күрескен, 
осы жолда �зінің �мірін де аямаған 
Мұстафа Шоқай �зіне жақтас іздеп, ті-
келей Кеңес қызметкерлерін тартуда арзан 
жолға түскен емес, әркімнің �з ұстанымын 
�зі табуын қалады. Рас, халық үшін адал 
жандарды қолдап отырды. 

«Қазақстанның 15 жылдағы мәдени 
құрылысы» («Культурное стройтельство за 
15 лет») деген мақаласында Темірбек Жүр-
генов хандық дәуірден бастап «Алашорда» 
буржуазиялық ұлттық пайғамбарлары 
қазақтар �з мемлекетін, тілі мен мәдениетін 
құра алмайды, қазақ халқының келешегі 
жоқ, халық ретінде жойылуы туралы кесім 
жасады, жергілікті феодалдар халық �не-
рінің әрбір �скінін тұншықтырды деп 
сендірді. Сондай ақ пат ша лық Ресей ке-
зінде де Қазақстан ның шын 
мәнісіндегі мәдени дамуы 
болмағанына дә лелдер келтіріп, 
Кеңес зама нында фор масы 
бойын ша ұлт тық және маз-
мұны жа ғы нан социа листік 
мә дениет құрыл ды деп, 
қиюы келмейтін мә-
селені біріктіріп, мұны 
е ң  ү л к е н  ж е т і с т і к 
санады. 

Түркістандағы бүкіл оқиғаны жіті 
бақылап отырған, әркез әділетті ұстанымда 
болған Мұстафа Шоқай кеңестік жүйенің 
бар саясатын жоққа шығарған жоқ. «Кеңес 
үстемдігінің 16-ыншы жылдығына орай» 
деген мақаласында «Кеңес үкіметі �мір 
сүрген 16 жыл ішінде ешқандай бір оңды 
істер болмады десек, ол да дұрыс болмаған 
болар еді» деп жазды. Сонымен қатар 
Мұстафа Шоқай жоғарыда аталған 
«Қазақстандағы мәдениет революциясы», 
«Қазақстанның 15 жылдағы мәдени құры-
лысы» т.б. еңбектеріндегі Темірбек Жүр-
геновтің Алашорда жетекшілері туралы 
пікірлері «Орыс миссионерлігі» атты шы-
ғармасында қатты сынға алынады. Сталин 
мен Jлихан Б�кейханов арасындағы 
жоғарыда болған с�зді талдай келе былай 
деп жазды: «Қазақ ұлттық партиясы «Алаш-
тың» негізін қалаған, Алаш бағдар-
ламасының авторы болған, Алашорда 
үкіметін басқарған Jлиханның аузынан 
мұндай с�здің шығуы тіпті қалай десе де 
ақылға сыймайды». Сондай ақ большевик-
тердің �з жауларына ең к�п қолданылатын 
«фашистер», «империализм малайлары» 
т.б. с�здерді жалаң қолданбай, олардың 
алды артын «оңбаған», «қара ниет» секілді 
небір былапыт с�здермен орап, жаңа 
күшейткіш с�здер қосуларына қарап: «Біз 
«Яш Түркістан» арқылы таратып келе 
жатқан ұлттық идеяларымыздан Мәскеудің 
зәре құты қашып отырғанын анық бай-
қаймыз», – деп жазды. 

Кеңестік жүйе «ұлтшыл» деумен шек-
телген жоқ, �здерінің ойдан шығарған 
«халық жауы» деген тұжырымдарын 
мойын дату үшін түрлі амалдарға барып, 
ерек ше қайсар қайраткердің де сағын сын-
дырған еді. Содан «қанішерлердің» айып-
тауын мойындаудан басқа жол қалмады. 
С�йтіп, Темірбек Жүргенов жасы қырыққа 
да толмай бұл дүниемен қоштасты. Осын-
дай тұлғаның �мірінің соңындағы аяныш-
ты жағдайы кешегі 30-ыншы жылдары 
болған, �зім естіген Қызылорда облыстық 
партия комитетінің жүйесінде қызметтес 
болған Александр Иннокентьевич Корен-
ченко деген ақсақалдың басынан �ткізген 
бір оқиғаны еріксіз еске түсіріп отыр. 

 А.Коренченко 1937 жылы «халық 
жауы» аталып, түрмеге қамалады. Түрме 
қызметкерлері әртүрлі әрекет жасаса да, 
«халық жауы» дегенді ол еш мойындамай-
ды. Ең соңында арнаулы камераға әкеліп, 
қабырғаға тақап қойып, басының т�бе 
жағына пистолетпен атады, к�нбейді, 
басының оң жағына атады, к�нбейді, 
үшінші рет басының сол жағынан атқанда 
�зі есінен танып құлап түседі. Камерасына 
алып келіп, үстіне мұздай су құйып, есіне 
келтіреді. Бірақ мойындау жоқ. Сонымен 
оны бірер күннен кейін шығарады. Бос-
тандыққа шыққан А.Коренченко қайда 
барарын білмей, түрме дуалына сүйеніп 
отыра салады. Т�беде жүрген бақылаушы 
қайтадан түрмеге түскің келіп тұр ма деп 
айқайлағаннан соң алысырақ барып бір 
ағашқа сүйеніп ұйықтап кетеді. «Қанша 
ұйықтағаным есімде жоқ, оянғанымда 
қайдан келгенім, қайда тұрғаным ептеп 
есіме түсе бастады», – деді. Bткенге лағнат 
айтты. Еріксіз к�зінен жас шықты. 

 Міне, бұл – кеңестік кезеңнің шын-
дығы. Тоталитарлық, авторитарлық бас-
қару жүйесіне негізделген мемлекеттен 
басқаны күтуге болмайтынын кәрі тарих 
талай дәлелдеп келеді. Тіпті, қазіргі тәуел-
сіздік үстемдік еткен қоғамымыз да сонау 
саяси қуғын сүргін кезіндегі талай арыста-
рымыздың бұл дүниеден еріксіз аттанған 
жайларын еске түсірген оқиғалар болмай 
қалмады. Кейбір құқық қорғау органдары 
қызметкерлерінің қылмысты ашуға сауаты 
жетпей, тікелей адам құқығын аяққа ба-
сып, жалаңаш денеге үтік басқан жайларға 
не деуге болады? 

Міне, осылай тағдыры трагедиямен 
аяқталған Темірбек Жүргенов еліміздің аса 
бір қайшылықты да, қиын кезеңінде кең 
мағынадағы мәдениетінің негізін қалады. 
Халқымыздың санасын сауықтырар, ру хын 
жаңартар оқу тәрбие жүйесіне, шы найы 
�неріне айрықша к�ңіл б�лді. Бұл бағытта 
тұрлаулы тұлғаның артына қал дыр  ған мұра-
сы айдай айқын, күндей қызулы. 

�бдіжәлел Б�КІР,
Қорқыт Ата атындағы

 Қызылорда университетінің профессоры, 
саяси ғылымдар докторы,

 Мұстафа Шоқай ҒО ғылыми жетекшісі

ТемірТемір НАРКОМ НАРКОМ

д рд д қ қ
зінде де Қазақстан ның шын
мәнісіндегі мәдени дамуы 
болмағанына дә лелдер келтіріп, 
Кеңес зама нында фор масы
бойын ша ұлт тық және маз-
мұны жа ғы нан социа листік 
мә дениет құрыл ды деп,
қиюы келмейтін мә-
селені біріктіріп, мұны 
е ң  ү л к е н  ж е т і с т і к 
санады. 

Темірбек Жүргенов еліміздің аса 
бір қайшылықты да, қиын 

кезеңінде кең мағынадағы мәде-
ниетінің негізін қалады. Халқы-
мыздың санасын сауықтырар, 
ру хын жаңартар оқу тәрбие 

жүйесіне, шы найы /неріне 
айрықша к/ңіл б/лді. Бұл бағыт-
та тұрлаулы тұлғаның артына 
қалдыр ған мұрасы айдай айқын, 

күндей қызулы.



Биыл Т�ркістан облысыны� 
��рыл�анына 5 жыл толды. Содан 
бері облыс орталы�ы – Т�ркістан 
�аласын рухани астана ретінде 
дамыту ба�ытында бір�атар шара 
�абылданды. Б�л �з кезегінде ��ір 
экономикасыны� дамуына ты� 
серпін беріп, ел дамуыны� драй-
веріне айналды. Орталы� ком-
муни кациялар �ызметінде �ткен 
брифингте облыс әкімі Дархан 
Саты балды жалпы ��ірлік �нім к�-
лемі айтарлы�тай �сіп, �о�амны� 
ма�ызды салалары дамып келе 
жат�анын жеткізді. 

Экономиканың басты к�рсеткіші 
саналатын жалпы �ңірлік �нім к�лемі    бес   
жылда 2 есе �сіп, 3,5 триллион тең  геге  
жетіп отыр. �неркәсіп �німінің к�лемі де 
2 есеге артып, 867 миллиард теңгені құра-
ған. Осы жылдар ішінде Индустрияландыру 
картасы аясында �ңірде 43 жоба іске 
асырылып, 2 834 жаңа жұмыс орны ашы-
лыпты.

«Түркістан облысының жеке құры-
луына байланысты негізгі �ндіріс орын-
дары Шымкент қаласының аумағында 
қалды. Облыс �неркәсібінің негізгі үлесін 
тау-кен, яғни уран �ндірісі құрайды. 
«ҚазАтомпром» Ұлттық компаниясы уран 
�ндіруші компаниялардың сұранысына 
сәйкес, Созақ ауданында күкірт қыш қы-
лын �ндіретін зауыт салуды жоспарлайды. 
Жоба сәтті жүзеге асса жаңа 250 жұмыс 
орнын ашуға мүкіндік береді. Жалпы 
алғанда, �ңірдің республикалық бюджеттің 
трансферттеріне тәуелділігі жоғары. Бұл 
орайда �зіндік кірістерді к�бейтуіміз қа-
жет. Осыған байланысты облыстың �нер-
кәсіптік әлеуетін дамытуға мүмкіндік 
беретін бірнеше маңызды ірі жобаны іске 
асыруды жоспарлап жатырмыз. Мемлекет 
тарапынан қажетті инфрақұрылыммен 
қамтамасыз ету к�зделуде», – дейді аймақ 
басшысы. 

Сондай-ақ биыл да �неркәсіптегі �нім 
к�лемі сақталып отыр. Қазір �ңдеу �нер-
кәсібінде 19 жобаны іске асыру жос-
парлануда. Нәтижесінде, аймақта 500-ге 
жуық жұмыс орны ашылмақ. Ауыл шаруа-
шылығы саласында да алға жылжу бар 
екенін жеткізген аймақтың әкімі: «Эко-
номиканың маңызды саласының бірі ауыл 
шаруашылығында �нім к�лемі бес жылда 
2 есе артып, алғаш рет 1 триллион теңгеден 
асты. Оның ішінде агро�неркәсіп 
кешеніне 336 миллиард теңге инвестиция 
тартылды. Салада жаңа технологияларды 
қолдану да маңызды. Қарқынды бау 
к�лемі биыл 5 405 гектарға жеткізіледі. 

Нәтижесінде, �німділік 5 есеге артып, 
300-350 центнерге дейін �нім жинауды 
к�здеп отырмыз. Сондай-ақ су үнемдеу 
технологиясы 28 763 гектарға, «Бір алқап-
тан жылына 2-3 �нім алу» жобасы 9 303 
гектарға ендірілді. Бұл тәсіл ағын суды 2 
есе үнемдеп, �німділікті 3 есеге дейін арт-
тыруға мүмкіндік береді. Респуб ликадағы 
жылыжайлардың 71 пайызы облысқа 
тиесілі. Ал 2027 жылға дейін 500 гектарға 
жаңа жылыжай салу жоспар ланған», – 
дейді Дархан Сатыбалды. 

Бұдан басқа егістікті әртараптан-
дырудың нәтижесінде 3 миллион тонна 
к�к�ніс, бақша, картоп �німдері жина-
лыпты. Нарықты отандық �німдермен 
қамтамасыз ету мақсатында биыл 60 
жобаны іске асыру жоспарланса, бүгінде 
оның 16-сы іске қосылыпты.  

Аймақта қолайлы бизнес климат 
қалыптасқан. Кәсіпкерлік субъектілерінің 
саны жыл сайын �сіп, бес жылда 184 
мыңға жетті. Аймақтағы кәсіпкерлердің 
басым б�лігі ауыл шаруашылығы, сауда, 
туризм, қызмет к�рсету мен �неркәсіп 
саласының үлесіне тиеді екен. Бес жылда 
шығарылған �нім  11 есеге дейін �сіп, 
1 трил лион теңгеден асты. Былтыр «Кәсіп-
керлікті дамытудың» ұлттық жоба сы 
шеңберінде бизнес субъектілері 46 мил-
лиард теңгеге жеңілдетілген несиемен 
қамтамасыз етілсе, �з ісін бастауға ынталы 
азаматтарға «Түркістан» кәсіпкерлерге 
қызмет к�рсету орталығы арқылы 22 336 
қызмет түрлері тегін к�рсетілген.

Облыстағы инвестиция к�лемі де 
к�ңіл к�ншітерлік. Осылай деген аймақ 
басшысы: «Түркістан қаласын рухани 
астана ретінде дамыту �з кезегінде ин-
вестиция к�лемінің �сіміне ықпал етті. Бес 
жылда к�лемі 3 есеге артып, жалпы 3 
триллион теңгедей инвестиция облыс эко-
номикасына тартылды. Негізгі капи талға 
бағытталған инвестицияның басым б�лігі 
жеке инвестицияға тиесілі болса, 5 жылда 
облысқа салынған тікелей шетелдік 
инвестиция к�лемі 2 миллиард долларды 
құрады. Осылайша, 133 инвестициялық 
жоба іске асырылып, �ңірде 9 347 жұмыс 
орны құрылды», –деді. 

Сонымен қатар құрылыс пен тұрғын 
үй қатынасында да атқарылған шаруа к�п. 
Мәселен, �ңірде құрылыс саласы қар қын-
ды дамып жатыр. Қолдануға тапсырылған 
тұрғын үй алаңы екі есеге к�бейіп, 864 
мың шаршы метрге жеткен. Соның нәти-
жесінде 5 жылда 4 420 отбасы баспаналы 
болса, мемлекет тарапынан ұсынылған 
«7-20-25» бағдарламасы және «Отбасы 
банк» арқылы 5 мыңнан астам отбасы 
ипо текамен үй  алды. Жалға алған бас пана 
ақысын субсидиялау бағдар ламасымен 
екі мыңнан астам отбасы қам тылып, 221 
к�ппәтерлі үйге күрделі ж�ндеу жүргізіл-
ген. Биыл қосымша тағы 55 үй ж�ндеуден 
�теді екен. 

Биыл да 205 мың шаршы метр үй қол-
данысқа берілсе, жыл соңына дейін жалпы 
алаңы 211 мың шаршы метр 65 к�пқабатты 
үйдің кілті қожайындарының қолына тап-
сырылмақ. Нәтижесінде, 3 557 от басы �з 
бас па насына қол жеткізеді деген с�з. 

Бұдан кейін облыс әкімі �ңірде 2 511 
ұйым білім беру саласында қызмет 
к�рсететінін тілге тиек етті. Қазір аймақта 
1 372 мектепке дейінгі ұйымда 155 мың 
бала тәрбиеленіп жатыр. Соның ішінде 
2-6 жастағы балаларды балабақшамен 
қамту 98 пайызды құрайды. Балабақшаға 
кезекке тұру, жолдама беру және қабылдау 
толық цифрландырылған. Ал облыстағы 
1 000 мектепте 515 мың оқушы білім 
алады. Оның 86-ы соңғы 5 жылда бой 
к�тер ген. Мемлекет басшысының тапсыр-
масына сәйкес, былтыр да 34 мектептің 

құрылысы аяқталған. Алайда әлі де болса 
�ңірде 35 мың оқушы орынға тапшылық 
бар. Бұл мәселені шешу мақсатында қазір 
33 мектептің құрылысы қарқынды жүріп 
жатыр. Осылай деген Дархан Сатыбалды: 
«Оның ішінде, «Білім инфрақұрылымын 
қолдау қоры» арқылы 9 мектептің 
құрылысы жүруде. Сонда биыл 20 мектепті 
пайдалануға беруді жоспарлап отырмыз. 
Бұдан б�лек, «Жайлы   мектеп»   пилоттық   
жо басымен 3 жылда 63 мектеп салу к�з-

дел се, жергілікті бюджет есебінен 30 мек-
тепке күрделі ж�ндеу жұмыстары жүргі-
зіліп жатыр. Оған қосымша 41 нысанды 
ж�ндеуге құжаттама әзірленуде», – деді. 

Қазір аймақта денсаулық сақтау 
саласында 45 медициналық ұйым жұмыс 
істейді. Бүгінде Мемлекет басшысының 
тапсырмасына сәйкес, босандыру және 
жан сақтау қызметтерінің медициналық 
жабдықтармен қамтылуына үлкен назар 
аударылып отыр. Жұмыспен қамту 
бойынша да атқарылған шаруа баршылық. 
Биылдың �зінде 109 мың адам жұмыспен 
қамтылыпты. «Он мың адамға 100 жаңа 
жұмыс орнын ашу» бастамасы аясында 12 
мыңға жуық жұмыс орны ашылса, биыл 
�з ісін ашуға ниетті 1 688 адамға қайтарым-
сыз грант ұсыну жоспарланған. 

Туризмді дамыту және инфра құрылым-
мен қамтамасыз етуге де айрық ша к�ңіл 
б�лініп отыр. Қазір орталықтан дырылған 
ауызсумен қамтылған елді мекендердің 
жалпы саны 720-ға жетіп, қамту деңгейі 
86,4 пайызды құрады. �ңірде 113 елді 
мекенде ауызсу мүлдем жоқ, 204 елді 
мекеннің су жүйесі тозған. Бұл мәселенің 
оң шешімін табуына әкімдік ерекше к�ңіл 
б�луде. Биыл 18 елді мекенге жаңадан 

ауызсу құбыры салынса, 12 елді мекеннің 
тозығы жеткен су жүйелері жаңартылмақ. 
Сондай-ақ халықты  табиғи газ бен сапалы 
электр қуатымен қамтамасыз ету үшін 
жүйелі жұмыс жүргізіліп жатыр. Бұл ғана 
емес, аймақ халқын толғандырған авто-
мобиль жолдарына да күрделі ж�ндеу 
жұмыстары жүргізіледі. Осылайша, 2025 
жылдың соңына дейін �ңірдегі норма тивтік 
жолдардың үлесі 95 пайызға жеткі зіл мек. 

Ж.АСҚАРБЕК 

ӨНЕРКӘСІПТЕӨНЕРКӘСІПТЕ
өрлеу барөрлеу бар
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Тәуелсіздік алғалы кең-байтақ 
елімізде 13 мың шақырымнан 
астам республикалық маңызы 
бар автомобиль жолы төселіп, 
қайта жаңғыртылған екен. 
Аяқталған жол жөндеу 
жұмыстары республикалық 
автомобиль жолдарының негізгі 
желісіндегі қираған учаскелерді, 
оның ішінде «Батыс Еуропа – 
Батыс Қытай» сияқты алты ірі 
халықаралық транзиттік дәлізді 
қалпына келтіруге мүмкіндік 
берді. Осы жылдар ішінде 
учаскелердің жалпы көліктік 
пайдалану жағдайы айтарлықтай 
жақсарған. 

Республикадағы жалпы пайдала ным-
дағы автомобиль жолдарының желісі 
шамамен 96 мың шақырым, оның ішінде 
республикалық маңызы бар – 25 мың 
шақырым, жергілікті маңызы бар 71 мың 
шақырым жол бар екен. 

Бүгінде республика бойынша 4 600-ге 
жуық ауылдық округ пен кішігірім кентте 
8 млн-ға жуық адам тұрады. Бұл елі міз дегі 
жалпы халықтың 41 пайызын құ райды. 
Ауыл-аймақтарда негізгі шешілуі тиіс 
мәселе – инфрақұрылым. Оның ішін дегі 
бастысы – ауыл мен ауданды, облыс, ауыл 
мен қалаларды жалғайтын жолдар. Осы 
жолдар – бүгінде ауыл-аймақтардың 
барыс-келіс мәселесін шешіп, халық 
тұрмысын жақсартудың басты кепілі. 

Қазір жолдардың сапасын осыдан он 
немесе жиырма жыл бұрынғы жағдаймен 
салыстыруға мүлдем келмейді. Еліміздегі 
ауыл-аймақтарды жалғайтын респуб лика-
лық және облыстық маңызы бар күрежол-
дардың бүгінгі жағдайы мен оның тозуына 
тікелей әсер ететін бірнеше фактор бар.  
Бүгінде тозығы жеткен жолдарды күрделі 
және ағымдағы ж�ндеуге бюджеттен 
жүйелі түрде қаржы б�лініп отырады. Бірақ 
ол к�птеген елді мекенде құмға сіңген 
судай болып отыр.  

Одан қала берді, қазақстандықтар 
жылдар бойы ж�ндеу к�рмеген шұңқыр-
ларды, кедір-бұдырларды аса шыдамды-
лықпен айналып �тіп кете беретін жағдайға 
да жетті. Мемлекет қазынасынан қыруар 
қаржыға салынған ақылы автобандар біз-
дің к�з алдымызда шетінен опырылып, 
қирап та жатыр.

�ткен шақырылымдардағы Парламент 
Мәжілісінің депу тат тары Үкімет пен құқық 
қорғау ор ган дарының алдына бірнеше рет 
осы сұ рақ ты қойғаны рас. Олардың 
міндеттеріне, қолданыстағы заңнамаға 
сәйкес, респуб ликалық, облыстық және 
аудандық маңызы бар автомобиль 
жолдарын бақылау мен жүк тасымалдау 
ережелерін бұзу және артық салмақ 
бойынша тиісті әкімшілік әрекет ету 
шараларын қолдану құзыреті кіреді. 

Алайда бүгінде ауыр жүк к�ліктерін 
тоқтату, тексеру және айыппұл салуға 
жергілікті жерде К�лік инспекциясы мен 
Полиция департаменті айналысады. Ма-
мандар осы мәселені де оңтайландырып, 
бір мекеменің құзырына беру қажеттілігін 
алға тартуда.  

Облыстық маңызы бар, ауыл және 
ауданаралық жолдарда нормаланған м�л-
шерден артық салмақпен құм, тас, шағал, 
кірпіш, цемент, тұз тағы басқа заттарды 
тие ген жүк к�ліктердің саны азаяр емес. 
�йткені еліміздің барлық аймағында 
құрылыс жұмыстары қарқынды жүріп 
жатыр. 

Екіншіден, 40 және одан жоғары 
салмақтағы оське қысыммен жүк артқан 
шетелдік маркалы үлкен жол к�ліктері 
пайда болды. Бұлар да республикалық 
маңызы бар жолдарды тоздыруға �з үлесін 
қосуда. Kрине, еліміздің дамуы мен 
экономикалық �ркендеуі саласында к�лік 
логистикасының дамуы орынды, алайда 
бұл барлық заң талаптары мен нормаларды 
сақтау арқылы ғана жүзеге асуы тиіс. 

Бұдан басқа елімізде немесе к�ршілес 
мемлекеттерде салынып жатқан үлкен 
зауыттар мен �ндіріс орындарына қажетті 
жабдықтарды тасымалдайтын салмағы 80 
тоннаға дейін жететін к�ліктердің к�беюі 
тағы бар. 

Бүгінде Қазақстанның �зінде 400 
мыңнан астам ауыр жүк к�лігі бар екен. 

Осыдан туындайтын негізгі сұрақ: аталған 
жүк тасымалдайтын к�ліктер жолдардың 
осьтік жүктемесі мен оның нормаларын 
сақтай ма? Бұл тақырып ондаған жылдар 
бойы �з шешімін таба алмай келе жатқан 
күрделі әрі к�кейкесті мәселе болып отыр.

Осыған байланысты Мәжіліс депутат-
тары жүк к�тергіштігі үлкен болады деп 
күтілетін жолдарды күрделі салу мәселесін 
қарауды, тіпті рұқсат етілген шекті норма-
дан асатын ауыр жүк к�ліктерін Қазақстан 
аумағына әкелуден бас тартуды бірнеше 
рет ұсынған болатын.

Айтпақшы, жалпыға ортақ жолға 
шыға тын қытайлық самосвалдарға тыйым 
салудың күшіне ену мерзімін 2026 жылдың 
1 қаңтарынан 2024 жылдың 1 қаңтарына 
�згертуді қарастыратын құжат әзірленуде. 
Тиісті министрліктің хабарлауынша, 
қытайлық самосвалдардың салмақ пен 
�лшем параметрлеріне сәйкестігі де тиісті 
бақылауға алынатын болады.

Жол активтері ұлттық сапа орталығы-
ның ақпараттары негізіндегі нақты мысал-
дарға тоқталсақ. Мәселен, бір ғана 
Түркістан облысын дағы облыстық маңызға 
ие 5 900 шақырым жергілікті жол бар. Оған 
қоса, құм-шағал қоспасын �ндіретін 159 
кен орны бар. Былтыр 1 200 шақырым 
жолды күрделі ж�ндеуден �ткізу үшін 51 
млрд теңге қара жат жұмсалған. Ал ауыр 
жүк к�ліктерінің кен орындарынан артық 
салмақпен жүк тасымалдауының нәти-

жесінде аталған жол дың 300 шақырымы 
бүгінде қайта күр делі ж�ндеуді қажет етеді. 
Сол 300 шақы рым ды бұзған ауыр жүк 
к�ліктеріне салын ған айыппұл 42 млн 
теңгені ғана құраған. Бұл осы жолды 
ж�ндеуге сұрап отырған 15 млрд теңгенің 
тек 0,3 пайызы ғана. 

Сол сияқты Жамбыл облысы бойынша 
былтыр жол ж�ндеуге 16 млрд б�лінсе, 
биыл 25 млрд қаржы қарастырылған. Бір 
ғана мысал: былтыр облыстық маңызы бар 
«Тараз–Ұланбел–Шығанақ», «Бірлік–
Мойынқұм–Ұланбел» автожолындарына 
орташа ж�ндеу жұмыстары жүргізілген. 
Бұл жолдардың осьтік жүктемеге рұқсат 
етілген салмағы – 8 тонна. Ал биыл сол 
жолдардың 30 пайызы қазірдің �зінде 
бүлініп үлгерді. Мамандар бұған ауыр жүк 
к�ліктерін кінәлайды.   

Бүгінде бұл талапқа бағынғысы кел-
мейтіндер жетіп артылады. Мәселен, бір 
ғана кіші Қамқалыдан тұз тиеген 60-80 
тон налы ауыр жүк к�ліктері Жаңатас ар-
қы лы Түркістан облысына, Ақк�л арқылы 
Тараз және Шу қалаларына, одан әрі қарай 
Қырғыз Республикасына қатынайды. Бұл 
с�зсіз, ескі жолдармен қоса, ж�ндеуден 
�ткен жаңа жолдардың тез тозуына әкеледі. 

Атырау облысы – бұл мәселенің тың 
мысалы. Онда Индер ауданындағы сусы-
малы қоспасы бар карьерлер Жарсуаттан 
22 шақырым және Б�денеден 14 шақырым 
жерде – екі ауылдың арасында орналасқан. 
Ауыл тұрғындарының айтуынша, жолды 
қысқарту үшін жүргізушілер жайлау ар-
қылы тура жол салып алған. Kсіресе, қы-
тай лық Shacman самосвалдары жойқын. 
Бұл жүк к�ліктері Атырау–Индер тас-
жолын да қиратып жатыр.  Олар Индер 
тас жолында шамадан тыс жүктеме салда-
ры нан тексеріске түспес үшін жайылымнан 
әдейі т�телеп �теді. Оған кедергі жасап, 
тосқауыл болып отырған жергілікті билік 
немесе құзыретті органдардан ешкім жоқ. 

Солтүстік Қазақстан облысындағы 
жолдардың сапасы да к�ңіл к�ншітпейді, 
тұрғындар тарапынан к�п шағым түседі.

Мұнда жыл сайын Жол активтерінің 
сапасы ұлттық орталығының мамандары 
жолдарды арнайы тексеруден �ткізеді. 
Нәтижесінде, мердігерлер тарапынан 
к�птеген заңбұзушылықтар анықталған, 
бұл – техникалық қадағалаудың жеткіліксіз 
бақылауының кесірі. Kрбір нысанда 
ж�ндеу жұмыстарын жүргізгенде міндетті 
түрде маман болуы керек, бірақ к�бінесе 
бір адам бірден т�рт, тіпті бес учаскені 
бақылауға алады. Осыған байланысты 
атқарылған жұмыстардың сапасы тиісінше 
ақсап тұр.

Солтүстік Қазақстан облысындағы 
жол ды қалпына келтіруге жыл сайын бюд-
жеттен миллиардтаған сома б�лінеді. 2021 
жылы бұл к�рсеткіш 24,5 млрд теңгені 
құра са, 2022 жылы жол ж�ндеуге бекітілген 

бюджет 17 млрд болған. Жүргізілген ж�н-
деу жұмыстарының сапасына тиісті бақы-
лау болмағандықтан, екі жыл немесе одан 
да аз уақыттан кейін жаңа асфальтты ауыс-
тыруға тура келеді.   

Жергілікті билік �кілдері жолдардың 
бұзылуына карьерлерден шығатын ауыр 
жүк к�ліктері себеп екенін айтады. 2021 
жылы рұқсат етілген к�рсеткіштерден асып 
кеткен жүк ж�нелтушілерге 90 әкімшілік 
хаттама жасалып, кінәлілерге қатысты 211 
іс қозғалған. Мамандардың айтуынша, 
толық бақылау жүргізілмеуін коммуналдық 
автотұрақтарда орындардың жоқтығымен, 
оған қоса материалдық-техникалық база-
ның әлсіздігімен байланыстырады. Бұл 
облыстағы жол ж�ндеу жұмыстарын үлкен 
қаржылық шығындарға әкеп соқтырады.

Бұл тек Жамбыл, Түркістан, Атырау 
мен Солтүстік Қазақстан облыстарының 
ғана емес, жалпы еліміздің барлық �ңіріне 
ортақ мәселе. Ал мемлекеттік бюджеттің 
ең к�п б�лігі дәл осы жолдарды т�сеу, күтіп 
ұстау және ж�ндеуге жұмсалатыны тағы 
бар. 

Осы мәселені шешу үшін депутаттар 
алдымен республика бойынша қажетті деп 
табылатын аймақтарда ауыр жүк к�лік-
терінің салмағын жылжымалы анықтай-
тын арнайы к�ліктердің санын міндетті 
түрде к�бейту қажет деп есептейді. Со-
нымен қатар Индустрия және инфра-
құрылымдық даму министрлігінің К�лік 
комитеті ма мандар жетіспеушілігі мәсе-
лесін қайта қарастырып, олардың тиімді 
шешілу жолдарын ұсынуы керек деп 
есептейді. 

Тағы бір мәселе – республикалық 
маңызы бар жолдарда жүктің салмағын 
анықтайтын цифрлық сканерлік тұрақты 
бекеттерді кез келген жерге емес, айналып 
�туге келмейтін к�пірлердің дәл алдында 
орналастыру қажет.  Ауыр жүк к�ліктеріне 
рұқсатты салмақтан артық м�лшерде 
заттарды тиегені үшін кен орындарына 
тексеру жүргізіп, әкімшілік құқық бұзу 
фактілері анықталған жағдайда айыппұл 
салу м�лшерін бірнеше есеге к�бейту 
ұсынылады.

Сайып келгенде, республиканың елді 
мекендеріндегі жалпы пайдаланымдағы 
жолдар мен к�шелердің жай-күйі жұрт-
шылық тарапынан да, Мемлекет басшысы 
тарапынан да жүйелі түрде әділ сынға 
ұшырап отырады. Жолдардың жай-күйінің 
нашарлығынан авток�ліктердің құны 
шарықтап кеткен. Бұл ел экономикасына 
�зінің кері әсерін тигізеді, жазатайым 
оқиғалар деңгейінің жоғарылауына әкеп 
соқтырады. Жолдарды салу мен ж�ндеуде 
сапа талаптарын сақтамайтын жосықсыз 
құрылысшылардың бары да істің алға 
жылжуына үлкен кедергі жасайды.

Бүгінде саланың алдында тұрған бар-
лық мәселе мен жағдайды �згерту үшін 
ұсынылған нақты қадамдарды дер кезінде 
қабылдап, уақыт оздырмай іске асырған 
ж�н.

Ерболат САУРЫҚОВ,
Мәжіліс депутаты 

қалай еңсереміз?қалай еңсереміз?
ЖОЛ ДАҒДАРЫСЫН 
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Бүгінде 75 жастың желкенін 
керген ағамыздың фото-
мұрағатында �ткен күндер 
�рнегінен сыр шертетін 
сырлы дүние к�п. Небәрі 15 
жасында қолына фото-
аппаратын ұстап, табиғат 
тамашаларын таспалауға 
әуестенген бала Болаттың 
бойынан ерекше қабілеттің 
бүгіп жатқаны бір к�ргеннен 
аңғарылып тұрса керек. Сол 
кездің �зінде ересек адамдардың 
қолынан келе бермейтін қас қағым 
сәттің к�ріністерін дер кезінде түсіріп, 
басылым беттеріне бере бастаған. $лі де 
буыны бекімеген баланың фотоэтюдтері 
үлкен басылымдарда ойып тұрып орын 
алыпты. 

Қалам ұстаған қауымның т�л мере-
кесі күні қарттықтың асыл қа сиеттерін 
бойына сіңірген абыз ақса қалдың қара 
шаңырағына арнайы ат басын бұрдық. 
Жастайынан сурет әлемінің сырына 
терең бойлаған фото тілші �ткен күндер 
�рнегінің боямасыз сәттерін бүкпесіз 
баяндай ж�нелді.

Талай тарихи сәттің куәсі болған 
Болат Омарәлиев Қызылорда облысы 
Сырдария ауданы Қоғалык�л ауылында 
кіндік қаны тамған. Бала кезде табиғат 
тамашаларына тамсана қарайтын оның 
бойынан қас қағым сәтті қалт жібермей 
бақылап отыратын қырағылығы байқала 
бастапты. 

Он бес жасында бала кездегі қызығу-
шылығы үлкен арманға жетелеп, сурет 
сырына үңіліп, Қызылорда қаласындағы 
фотостудияға шәкірт болып орналасады. 
Фотосалонда екі еврей ұлтынан шыққан 
мамандармен жұмыс істеп, тәжірибе 
жинақтайды. Еңбек жолын ерте бастаған 
фототілші бұл жерден к�п нәрсе үйреніп 
шығады. Кәсіби маманның бойына 
қажетті дүниенің біразын меңгереді.

«Небәрі 15 жасымда қаладағы фото-
студияға шәкірт болып жұмысқа орна-
ластым. Сол уақытта менің бұл қызығу-
шылығыма үрке қарағандар аз болмады. 
6йткені ол кезде суреттерді таспалау 
�нері қазақтарға таңсық к�рінетін еді. 
Ешқандай қызығушылық туғызбайтын. 
Сол кездері маған газетке фототілші 
болып жұмыс істеуге  лайықты екенімді 
айтқандар аз болмады. Содан к�птің 
қолдауы қанат бітіріп, Алматыға келдім. 

Сол жерде Юрий Редкин деген ұстазым-
нан үш айлық курстан �ттім. Алғашқы 
ұстазым кәсіби деңгейімді біршама 
шыңдауға айтарлықтай үлесін тигізді. 
Содан елге оралып, облыстық «Сыр 
бойы», сол кездегі «Ленин жолы» газе-
тіне жұмысқа орналастым. Еңбек жолым 
осылайша �ріліп кете барды», – деп  
фототілші �ткен күндерін еске алды.

Табиғаттың тамаша к�ріністері мен 
ерекше эмоцияларды таспалауды 
кәсіпке айналдырған Болат ағаның бала 
күнгі арманы осылайша ақиқатқа 
айнала бастапты. 6з ісіне деген сүйіс-
пен шілігі алға жетелеп, суретке түсірудің 
қыр-сырына кәсіби түрде зерттеу 
жүргізе бастайды.

Болат аға Сыр �ңірінің бас басылы-
мында еңбек еткен жылдары облыстың 
бірінші басшыларын суретке түсіріп, 
аймақтың әр күнінен к�рініс беретін 

тарихи дүниелерді жасай білді. Сыр 
�ңірінің ауылдарын түгел аралап, 
тамаша к�ріністерді бейнелейтін дү-
ниелерді �мірге алып келді. Нәти-
жесінде, 19 жасынан бастап фото-
суреттерінің мұрағатын қалыптастыра 
бастайды.

«Қазір қолымда жұмыс істеген 
жылдары түсірген 8 қап фото еңбегім 
бар. Оның әрбірі мен үшін қымбат, 
басым к�пшілігі  Қызылорданың 
тарихын бейнелейді. Осы күнге дейін 
фотомұрағатымнан 500 суретімді ғана 
жарияладым. Соның ішінде 1965-2014 
жылдар аралығында қызмет атқарған 
министрлер мен шенеуніктердің 
суреттері бар. Атап айтсам, Сыр �ңірінің 
дамуына �зіндік үлес қосқан Сейілбек 
Шаухаманов, Бердібек Сапарбаев, 
Икрам Адырбеков, Серікбай Нұрғисаев, 
Мұхтар Құл-Мұхаммед және Болатбек 
Қуандықовтың фотолары сақтаулы. 
Бұған қоса, аңыз адамдар мен �нер жұл-
дыздары, оның ішінде, Құман Тастан-
беков, Меруерт 6текешова, $мина 
6мірзақова, Нұрғали Нүсіпжанов, Дос-
Мұқасан сынды белгілі адамдардың 
суреттерін де кезіктіресіз. Мен к�птеген 
тарихи суреттің авторы болғанымды 
мақтан тұтамын. Мұны халықтың игілігі 
үшін тынбай жасаған есіл еңбегімнің 
айқын жемісі деп білемін», – дейді ол.

Оның айтуынша, бүгінде фотомұра-
ғатында 2 000 негатив бар. Осы күнге 
дейін 500 суретті жарияласа, қалған 1 500 
суретті рет-ретімен жарыққа шығаруға 
ниетті. Оның әрбірі �ткен шақтан сыр 
тартатын тарихи сәттерге толы дейді.

Бұған дейін Болат Омарәлиев жа-
йын да Тілеген Бекарыстановтың «Қоға-
лы к�лдің құлагері» атты кітабы жарық 

к�ріпті. Бұл еңбек оқырмандар тара-
пынан жоғары баға алғанын да айта кету 
керек. Фототілші «Егемен Қазақстан», 
«Казахстанская правда», «Қазақ әде-
биеті», «Известия» газеттерінің, «Совет-
ский фото» журналының және басқа да 
басылымдардың фотобайқауларының 
лауреаты атаныпты. Сондай-ақ еңбек-
тері 2012 жылы �ткен фоток�рмелерге 
қойылыпты. Сол сияқты 1989 жылы 
Мәс кеуде �ткен фоток�рмеге Қазақ-
станның атынан арнайы қатысқанын да 
айта кеткен артық болмас. 

Жалпы, оның еңбектері 20-дан астам 
кітапқа иллюстрация ретінде пайда-
ланыл ған. Қас қағым сәттің хас шебері 
әр туындысы арқылы �ткен жылдардың 
атмосферасын, әрбір кезеңнің боямасыз 
бейнесін дәлме-дәл жеткізе білді. 
Фототілшінің қолынан шыққан туған 
�лкенің �ткені, маңызды оқиғалар мен 
тарихи тұлғалардың жарқын бейнелері 
к�пке танылды деп айтуға негіз бар.

«Ең алғаш рет облыстық газетте 
2 жылдай қаламақы негізінде жұмыс 
іс те дім. Сол уақытта айлық 50 сом 
болатын. Маған сондай м�лшерде қала-
мақы т�леніп тұрды. Осы орайда менің 
суреттерімді жоғары бағалап, қызметке 
алған сол кездегі «Ленин жолы» газетінің 
бас редакторы Ұзақ Бағаевтың еңбегі 
ерен. Бертін келе, 1969 жылы, яғни 18 
жасқа толған шағымда штатқа алындым. 
Алдымен хат б�лімінде 4 жыл хат тір-
кеуші болдым. Кейіннен фототілші 
болып, зейнетке шыққанша тынымсыз 
қызмет атқардым. Газеттің талай редак-
торы мен қызметтес, к�птеген игі жақ-
сы лармен табақтас болдым. Тарихи 
сәттердің әрбірі фотомұрағатымда 
сақтаулы.  Сол уақытта журналистиканың 
қызығынан қиындығы басым болатын. 
Тілшілер бір мақала дайындау үшін күн-
түн демей еңбек ететін. Ол уақытта газет 
қызметкерлерінің қолында қарапайым 
жазу құрылғысы да болмайтын. Тіпті, 
ісса  парға шығуға к�лік те таппай 
қалатынбыз. Қазір техника қарыштап 
дамып кетті. Айлық жерден к�зді ашып-
жұмғанша жедел ақпарат алуға мүмкіндік 
зор. Кабинеттен шықпай-ақ к�лемді 
мақала дайындап жатады. Сол кездері 
тілшілердің жұмысына қызыға қарайтын 
едім. Қолыма қалам ұстап, мақала жазу-
ға да мүмкіндігім болды. Бірақ фото-
аппарат тан ажырамай, тарихи сәттерді 
таспалап, мұрағатымды толықтыра 
бердім. Бұл �з мамандығыма деген 
шексіз сүйіспеншілігімнен болса керек», 
– деп ол �ткен кезеңдерді қимастықпен 
еске алды.  

6ңіріміздің 50 жылдық тарихын бей-
не лейтін мұрағаттық  туындыларымен 
к�пшілікке танылған Болат аға бүгінде 
құрметті еңбек демалысында. Қазыналы 
қария ұлы мен қызынан немере-ш�бере 
сүйіп, бақытты да бақуатты тұрмыс 
кешіп жатыр. $лі күнге дейін әлеуметтік 
желіде белсенді. Уақыт к�шінен қалмай, 
замандастары мен жазылушыларына 
әлеуметтік желі арқылы тарихи сәттерге 
толы суреттерімен үзбей б�лісіп оты-
рады. 

Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ,
Қызылорда облысы
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Сырдың шежіресін суретпен 

бейнелеуде қас қағым сәттің хас 

шебері атанған Болат Омарәлиевтің 

өмір жолы тұнып тұрған тарих. 

Облыстық газетте табан 

аудармастан жарты ғасырға 

жуық қызмет еткен белгілі 

фототілшінің сурет әлеміне 

көз жүгіртсеңіз, өзгеше 

күйге бөленеріңіз хақ. 

ҚАС ҚАС 
БІР ҒҰМЫРБІР ҒҰМЫР

ҚАҒЫМ СӘТ –ҚАҒЫМ СӘТ –

Жамбыл облысы Меркі 
ауданындағы №5 Ақарал 
мектеп-гимназиясының 
мәжіліс залында мәдениет 
қайраткері,  Б.Бұлқышев 
атындағы сыйлықтың иегері,  
танымал  журналист 
Жолдасбек Дуанабайды еске 
алуға арналған «Қалам 
ұшындағы өмір: белестер,  
болмыстағы нысандар мен 
естеліктер» атты ғылыми-
практикалық конференция  
өтті.

Мектеп оқушыларына журналистика 
мен баспа ісі туралы мәлімет беру, олар-
дың шешендік �нерге бейімділігін арт-
тыру, мамандық таңдауға бағыт беру үшін 
ұйымдастырылған конференция жоғары 
деңгейде �тті. 

Залда танымал журналистің «Жарқ 
етіп с�нген бір жасын» атты портреті  
орна тылған, оның шығармашылық 
�мірінен сыр шертетін «Қаламы ұшқыр 
қаламгер» деп аталған  әдеби-танымдық 
бұрыш та  к�птеген құнды материалмен 
жасақта лыпты.

Іс-шараға арнайы шақырылған қо-
нақ тардың арасында Жолдасбек Дуана-

бай дың ағасы Айтжан $шімханұлы, қа-
лам гердің қызы Дина Жолдасбекқызы, 
сыныптас досы Бейбіт Кененбаев, журна-
листика саласының ардагері $тіркүл 
Исаева, аудандық білім б�лімінің әдіскері 
Құралай Бағаділова мен осы жолдардың 
авторы $лихан Нұралиев болды. 

Жиынды алғы с�зімен ашқан  мектеп 
директоры Нұрила Қойшыманова белгілі 
журналист Жолдасбек Дуанабай тура сында 
ой қозғап, осы конференцияны жыл сайын 
�ткізуді дәстүрге айналдыру жайын тілге 
тиек етті. 

Бұдан соң  Жолдасбек $шімханұлының 
�мір жолы мен  шығармашылық жолын-
дағы тарихи фотосуреттері к�пшілік 
қауымға таныстырылды. Кешке қатысқан  
мектеп оқушылары Жолдасбек Дуанабай 
туралы арнауын оқып, бала Жолдасбектің 
мектеп қабырғасындағы зеректігімен оның 
ҚазМУ-ге құжат тапсыру сәтін бейнелейтін 
сахналық  к�рініс қойды.  

Конференция кезінде Сенат депутаты 
Нұрт�ре Жүсіп пен ардагер журналист, 
Бектұрған Жамбабаевтың қалам иесі ту ра-
лы естеліктері бейнетаспа  арқылы к�рсе-
тілсе, $тіркүл Тәжібекқызы мен $ли хан 

Атыханұлы к�пшілік алдында әріптестері 
жайындағы естелік әңгімесін айтып берді. 

Кеш барысында оқушылар Журналис-
тика факультетінде Жолдасбек Дуанабай-
мен бірге оқып, кейін «Жас Алаш» газеті 
редакциясында бірге қызмет еткен Гүлнар 
Жұмабайдың естелігін де нақышына кел-
тіріп оқып берді.

Ал Айтжан $шімханұлы інісінің аса 
бауырмал болғанын айтып, келешекте 
оның атын бір к�шеге беру қажет екенін 
атап �тті. Сондай-ақ ол �з с�зінде  осынау 
тағылымды шараны �ткізуге мұрындық 
болған  мектеп директоры Нұрила Қойшы-
манова мен директордың ғылыми-әдіс-
теме лік жұмыс ж�ніндегі орынбасары 
Райхан Бәбіжановаға алғысын жеткізді. 
Танымал журналистің қызы Дина да әкесі 
жайында тебірене с�йлеп,  Талғат 
Айтбайдың әке еңбектерін топтастырып, 
кітап түрінде баспадан шығарғанына 
ризашылығын білдірді. Ал сыныптасы 
Бейбіт Кененбаев Жолдасбектің балалық 
шағы туралы с�з қозғады. Конференция 
жұмысын қорытындылаған мектеп басшы-
сы Нұрила Қойшыманова қайнаған �мір-
дің ортасында жүріп, әр �згеріске �зіндік 
ойын білдіруге тырысқан журналист 
Жолдасбек Дуанабайдың есімі мәңгі 
ұмытылмайтынына сенім білдірді.

Ал журналистің артында қалған еңбек-
тері 5-10-сынып оқушыларының зерт теу 
нысанына айналмақ.  

�лихан НҰРАЛИЕВ, 
«Меркі тынысы» газетінің 

б�лім меңгерушісі,
Жамбыл облысы

ЖҰРТ ЖАДЫНДАҒЫ
ЖОЛДАСБЕКЖОЛДАСБЕК

ТЫНЫС
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ҚОҒАМ

АУЫЛҒА ЖЕТТІ МЕ?АУЫЛҒА ЖЕТТІ МЕ?

Соңғы жылдарда Жастар және отбасы 
істері комитеті елдегі жастар және отбасы 
мәселелері бойынша ҮЕҰ-мен бірге мем-
лекеттік, жастар және отбасы саясаты са-
ласында түсіндіру жұмыстарын, ғылыми-
әдістемелік қамтамасыз ету бойынша іс-
шараларды бірлесе жүзеге асырады. Ал 
жастар ресурстық орталықтарын құру, 
олардың қызметін қамтамасыз ету және 
үйлестіру жергілікті атқарушы органдардың 
құзыретіне кіреді. Сондай-ақ былтырдан 
бастап Ақпарат және қоғамдық даму ми-
нистрінің бұйрығына сәйкес, мемлекеттік 
гранттарды беру үкіметтік емес ұйымдарды 
гранттық қаржыландыру саласындағы 
Оператордың конкурс 'ткізуі арқылы 'теді. 
Биыл да Ақпарат және қоғамдық даму ми-
нистрлігіне қарасты Жастар және отбасы 
істері комитеті 14 ҮЕҰ-да 11 ортамерзімді 
және 5 ұзақмерзімді мемлекеттік грант беру-
ді к'здеп отыр. Жобалар жастарды жұмысқа 
орналастыруға және оларды кәсіптік бағ-
дарлауға жәрдемдесуге, жастарға тегін пси-
хологиялық және заңгерлік к'мек к'рсетуге, 
жастардың инновациялық және кәсіпкерлік 
қызметін жандандыруға жәрдемдесуге, 
экологиялық акцияларды іске асыру арқылы 
жастарды патриоттыққа тәрбиелеуге, жас-
тарға отбасылық 'мірге дайындалуға жәр-
дем десуге бағытталмақ. Бірақ мемлекеттің 
бұл мүмкіндігін ауыл мен аудан жастары 
к'ре ала ма? Мәселе осында болып тұр. 2йт-
кені кәсіптен нәсіп тауып, түрлі жеңілдік 
ар қылы жеке іс бастағандардың к'бі мем-
лекеттік қызметтен біршама хабары бар 
бұ рын ғы қызметкерлер. 2зге жастарға жігер 
сыйлап, кәсіп бастауына арналған әдемі 
жобаларымыз ауыл баласына келгенде ақсап 
жатыр. 

ОЛҚЫЛЫҒЫ 
К�П ОРТАҚ БАҒДАРЛАМА

Ақт'бе облысы Байғанин ауданының 
Жастар ресурстық орталығын басқарған Сая 
Сағынғали «ауылда әлеуметтік жобалар 
жүзеге асырылмайды» дейді. Статистикаға 
сәйкес, қазір елде 14-35 жас аралығындағы 
6 миллионнан астам адам тұрады. Ал олар-
мен жұмыс жүргізу – жастар саясатының 
маңызды б'лігі. Бір қызығы, қазір жастар 
сая сатында тұжырымдама да, заң да болға-
нымен, оны жүзеге асыруға атсалысатын 
бағдарлама нақтыланбаған. Қазір де үкі-
меттік емес ұйымдардың жобаларын бақы-
лайтын эксперт маман ретінде жұмыс іс-
тейтін Сая Сағынғали азаматтық баста-
маларды қорғау орталықтарына жылына 
миллиондаған, миллиардталған ақша б'-
лінетінін тілге тиек етеді. Орталық үкіметтік 
емес ұйымдарға қаражат б'леді. С'йтіп, жыл 
сайын жобалардың байқауы 'теді. Яғни, 
мемлекет 'з тарапынан қаражат б'ліп жа-
тыр. Алайда грантты ұтып алған ұйымдардың 
жұмысы үйлестірілмеген. «Бізде жастар 
ұйымдарын атаулы мерекеде, мейрамдарда 
әкімшіліктің жұмыстарына пайдаланады. 
Шын мәнінде, жастармен жұмыс істей 
алмайды. Тағы бір қателік, бұл ұйымдарда 
жұмыс істейтіндердің к'пшілігі костюм, 
шалбар, галстук киіп алған шенеуніктер. 
Меніңше, жастармен жұмыс істейтін 
ұйымдарда әр жастың категориясына сай 
жоспар, бағдарлама б'лек болуы керек. 
Бізде барлығына бірдей жоспар. Сондықтан 

жастарға сай бағдарлама жасау қажет деп 
ойлаймын», – дейді. 

Олқылығы к'п ортақ бағдарлама жер-
гілікті жерлердегі жұмыссыз жастардың 
санын 'сіруде. Мәселен, ірі мегаполистер 
мен 'ндірісі бар аумақтарда жұмыс болуы 
мүмкін. Бірақ аудан мен ауылдық округтерде 
кәсіп ашқысы келетін жастар болғанымен, 
түсіндірме жұмысы да, б'лінген қаражат та 
жетпейді. Осы себепті де ауылдық жерлердегі 
жастарды жұмыспен қамту мәселесі тас-
бақаның жүрісі секілді баяу. Мемлекеттік 
гранттың қызығын к'ретіндер де аз. 2йткені 
қаражат б'лінген жерде де «аға-к'кенің» 
арқасы, басшылар тарапындағы бюрократия 
басымдыққа ие. 

Қызылорда облысы Қазалы ауданының 
мәслихат депутаты Есет Табынбаевтың 
айтуынша, қазір елдегі әрбір ауданда Жастар 
ресурс тарын қолдау орталығы бар. Бірақ осы 
ор талықта істейтін қызметкерлердің білік-
тілігі – бірінші мәселе. «Бұл орталық бай-бағ-
лан дардың балалары, оқуын енді ғана бі-
тірген маманды жұмысқа тұрғызатын орынға 
ай налған. Соңғы 'згеріске сәйкес, жастардың 
санаты 14-35 жасқа дейін болып 'згертілді. 
Қазір кез келген ресурстық орталыққа бар-
саңыз, басшы болып 26-27 жастағы ма мандар 
отыр. Кеңесшілерінің жасы – 21-22-де. Оқу-
ды кеше бітіріп келген балаларға елдегі 
жастар саясатын сеніп тапсырып отырмыз. 
Жиырмадан енді асқан жас маман мен 35 
жастағы адамның ой-'рісі, интел лектуалдық 
деңгейін салыстыруға болмайды. Сондықтан 
алдыңғы кезекте жастармен жұмыс істейтін 
мамандарды іріктеп алу керек», – дейді ол. 
Себебі жастардың 'зін үш топқа б'луге бо-
лады. Біріншісі – оқып, тоқыған, азаматтық 
к'зқарасы қалыптасқан тәжірибесі бар жас. 
Екіншісі – «ақшаң болса қалтаңда, талтаңда-
саң талтаңда» дейтіндер. Олар қоғамдағы 
мәселеге басын қатыр майды. Үшіншісі – 
маргинал жастар. Сондықтан әр түрлі жастағы 
және түрлі санаттағы жастарға түсіндірме 
жұмысын жүргізетін маманның 'зі к'ргені 
мен түйгені мол тәжірибелі ма ман болуы 
маңызды. 

Сондай-ақ Есет Табынбаев мемлекеттік 
бағдарламалар мен түрлі жеңілдік ауылдық 
округтерге жетпейтінін жеткізді. Себебі, 
әлгінде айтқандай, түсіндірмелік жұмыс 
тоқырап тұр. Б'лінген қаражат та жыртыққа 
жамау бола алмай келеді. Оның айтуынша, 
кәсіп бастағысы келетін жастар бар. Бірақ 
мемлекеттің жеңілдігі қаражатқа қызығу-
шылық басталмай жатып-ақ бітіп қалады 
екен. Бір к'шенің асфальт емес, гранитін 
т'сеуге 25-30 миллион ақша б'летіндер ау-
данның жастар саясатына 5-6 миллион ақша 
береді. Бұл 25 мың жасқа жұғым болмайды. 
Сондықтан ол «Қаражат тапшылығын шеш-
пей, құрғақ с'з бен жиындар жастардың 
вакуумын толтыра алмайды. Елдегі түрлі 
бағдарлама арқылы жас мамандарды тарту 
да толық тиімділігін к'рсете алмай келеді. 
Себебі құлайын деп тұрған ауылдарға жастар 
бармайды. Осының барлығы мемлекеттік 
бағдарламалардың тиімділігін түсіндіруі тиіс 
әкімдіктер мен орталықтардың олқылығы-
нан туындап отыр. Қазір ауылдық әкім-
діктерде жастармен айналысатын маман 
жоқ. Бұл да жастар саясатын кері тартып 
келеді», – дейді. 

ЖҰМЫС ЖОСПАРЫ 
ОЙДАН ШЫҒАРЫЛАДЫ

Cлеуметтанушы Айдар Хамиттің де 'з 
айтары бар. Оның айтуынша, елдегі жастар 

саясаты ойдан шығарылған дүние. Себебі 
қолға алынған жобаның 'міршеңдігі тү-
бегейлі зерттелмейді, ары қарай жұмыс іс-
теуіне толық баға берілмейді. Қолға алынған 
бағдарламалар белгілі бір деңгейде жастар-
дың дамуына, әртүрлі қажеттілігіне ықпал 
етуі мүмкін. Бірақ жастар арасындағы ай-
мақтық, діни, тілдік, әлеуметтік-экономи-
калық ерекшеліктер жоспардың жүзеге 
асуына кедергі келтіреді. 2йткені жастарға 
арналған жобалар жастар арасындағы 
ерекшелікті ескермей қабылданады. Ең 
қызығы, мемлекет жастарды объект ретінде 
қарастырады. Ал 'ркениетті елдерде жастар 
қоғамның белгілі бір мүшесі ретінде субъект 
болып саналады. 

Сондай-ақ әлеуметтанушы жастар 
ресурсы орталықтарының жүктемесі к'п 
екенін айтады. Мысалы, оңтүстік аймақтар-
дағы орталықтың 10 қызметкерінің орташа 
алғанда 500 мыңдай жасты қамтуға қауқары 
жетпейді. Орталықтағы мамандардың жүк-
темесі к'п болғандықтан белгілі бір санат-
тағы жастарға қызмет к'рсету кемшін қалып 
келеді екен. «Біз қазір Финляндия, Эстония 
секілді батыс елдерінің мысал дарына жү-
гінгенімізбен, толық жұмысын тәжірибеде 
қол дана алмай келеміз. Бұдан б'лек, Аза-
маттық бастамаларды қолдау орталығы – 
мемлекеттік гранттардың операторы. Жылда 
олар азаматтық секторларға мемлекет та-
рапынан ұсынылатын қаражатты б'леді. 
Оның ішінде жастар мәселесімен айна-
лысатын үкіметтік емес ұйымдар бар. Алайда 
олардың жұмыс нәтижесін бағалау қиын. 
Жалпылай алғанда, әлеуметтік-экономи-
калық әсерін бергенімен, кемшілік те к'зге 
ұрып тұр. Мәселен, қала мен ауыл арасын-
дағы айырмашылық бар. Кейбір жобалар 
орыстілді сарапшылардың бағалауы бо-
йынша жүзеге асып отыр. Cйтпегенде, 
қазақтілді ҮЕҰ-дың жобаларын бағалауға 
қатысты сұрақтар жылда к'теріледі. Де-
мографиялық ерекшелік те ескерілмейді. 
Ауыл баласы қалаға келсе де түрлі кедергіге 
тап келеді. Мысалы, қалаға оқуға келген 
жас тың пәтер жалдау құны қымбат. Осы 
қажеттілікті 'теу үшін студенттер жұмыс 
істейді. Бұл сапалы білім алуына кедергісін 
тигізеді. Сол үшін қазіргі жастарда маман 
болу мақсаты жоқ. Кәсіби бағдарға қатысты 
сұрақ к'п. Яғни, саналы түрде таңдаған 
мамандығына қызмет етіп жатқан жастар 
'те аз. 2кінішке қарай, 'з кәсібі бойынша 
жұмыс істейтін жастардың үлесі 40 пайызды 
ғана құрайды», – дейді Айдар Хамит. 
Айталық, «Серпін», «Дипломмен – ауылға!», 
«Жастар практикасы» бағдарламасының бір 
қайнауы ішінде қалды. Қазір бұл бағдар-
ламаларға 'згерістер мен толықтырулар 
керек. 2кінішке қарай, елдегі жүзеге асқан 
жобалардың 'міршеңдігіне зерттеу жа-
салмайды. Сәйкесінше, заманға сай қайта 
жаңартылмайды. 

ШИКІ ШЕШІМ 
ШЕКТЕУ ҚОЯДЫ

Жастармен жұмыс істейтін маман даяр-
лауға да к'ңіл б'летін уақыт жетті. Cлеу-
меттанушының с'зінше, басқа елдерде жас-
тармен жұмыс істейтін арнайы маман дарды 
оқытатын факультет бар. Бізде жастармен 
жұмыс жүргізетін маман тапшы. «Ал жастар 
мәселесін зерттеу мемлекеттік тапсырма 
ретінде ғылыми орталықтарға б'лінген. Яғни, 
байқаусыз және тендерсіз 'ткізіледі. Тағы бір 
мәселе, жастар саясатын да қолға алын ған 
кейбір жобалар мемлекеттің к'з қарасына 
кереғар келеді. Мысалы, Мәжілісте жастарға 
квота берілген. Кадрлық резерв бар. Осындай 
квотаның болуының 'зі біраз жастарға шектеу 
қояды. Екіншіден, квота Президент айтып 
жүрген меритокра тиялық принципке қайшы 
келеді. Білімі мен білік ті лігі тұрғысынан 
жастар саясатындағы кадр лық резервке де 
қатысты даулы сұрақ к'п», – дейді Айдар 
Хамит. 

Мәжіліс депутаты Айдарбек Ход-
жаназаров қолға алынған жобалардың 
жемісті жүзеге асқанын жастар арасындағы 
теңсіздік мәселесі түбегейлі шешілгенде 
ғана к'руге болады деп санайды. 2кінішке 
қарай, әлі де елдегі жастардың ресурстарға 
қолжетімсіздігі ала-құла. Cсіресе, ауыл мен 
қала арасындағы теңсіздік жер мен к'ктей. 
Қала жастарының білім алуынан бастап 
кәсіп таңдауына дейін мүмкіндік мол. Ал 
ауыл баласы атқа қонып, жоғары жалақысы 
бар жақсы жұмысқа тұру үшін қала баласына 
жасалып отырған жағдайға қолжетімділігін 
арттыру маңызды. Оның айтуынша, 
қазақтілді және орыстілділер арасындағы 
теңсіздік те бар. Мысалы, орыстілді жастар 
қажетті дүниелерді ресейлік каналдардан 
қарай алады. Ал қазақтілді контенттер қазақ 
тілін тұтынатындардың қажеттілігін толық 
қанағаттандырмайды. 

Қорыта айтқанда, жастарға қатысты 
саясаттағы олқылықтар әлеуметтік жіктелуді 
тереңдете түсуі мүмкін. Сондықтан есеп 
беруге емес, жастарға арналған жобалардың 
жемісін бергеніне к'бірек к'ңіл б'лінгені 
керек-ақ.

Астанада 27-29 маусым 
аралыында елорданы� 25 
жылдыына орай «Астана – 
мені� Отанымны� елор-
дасы» атты әлеуметтік тур 
басталды. Б�л к�н дері Абай 
облысынан 52 бала келеді. 
Жоба аясында елімізді� 
барлы� ��ірінен елордаа  аз 
�амтылан от басы бала ла-
ры, жетім балалар, ата-ана-
сыны� �ам �орлыынсыз 
�алан және м�мкіндігі шек-
теулі ба лалар келеді.

Жобаның ұйымдастыру шысы 
– Астана қалалық әкімдігінің 
«Астана даму орталығы» ЖШС. 
Үш күндік кәсіби гидтердің қа-
тысуымен балаларға арналған 
ерекше экскурсия және мәдени-
к'ңіл к'теру бағдар ламасы 
ұйымдастырылды. Жобаның 
мақсаты – Астана қаласы туралы 
балаларды ақпараттандыру, 
отансүй гіштік рухты, елге деген 
махаббаты мен құрметін арттыру. 
Cрі тарих пен мәдениет жайлы 
қосымша білім беру, қиын 'мір лік 
жағдайларға тап болған оқу-
шыларға жәрдемдесу, ерекше 
сауықтық бағдарлама арқылы 
бай ланыс орнату.  Балалар 
Астанаға келуі кезінде «Астана-
Бәйтерек», «Нұр Cлем» болашақ 

энергиясы музейі,  Тұңғыш 
Президент музейі,  Ұлттық музей, 
«Хан Шатыр» СОО сияқ ты басты 
к'рікті орын дарын тама шалайды. 
Сонымен қатар балаларға арнал-
ған ең қызықты сауықтыру орын-
дары –  океанариум, джунгли, 
еліміздегі ең үлкен шолу д'ңге-
легі, батут саябағын к'рсету жос-
парлануда. Бұл балалардың сая ха-
тын қызықты әрі жоғары дең гейде 
'ткізуге жол ашады. Экс курсия, 
тамақтану және орналас тыру 
бойын ша шығын дарды Астана 
қаласының әкімдігі т'лейді.

– Бұл алғаш рет 'ткізіліп 
отырған жоба емес, мұндай іс-
шаралар пандемияға дейін де 
болды. Араға 1-2 жыл салып, 
қайта қолға алдық. Қазақ станның 
барлық 'ңірінен 1 000-ға жуық 
баланы тартып, осындай арнайы 
тур ұйымдастырып отырмыз. 
Балалардың тізімін жергілікті 
әкімдік береді. Яғни, түрлі ойын 
мен білім сайысы, спорттық 
додаларда балалар белсенді 'нер 
к'рсететін болады. Бір ғана  Абай 
облысынан 52 жас'спірім бала 
келді. Тур аясында Астананың 
к'рікті жерлерін тамашалайтын 
бо лады, – деді Астана қаласының 
Инвестициялар және кәсіп-
керлікті дамыту басқармасының 
басшысы 2мірзақ Тілеужан.

Астана �аласында 29 мау-
сым к�ні #�рбан айт мере-
кесіне орай �ала әкімдігі мен 
демеуші Petro Retail ком-
паниясыны� Qazaq oil брен-
дімен халы�ты� әлеуметтік 
осал топтарына ��рбанды� ет 
және азы�-т�лік себеттерін 
таратты.  

Астана қаласы әкімдігі қа сиетті 
Құрбан айт мерекесіне орай Qazaq 
oil-мен келісімге отырды. Елорда-
ның мұқтаж жандарына 1000-ға 
жуық азық-түлік себетін таратты. 
Сонымен қатар сол азық-түлік 
себеттерімен бірге құрбан дыққа 
шалынған мал еттерін де үлестірді. 
Елорданың еріктілері мен бірге 
әлеуметтік топтарға тие сілі азық-
түлік себеттері тара тылды. 

Елорда әкімдігінің Қоғамдық 
даму басқармасының басшысы 
Нұрдәулет Cлмұхановтың ай-
туынша, мұқтаж отбасылар ҚМДБ 
және Астана қаласынан, аудан 
әкімдіктерінен келіп түскен 
тізімдер бойынша анықталыпты.

«Қала әкімдігі жыл басында 
Qazaq oil-мен меморандумға оты-
рып, тоқсан сайын мұқтаж жан-
дарға к'мектесуді к'здеп отыр. 
Осы жолы азық-түлік себетінің 
жанына құрбандыққа шалынған 
мал етінің бір б'лігін қосып бе-
ретін боламыз. Құрбан еттерінің 
үштен бір б'лігін елорда тұрғын-
дары, оның ішінде мұқтаж жан-
дарға тарату жоспарланған. 
Тұрғындар тізімі қалалық және 
аудан әкімдіктеріне түскен 
'тініштер бойынша жасалады. 
Мұндай сауапты істе к'мектесіп 
жүрген барлық жанға алғыс 
білдіремін. Құрбан айт мейрамы 
құтты болсын!» – деді басқарма 
басшысы Нұрдәулет Cлмұханов.

Басқарма басшысы бұл игі іс 
алдағы уақытта Qazaq oil ме мо-
ран думының арқасында әр тоқсан 
сайын ұйымдастыры латынына да 
назар аударды. Яғни, әр тоқсан 
сайын мұқтаж жандарға 1 000 
азық-түлік себеті үлестірілмек. 

Ж.ҚҰТТЫБАЙ

ЖАСТАР САЯСАТЫ ЖАСТАР САЯСАТЫ 

БАЛАЛАРҒА АРНАЛҒАН БАЛАЛАРҒА АРНАЛҒАН 
ӘЛЕУМЕТТІК ТУР ӘЛЕУМЕТТІК ТУР 
БАСТАЛДЫБАСТАЛДЫ

АЗЫҚ-ТҮЛІК АЗЫҚ-ТҮЛІК 
СЕБЕТІ ТАРАТЫЛДЫСЕБЕТІ ТАРАТЫЛДЫ

Б�гінде бір емес, бірнеше жоары о�у орныны� дипломы бар жастар 
жетерлік. Тіпті, шетел асып, о�у бітір ген жас мамандар �атары да жыл са нап 
толыып келеді. Алайда б�л к�р  сеткіш елдегі әлеуметтік-эконо ми калы� 
жадайа айтарлы�тай әсер етіп жат�аны бай�алмайды. Шындыы сол, 
жастарды� жемісті ж�мысы ерік тілер �атысатын т�рлі жиында ана к�зге 
к�рінеді. Ал �азір жас тарды� арасында шекара сыртынан ж�мыс іздеп 
кеткендер к�п. Елде �аландарды� �зі алан  білімін кәсіп д��гелетуге 
арнауды� орнына жалдамалы ж�мыс �а жем �ылып отыраны жасырын емес. 

Жадыра МҮСІЛІМ 
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КИДФЛЮЕНСЕР ДЕГЕН КІМ?
Интернеттің дамуымен ойыншықтар 

индустриясының �ркен жаюына жол 
ашатын жаңа бір кеңістік пайда болғаны 
белгілі. Ендігі уақытта балалардың белгілі 
бір ойыншықтарға деген қызығушылығын 
туғызатын, басқаша айтқанда, осы сала-
дағы трендті қалыптастыратын бір күш 
кидфлюенсерлердің қолында. Кидфлю ен-
сер – ағылшынның kid – бала және infl u-
encer – ықпал етуші с�здерінің бі рігуінен 
туған ұғым. YouTube желісінде �зінің 
ойыншықтарын таныстырып отыратын 
кидфлюенсерлердің табатын табысын 
естісеңіз, аузыңыз ашылады. Мәселен, 
аталмыш желіде Ryan’s World арнасының 

авторы он үш жастағы Райан Кадзидің 35 
млн к�рермені бар. Forbes журналының 
мәліметінше, жас блогер жылына 25 млн 
доллардан аса табыс табады. Бүгінде Райан 
сатылым хитіне айналатын ойыншықтарды 
жарнамалап қана қоймай, �зінің жеке 
ойыншықтар коллекциясын да шығарады. 

Отандық YouTube-блогер Арнат Хал-
мурзиннің айтуынша, балалар арасында 
танымал ойыншықтармен түсірілген 
видеолар ең к�п қаралым жинайды.

«Бірақ мұнда ойыншықтардың �зінен 
г�рі олардың хикаясын баяндау әлдеқайда 
маңыздырақ. Яғни, блогердің актерлік 
қабілеті күшті болған сайын к�рермен 
тарту оңайырақ. 6детте аудиторияның 
белгілі бір сүйікті брендтері немесе ойын-
шықтары жоқ – кез келген ойыншыққа 
қатысты жақсы хикая ойлап табуға бо лады. 
Сонымен қатар видеоның сапасы мен 

ондағы эффектілер де жақсы болуы 
керек», – дейді ол.

ОЙНАҒАН БАЛА 
ОЙЛАНА ДА АЛАДЫ

Қоғамда қыз балаларға арналған ойын-
шықтардың қызғылт реңкте, ұл балаларға 
арналғандары к�гілдір реңкте болатынына 
к�з үйреніп қалған. Ойын шықтардың түсін 
баланың жынысына қарай б�лу әлемде 
екінші дүниежүзілік соғыстан кейін етек 
алды: маркетологтар ауқатты отбасылардың 
түс бойынша ерек шеленетін тауарларды 
к�бірек сатып алатынын ескерген болатын. 
Алайда Harvard Business Review зерттеуінде 
қазір миллениал ата-аналардың маркетинг-
тегі pink tax саясатына оншалықты «алдан-
бай тыны» анықталған. Егер қандай да бір 
стратегия саудада �з тиімділігін жоғалтса, 
сатылымды арттыру үшін �ндірушілер 
бағытты қарама-қарсы жаққа бұрары 
заңды. Бұл құбылыс ойыншықтар нары ғын 

да айналып �тпеді. Мысалы, �з ойын-
шықтарын «қыз балаларға арналған» және 
«ұл балаларға арналған» деген сегменттерге 
б�летін Hasbro бренді қыз дар арасында 
танымал саналатын My Little Pony сериясы 
тұтынушыларының 30 пайызы ұлдар 
екенін білгеннен кейін �з саясатын �згерт-
ті. Lego компаниясы ның конструктор-
ларында да енді баланы жынысына қарай 
б�летін маркерлер болмайды.

Маркетологтардың пікірінше, бірте-
бірте гендерлік-нейтрал маркетинг на-
рықтан классикалық гендерлік марке-
тингті ығыстырып шығарады. Ал ұлдар дың 
– машинамен, қыздардың қуыр шақпен 
ойнамауы олардың гендерлік айдентититіне 
қаншалықты әсер етеді? Балалар психологі 
Айзия Балабекованың айтуынша, одан 
қорқудың қажеті жоқ.

«Балаларда айдентитидің қалып-
тасуына ойыншықтардан г�рі отбасын дағы 
р�лдер к�бірек ықпал етеді. Ойын-

шықтардың функциясы – балалардың 
фантазиясын, қиялын дамыту ғана. Қыз 
баланың қуыршақтармен емес, конструк-
тормен ойнауы ешқандай да қауіпті құ-
былыс емес. Мұндай типтегі ойыншықтар 
баланың аналитикалық ойлау қабілетін 
дамытады», – дейді маман.

ҚОҒАМЫНА ҚАРАЙ 
МЫҢ ҚҰБЫЛАДЫ 

6ралуандық пен инклюзияға фокус 
соңғы жылдардағы маңызды қоғамдық 
трендтердің біріне айналды. Ойыншықтар 
нарығына да ол біртіндеп еніп келеді. 
Айталық, Барби қуыршақтарын шыға-
ратын Mattel компаниясы бодипозитивті 
насихаттайтын ойыншықтар сериясын 
�ндіруді 2016 жылы бастап кетті. Енді 
нарықта дене пішіні мен терісінің түсі 
әртүрлі Барбилар �мірге келе бастады. Ал 
2020 жылдан бастап Mattel инклюзияға 
к�ңіл б�луге к�шті: енді Барбидің мү-
гедектер арбасында отырған, аяқ-қол 
протезі, есту аппараты бар, витилиго, Даун 
синдромына шалдыққан түрлері сатылымға 
шықты. @ндірушілердің ойынша, бала-
ларға сүйікті кейіпкерлері мен ойыншық-
тарын �зімен байланыстыру аса маңызды, 
ал бұл ретте тек дені сау және ақ нәсілді 
ба лалар басымдыққа ие болмауы тиіс. 

Қоғамдағы тағы бір құбылыс – эко-
тренд те ойыншықтар индустриясында 
к�рініс тапты. @ндірушілер енді ойын шық 
қаптамасында оның ағаштан, бамбуктар 
немесе биопластиктен жасал ған эко-�нім 
екенін жарыса жазады. 

«Ойыншықтар индустриясындағы бұл 
«жасыл» трендті маркетологтар қалып-
тастырды. Негізі, шындығына келсек, к�-
біне оларға ненің сатылғаны бәрібір – 
бастысы, тауар �тсе болды. Иә, бір қа раған-
да тұтынушы қауым – бізге де плас тиктен 
жасалған пойыздан г�рі ағаштан жасалған 
машинаны сатып алу табиғатқа жанашыр-
лық болып к�рінуі мүмкін. Бірақ ол проб-
леманы шешпейді: �йткені әлгі ойыншық-
тар да қоқысқа лақтыры лады, оларды жасау 
үшін қаншама ағаш кесіледі. Бұл ретте мен 
нағыз экотренд ретінде Батыс елдерінде 
кеңінен етек алған «ойын шық алмастыру» 
әдетін үлгі етер едім. 6леуметтік желідегі 
арнайы па рақшалар арқылы ата-аналар 
бала ларының ойнап жалығып кеткен ойын-
шықтарын �зге үйдің ойыншықтарымен 
алмастырып алады. Нағыз экотренд осын-
дай болса керек», – дейді астаналық эко-
белсенді Данияр Құсмұрынов. 

Ал мозаика, пазл секілді ұсақ де таль-
дардан тұратын ойыншықтардың таны-
малдығы пандемия кезінде арта түскен. 
Мәселен, Lego-ның ұсақ деталь дардан 
картина құрастыруға арналған Dots 
сериясы да дәл осы уақытта шыққан.

(Басы 1-бетте)

Алтын қордағы «Қыз Жібек» фильмін 
режиссер Сұлтанахмет Қожықов 1969-1970 
жылдары Ғабит Мүсіреповтің сценарийі 
бойынша түсірген. Қазақ киносының биік 
шыңына айналған туындыда басты 
р�лдерді Меруерт @текешева, Құман 
Тастанбеков, Асанәлі 6шімов, Кененбай 
Қожабеков және басқалар ойнайды. 
Сұлулық символына айналған Жібек пен 
шынайы махаббат майданын суреттеген 
фильм к�птің санасында жарты ғасыр 
бойы жаңғырып келеді. К�рерменнің қор-
қынышы да осында. Олар сүйікті фильм-
дерінің жаңа нұсқасы түпнұсқадан сәтті 
шықпайтынына сенімді. Себебі бұған 
дейін таспаланған Fantastic Four, The Wick-
er Man сияқты ремейк фильмдер жан-
күйерлерінен к�п сын естіген еді. К�п 
жағ дайда к�рермендер мен сыншылар 
сюжеттегі �згерістерді, актерлік ойынды 
түпнұсқадағыдай қабылдай алмайды. 

REMAKE – ЗАМАН ТАЛАБЫ
Дегенмен Remake бүгін пайда болған 

термин емес. 6лем киногерлері әлдеқашан 
к�рерменнің к�зайымына айналған, әлі 
күнге сүйіп к�ретін ескі фильмдерді 
«ремейк» жасаудан жарысқа түсіп кеткен. 
Жалпы, remake –сюжет, кейіпкерлер, 
эстетика немесе техникалық сипаттамалар 
сияқты түпнұсқаның кейбір аспектілерін 
�згертетін бұрын шығарылған фильмнің 
жаңа нұсқасы. Ремейктер жаңа аудитория-
ны тарту үшін, классикалық танымал оқи-
ғаларды жаңарту мақсатында шығарылады. 
«Сұлу мен құбыжық»,  «Жұлдызды 
соғыстар», «Матрица», «Арыстан патша» 
сияқты сәтті шыққан ремейктер де бар. 
Дегенмен ремейктер әрқашан оң пікірге 
ие бола бермейтінін ескеру керек. Түпнұсқа 
фильмдердің кейбір жанкүйерлері ремейк-
тер қажет емес және олардың сүйікті 
фильмдерінің бірегейлігіне нұқсан келтіруі 
мүмкін деп санайды. Ал белгілі режиссер 
Жандос Құсайынның пікірінше, «Қыз 
Жібекті» қайта түсіру тек коммерциялық 
мақсат үшін жасалып отыр. Ешқандай да 
тарихи шығарма мен классиканы жаңғырту 
үшін емес. Tiger Films бұған дейін 20-дан 
астам фильм түсірген кинотеатрлар желісі. 
Сондықтан қандай да бір �німді сатып, 
пайда табу нарықтық экономиканың 
заңдылығы. 

– Бұған байланысты айтылып жатқан 
пікірдің к�бімен келіспеймін. Мысалы, 
Ромео-Джульеттаның бірнеше нұсқасы 
бар. Керек десеңіз, испандық, ағылшын-
дық, америкалық нұсқалары да кездеседі. 
Макбет фильмін де қаншама рет түсірген. 

Сол сияқты «Қыз Жібекті» де болашақта 
триллер, мюзикл жанрларында түсіруі 
мүмкін. Сахналанған Қыз Жібек жырының 
да бірнеше нұсқасы бар. Сондықтан бұған 
�ре түрегеліп қорқа қараудың керегі жоқ. 
Сұлтан Қожықов түсірген Алтын қордағы 
Қыз Жібек классика болып қала береді,– 
дейді Жандос Құсайын. 

Режиссер батыста ревизионизм үрдісі 
жүріп жатқанын да айтты. Яғни, класси-
калық кейіпкерлерді қара нәсілді немесе 
ЛГБТ �кілі етіп трансформация жасау 
арқылы қиянат жасауда. 

–Егер «Қыз Жібек» фильмінің 
түпнұсқасын монтаждап, арасындағы 
сахнасын кесеміз десе, қарсы тұруға болар 
еді. Ал әртүрлі интерпретация жасауға 
құқылы. Қайта әртүрлі нұсқа болатынына 
қуану керек. Бірақ тәжірибе к�рсеткендей, 
ремейк табысты болады деп күтудің қажеті 
жоқ. Сәтті шыққан ремейктер �те аз, – 
дейді режиссер. 

Елімізде ремейк түсірумен киноре-
жиссер Тимур Бекмамбетов те бел шеше 
кірісіп к�рді. Ол «Қызметтестер хикаясы», 
«Тағдыр тәлкегі немесе жеңіл буыңызбен» 
секілді кеңестік киноларды қайта жаң-
ғыртты. Осылайша, кинематографияда �з 

соқпағын салды. Алайда әлі күнге дейін 
к�рермендердің к�пшілігі фильмдердің 
қайта жаңғырмағанын, керісінше, к�р-
кемдік әрінен айырылғанын айтып жүр. 

– Ремейкке бет бұрған шығармашылық 
топтың мақсаты – клиптік сана, яғни 
ақпаратты, оның ішінде бейнеконтентті 
үзік-үзік қабылдауға бейімделген ұрпақтың 
сұранысын �теу. Мысалы, Бекмамбетовтің 
ремейктері соның куәсі. Классикаға 
айналған кинолардың ремейкі динамика, 
темпо-ритмі, кадрдың ауысуы мен әуенмен 
әрлеу жағынан �те жылдам. @нердегі бұл 
бағытты кинодағы посылды, терең ойды 
ұзақтау бір кадрменен-ақ беретін арт-
мәдениетті к�ріп қалыптасқан ересек буын 
даттаса, китч-мәдениетімен ержеткен 
ұрпақ шабыттана қабылдап жатыр. 
Ремейк– нарықтың к�рінісі. Сұраныс бар 
жерде ұсыныс та бар, – дейді кинотанушы 
Лязиза Керімқұлқызы. 

ТҮПНҰСҚАДАН 
АСЫП ТҮСУІ ЕКІТАЛАЙ

Киносыншы Дана 6мірбекованың 
айтуынша, ремейк түсіру үшін батылдық 
қана емес, мол тәжірибе де керек. «Қыз 
Жібек» сияқты халықтың сүйікті фильмін 
қайта түсіруге бел буу кез келген адамның 
қолынан келе бермейді. Қыз Жібекті 
түсіруге режиссерлік біліктілік пен кәсіби 
білім жеткіліксіз. Режиссер ең бірінші 
қазақтың фольклорымен, әдебиетімен, 
дүниетанымымен толыққанды таныс 
болуы керек. С.Қожықовтың туындысы 
жырдың экранизациясы емес, қазақ бол-
мысын аңқытып к�рсеткен, ұлт жауһарына 
айналған туынды. Дәл сондай туындыны 
қайта алып шығу бүгінде мүмкін емес. 

– Себебі қазір қазақтың жанын, 
философиясын түсінетін, �з деңгейінде 
жеткізе білетін ешбір режиссер жоқ. 
Шамасы келеді-ау деп ешкімді атап айта 
алмаймын. Бұл жаңалықты алғаш естіген 
кезде «қалжың» деп қабылдадым. Бұған 
дейін «Менің атым Қожа», «Тақиялы 
періште» фильмдері қайта түсірілді. Бірақ 
олардың барлығы сәтсіз болды. Бізде әлі 
ашылмаған кейіпкерлер де, тарихи 
тақырыптар да баршылық. Бұған дейін 
экранизацияланбаған,  ашылмаған 
тақырыптарды неге түсірмеске? Бұрын 
түсіріліп, к�рерменнің к�зайымына 
айналған туындыны қайта түсіруге тырысу 

режиссердің �з идеясының жоғын к�р-
сетеді. Бұл ремейк хайп үшін немесе ком-
мерциялық мақсатта жасалып жатыр, – 
дейді киносыншы. 

Ал кинотанушы Лязиза Керімқұлқы-
зының пікірінше, «Қыз Жібек» фильмінің 
лейтмотиві – махаббат. Мейлі, ол Т�леген 
мен Жібек арасындағы не болмаса Беке-
жанның Жібекке деген озбырлық ар қылы 
к�рсетілген сезімі болсын – фильмнің �н 
бойына қан жүгіртіп тұрған – махаббат 
атты ұлы сезім. 6рине, ру аралық қақтығыс, 
«т�ртеу түгел болмаса» байтақ жерді ие-
ленген қазақтың күні не боларын киноның 
тілімен жеткізген ұлылардың қолтаң ба-
сында айқын к�рсетілген. Бұл – дра матур-
гиядағы қақтығыс. Дегенмен махаб бат 
тақырыбы осы фильмдегі катарсис. Осы 
орайда, к�рнекті сыншы 6шірбек Сығай-
дың: «Т�легендер жинақы жүру үшін, 
Бекежандар болуы керек» деген с�зі ойға 
оралады. Бекежанның Т�легенді �лтіріп 
алып Жібекке келген сәтін еске түсірейік-
ші? Меруерт @текешованың Қыз Жібегінің 
шарасыз к�зқарасы... Жібектің Т�легені-
нен айырылғандағы күйін к�зімен к�ріп 
не бүлдіріп алғанын түсінген Бекежан үшін 
бұл сәт катарсис, тазару. 

– Режиссер Сұлтан Қожықов осы сәтті 
ірі планмен к�рсетеді. Құман Тастан-
бековтің Т�легенінің болмысындағы бек-
заттығы қандай тазалықпен таспаланған?! 
Жаңғырған нұсқадағы актерлік құрам 
жарты ғасыр к�рерменнің к�зайымы 
болған осындай нәзік иірімге толы актерлік 
шеберліктің деңгейінен кем түспей ойнап 
шыға ала ма? Оны, әрине, уақыт к�рсетеді. 
Кастингтен �ткен актерлік құрам �мірден 
�ткен ұлылармен к�зі тірі аңыз актерлердің 
алдындағы, к�рерменнің алдындағы 
жауапкершілікті сезіне ала ма? Бүгінгі 
актер қауымы айыпқа бұйырмасын, бірақ 
актерлік ойында олардың к�бінде техника 
басым, ойын бар, бірақ образ жоқ, с�з бір, 
бірақ посыл жоқ, к�зқарас бар, бірақ 
тереңдік жоқ. Дегенмен шығармашылық 
топ тәуекелге барған екен, сәттілік тілейік. 
К�рермен үшін кино – сынау нысанасы 
емес, к�рермен үшін кино – атмосфера. 
Сұлтан Қожықовтың «Қыз Жібегінің» 
�міршеңдігі соның дәлелі. Ал ремейктің 
сондай құдіреті бола ма? Бұл шығарма-
шылық топтың кәсібилігіне тікелей 
байланысты,– дейді Лязиза Керімқұлқызы. 

Ремейкті Tiger Films-тің түсіретіні 
белгілі болғанымен, фильмнің шығарма-
шылық құрамы мен актерлердің кім екені 
туралы әлі нақты ақпарат жоқ. Алтын қор-
дағы «Қыз Жібек» сұлулықтың символына 
айналған образ. Ал дәл сондай жауапкер-
шілігі мол р�лді алып шыға алатын актриса 
бар ма? Жалпы, актерлік құрамды таңда-
ғанда нені ескеру керек? 

– Кинода актер таңдаған кезде оны 
жұлдыз, танымал емес деп б�луге қарсы-
мын. Кинода типажға, актердің образға 
сәйкестігіне қарау керек. С.Қожықов 
фильміне актер таңдаған кезде кәсіби 
білік тілігіне қараған жоқ. Ең бірінші, 
кейіп кердің бейнесін, жан дүниесін аша-
тын актерлерді алды. Соңғы кезде фильмге 
к�рермен тарту үшін блогерлер мен таны-
мал адамдарды тартады. Жібек – қазақ 
қызының бейнесі. Бүгінде қолдан сұлулық 
жасап жүрген актриса к�п. Сондықтан 
Жібектің р�ліне жас, ұяң, нәзік, таза бей-
нелі қызды алу керек шығар. Бірақ бәрібір 
фильмді қайта түсіруге келіспеймін. Қан-
шалықты сұлу қызды түсірсе де, Меруерт 
@текешованың орнын баса алмайды, – 
дейді Дана 6мірбекова.

Кинотанушы Лязиза Керімқұлқызы-
ның пікірінше, әр дәуірдің руханият 
�кілдерінің сұранысын �теу тек сезіммен, 
эмоциямен �лшенбеу керек. Нарықтың 
талабы – киноның �ндірісіне жұмсалған 
қаржыны ақтау. «Қыз Жібектің» қайта 
жаңғыртылған нұсқасын продюсерлік 
орталық �з қаража тына түсіреді екен. 
Сондықтан бұл «мей нстрим» болары 
анық. Ал осы уақытқа дейінгі жаңғырған 
фильмдерге сараптама жасайтын болсақ, 
�кінішке қарай, отандық коммерциялық 
кино түсірілсе, эстетика мен символика 
жайына қалып, арзан күлкі мен қарабайыр 
эмоция тудыруға басым дылық беріледі. 
Нарық пен �нердегі нәзік иірімдерді 
ұштастыру – отандық коммер циялық 
киноның әлсіз жері болып тұр.

– Ғ. Мүсіреповтің түпнұсқасы болмаған 
соң, бәлкім ремейк демей-ақ дастан 
негізінде жазылған жаңа сценарий деу 
дұрыстау шығар. Сериал, фильмдер болсын 
бүгінгінің ең үлкен мәселесі диалог екені 
к�рерменге аян. «Қалауыңыз қарлығаштың 
қаны не адамның жаны емес шығар?», 
«Жауыңа атар оғыңды жақыныңа атсаң, ел 
бетіне қалай қарайсың?», «Қайран қаза-
ғым- ау, дүниеден еншіңе тигені осы ма 
еді?» деген секілді Қожықовтың «Қыз 
Жібе гіндегі» қанатты с�здер неше буын-
ның жадында жатталып қалды емес пе? Ал 
жаңғырған нұсқадан к�рерменнің жадында 
не қалмақ? Бұл – шығармашылық топ пен 
уақыт еншісінде, – деп түйіндеді Лязиза 
Керімқұлқызы. 

Қазақша айтсақ, ремейк – қайта жаң-
ғырту. Ал «Қыз Жібектің» ремейк нұсқасы 
к�рерменнің к�ңілінен қаншалықты 
шығады? Оны уақыт к�рсетер. 

Ботагөз МАРАТҚЫЗЫ

Көктем ҚАРҚЫН

ÇÀÌÀÍÛÍÀ ҚÀÐÀÉÇÀÌÀÍÛÍÀ ҚÀÐÀÉ
«Áàðáèi»...«Áàðáèi»...

Жақында сіңліме қуыршақ алмақшы болып, ойыншықтар дүкеніне кіргем. 
Бала кезімнен көзтаныс Барбидің жаңа образдарын көріп, кәдім гідей 

таңғалдым: үйреншікті XS өлшеміндегі белі қылдырықтай түрлерінен бөлек, 
сатылымда дене бітімі толық, шашы қысқа, бір аяғына протез киген, витилиго 

синдромы бар, мүгедектер арбасында отырған нұсқалары пайда болған 
екен. Ойыншықтың балалар дамуындағы маңызды құрал ғана емес, 

сондай-ақ балаға қоғамның қандай екенін танытатын айна екенін 
ескерсек, оны негізгі әлеуметтік және мәдени процестердің индикаторы 

ретінде де қарастыруға болады.

ҚҰЛЫНЫМ?!ҚҰЛЫНЫМ?!
КЛАССИКАДА НЕҢ БАР ЕДІ,КЛАССИКАДА НЕҢ БАР ЕДІ,
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Конкурсқа қатысушыларға қойыла-
тын жалпы біліктілік талаптары:

1. Орналасқан орнын, пошталық ме-
кен жайын, телефонын к�рсете отырып, 
кәсіпорынның атауы, оның негізгі 
қызметінің қысқаша сипаттамасы: 

«Таңбалы» мемлекеттік тарихи-
мәдени және табиғи музей-қорығы» 
республикалық мемлекеттік қазыналық 
кәсіпорны Алматы облысы Жамбыл  
ауданы Қарабастау ауылы Таңбалы  
к�шесі, 5Б үй мекенжайында орна-
ласқан, тел. 8 (72770) 2-78-65. 

Кәсіпорын қызметінің мәні мәде-
ниет саласында қызметті жүзеге асыру 
болып табылады.

Кәсіпорын қызметінің мақсаты 
оның құрамына кіретін тарихи-мәдени 
мұра объектілерін және олар орналасқан 
аумақтарды анықтау, зерделеу, қорғау 
және сақтау, түпнұсқалы мұражай 
коллекциялары негізінде к�ркем және 
ғылыми экспозицияларды жасау және 
оларды кеңінен тарату болып табылады.  

2. Конкурсқа қатысушыларға қойы-
латын талаптар:

Кадрларды дайындау бағыттарының 
бірі: педагогикалық ғылымдар (жалпы 
дамудың пәндік мамандандырылған 
мұғалімдерін даярлау, жаратылыстану 
пәндері бойынша, гуманитарлық 
пәндер бойынша, тілдер және әдебиет 
бойынша мұғалімдер даярлау) және/
немесе �нер және гуманитарлық ғы-
лымдар және/немесе әлеуметтік ғы-
лым дар, журналистика және ақпарат 
және/немесе бизнес, басқару және 
құқық және/немесе инженерлік, �ңдеу 
және құрылыс саласы (сәулет, құрылыс, 
машина жасау) және/немесе ақпарат-
тық-коммуникациялық технологиялар 
және/немесе жаратылыстану ғылым-

дары, математика және статистика 
және/немесе қызметтер (туризм, 
мәдени-тынығу жұмысы) бойынша 
жоғары (немесе жоғары оқу орнынан 
кейінгі) білім.

Мәдениет саласында немесе 
басшылық лауазымдарда 5 жылдан кем 
емес, немесе Президенттік жастар кадр 
резервіне алынған адамдар үшін 5 
жылдан кем емес, немесе Қазақстан 
Республикасы Президентінің жанын-
дағы білім беру ұйымдарында жоғары 
оқу орнынан кейінгі білім беру бағдар-
ламалары бойынша немесе Жұмыс 
органы бекітетін басым мамандықтар 
бойынша шетелдік жоғары оқу орын-
дарын аяқтаған адамдар үшін және 
кадрларды дайындау бағыттарының 
бірі: педагогикалық ғылымдар (жалпы 
дамудың пәндік мамандандырылған 
мұғалімдерін даярлау, жаратылыстану 
пәндері бойынша, гуманитарлық 
пәндер бойынша, тілдер және әдебиет 
бойынша мұғалімдер даярлау) және/
немесе �нер және гуманитарлық 
ғылымдар және/немесе әлеуметтік 
ғылымдар, журналистика және ақпарат 
және/немесе бизнес, басқару және 
құқық және/немесе инженерлік, �ңдеу 
және құрылыс саласы (сәулет, құрылыс, 
машина жасау) және/немесе ақпарат-
тық-коммуникациялық техно логиялар 
және/немесе жаратылыстану ғылым-
дары, математика және статистика 
және/немесе қызмет к�рсету (туризм, 
мәдени-тынығу жұмысы) бойынша 
ғылыми дәрежесі бар адамдар үшін 
мәдениет саласында немесе басшы 
лауазымдарда 4 жылдан кем емес болуы 
тиіс.

3. Лауазымдық міндеттері:
Мекеменің �ндірістік, әкімшілік-

шаруашылық және  қаржылық-

экономикалық қызметіне басшылық 
жасайды, ұйым мүлкін сақтау және 
тиімді пайдалануды бақылауды жүзеге 
асырады, сыбайлас жемқорлыққа 
қарсы күрес ж�ніндегі жұмысты 
ұйымдастырады; ұйымның саясаты мен 
стратегиясын белгілейді, оның б�лім-
шелерінің музей қорын қалыптастыру, 
сақтау бойынша, сондай-ақ Қазақстан 
Республикасының тарих және мәде-
ниет ескерткіштерін мемлекет және 
қоғам мүддесі үшін қорғау және пай-
далану бойынша жұмысын үйлестіреді; 
музейдің (музей-қорықтың) жоспар-
ларын, бағдарламалары мен жобаларын 
жасау және жүзеге асыруға басшылық 
етеді, қызмет бағыттары бойынша 
олардың орындалуы ж�нінде құрылым-
дық б�лімшелердің жұмысын үйлес-
тіреді; ғылыми-зерттеу қызметіне 
жетек шілік етеді, Қазақстан халқының 
мәдени құндылықтарын, тарихи-
мәдени мұрасын насихаттау мен 
дәріптеуге бағытталған іс-шаралардың 
�ткізілуін қамтамасыз етеді; Қазақстан 
Республикасының және шетелдердің 
мәдениет және �нер ұйымдарымен 
ынтымақтастықты қамтамасыз етеді; 
ұйымды білікті кадрлармен қамтамасыз 
ету, олардың кәсіби білімдері мен 
тәжірибесін дамыту, еңбек жағдайларын 
жасау, ұжымда жайлы психологиялық 
ахуалды қалыптастыру бойынша шара-
ларды қолданады; директордың орын-
басарлары, құрылымдық б�лімшелер 
мен филиалдардың жетекшілері мен 
мамандары арасында жұмыстың 
жекелей бағыттарын б�леді; шарттарды 
жасайды және бұзады, мәмілелер 
жасайды, сенімхаттар береді, қажетті 
есептілікті ұсынуды қамтамасыз етеді, 
бұйрықтар шығарады, сотта, мемле-
кеттік органдарда және �зге ұйымдарда 
ұйымның мүддесіне �кілдік етеді; еңбек 

қауіпсіздігі мен еңбекті қорғау, �рт 
қауіпсіздігі талаптарының орындалуын 
бақылауды қамтамасыз етеді.

4. Білуге тиіс:
Қазақстан Республикасының Кон-

сти туциясын; Қазақстан Республика-
сының Еңбек кодексін; Қазақстан 
Республикасының Азаматтық кодексiн; 
Қазақстан Республикасының Бюджет 
кодексін;«Aкімшілік құқық- бұзушы-
лық туралы» Қазақстан Республика-
сының кодексін; Қазақстан Респуб-
ликасының Кәсіпкерлік кодексін; 
Қазақстан Республикасының Aкім-
шілік рәсімдік-процестік кодексін; 
«Авторлық құқық және сабақтас құ-
қық тар туралы», «Мәдениет туралы», 
«Мемлекеттік мүлік туралы», «Сыбай-
лас жемқорлыққа қарсы іс-қимыл 
туралы», «Мемлекеттік сатып алулар 
ту ралы», «Тарихи-мәдени мұра объекті-
лерін қорғау және пайдалану туралы» 
Қазақстан Республикасының заңда-
рын; дәрігерге дейінгі медициналық 
к�мек к�рсету қағидаларын, ішкі еңбек 
тәртіптемесінің, еңбек қауіпсіздігі мен 
еңбекті қорғау бойынша, �ндірістік 
санитария, �рт қауіпсіздігі талап-
тарының тәртібін.

5. Конкурсқа қатысуға үміткер тұлға 
конкурс �ткізу туралы хабарландыруда 
к�рсетілген мерзімде мынадай құжат-
тарды ұсынады:

1) конкурсқа қатысу туралы �тініш;
2) мемлекеттік және орыс тілдерінде 

түйіндеме;
3) еркін нысанда жазылған �мір-

баян;
4) білімі туралы құжаттардың к�шір-

мелері (қосымшалармен);
5) еңбек кітапшасының (ол болған 

кезде) немесе еңбек шартының к�шір-

месі не соңғы жұмыс орнынан жұмысқа 
қабылданғаны және еңбек шартының 
тоқтатылғаны туралы бұйрықтардың 
к�шірмелері немесе жұмыскердің 
еңбек қызметі туралы мәліметтер қам-
тыл ған архивтік анықтама;

6) 075-у нысан бойынша денсаулық 
жағдайы туралы анықтама;

7) жеке куәліктің к�шірмесі;
8) адамның сыбайлас жемқорлық 

қылмыс жасағаны туралы мәлімет 
(кандидатпен EGOV арқылы алынады).

Конкурсқа қатысушы �зінің 
біліміне, жұмыс �тіліне кәсіби даярлық 
деңгейіне қатысты қосымша ақпаратты 
(біліктілігін арттыру, ғылыми дәрежелер 
мен атақтар беру ғылыми жария ланым-
дар туралы құжаттардың к�шірмелері, 
сондай-ақ бұрынғы жұмыс орнының 
басшылығынан ұсынымдар және т.с.) 
бере алады.

Конкурсқа қатысу үшін құжаттарды 
қабылдау хабарландыру бұқаралық 
ақпарат құралдарында жарияланған 
сәттен бастап 15 (он бес) күн ішінде 
2023 жылғы 1 шілдесінен бастап 2023 
жылғы  15 шілдеге дейін жүргізіледі.

6. Конкурстың �ткізілетін күні мен 
орны:

Астана қаласы Мәңгілік ел даң-
ғылы, 8, «Министрліктер үйі» ғимараты, 
15- кіреберіс, онлайн форматында.

Конкурс қатысушыларына әңгіме-
лесу �ткізу күні қосымша хабарланады.

Құжаттар қолма-қол немесе пошта 
арқылы: Қазақстан Республикасы, 
Астана қаласы Мәңгілік ел даңғылы, 8, 
«Министрліктер үйі» ғимараты,                        
15-кіре беріс, 314-кабинет мекенжайы 
бойынша қабылданады.

Толық ақпаратты +7 (7172) 74-02-
52, 74-05-66 телефондары бойынша 
алу ға болады.

�аза�стан Республикасы Мәдениет және спорт министрлігіні� Мәдениет комитеті «Та�балы» 
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Общие квалификационные требовании к участ-
ни кам конкурса:

1. Наименование предприятия с указанием мес-
тонахождения, почтового адреса, телефона, краткое 
описание его основной деятельности: 

Республиканское государственное казенное 
предприятие «Государственный историко-
культурный и природный музей-заповедник 
«Таңбалы»: находится по адресу: Алматинская 
область, Жамбылский район, село Карабастау, 
улица Таңбалы 5Б,  тел. 8 (7270) 2-78-65.

Предметом деятельности предприятия 
является осуществление деятельности в области 
культуры. 

Целью деятельности предприятия является 
выявление, изучение, охрана и сохранение входя-
щих в его состав объектов историко-культурного 
наследия и связанных с ними территорий, 
создание на основе подлинных музейных 
коллекций худо жественных и научных экспозиций 
и их популя ризация.

2. Квалификационные требования к кандидатам:
Высшее (или послевузовское) образование по 

одному из направлений подготовки кадров: 
педагогические науки (подготовка учителей с 
предметной специализацией общего развития, по 
естественнонаучным предметам, по гуманитарным 
предметам, по языкам и литературе) и/или 
искусство и гуманитарные науки и/или соци аль-
ные науки, журналистика и информация и/или 
бизнес, управление и право и/или инженерные, 
обра батывающие и строительные отрасли 
(архитектура, строительство, машиностроение) 
и/или инфор мационно-коммуникационные 
технологии и/или естественные науки, математика 
и статистика и/или услуги (туризм, культурно-
досуговая работа).

Стаж работы не менее 5 лет в сфере культуры 
или на руководящих должностях, либо не менее 
5 лет для лиц, зачисленных в Президентский мо-
ло  дежный кадровый резерв, либо не менее 4 лет 

в сфе ре культуры или на руководящих должностях 
для лиц, завершивших обучение по программам 
послевузовского образования в организациях 
образования при Президенте Республики 
Казахстан или в зарубежных высших учебных 
заведениях по приоритетным специальностям, 
утверждаемым Рабочим органом, и для лиц, 
имеющих ученую степень по одному из направ-
лений подготовки кадров: педагогические науки 
(подготовка учителей с предметной специали-
зацией общего развития, по естественнонаучным 
предметам, по гуманитарным предметам, по 
языкам и литературе) и/или искус ство и 
гуманитарные науки и/или социальные науки, 
журналистика и информация и/или бизнес, 
управление и право и/или инженерные, обраба-
тывающие и строительные отрасли (архитектура, 
строительство, машиностроение) и/или информа-
ционно-коммуникационные технологии и/или 
естественные науки, математика и статистика и/
или услуги (туризм, культурно-досуговая работа).

3. Функциональные 
обязанности:

Руководит производственной, администра-
тивно-хозяйственной и финансово-эконо мичес-
кой деятельностью учреждения, осуществляет 
контроль над сохранностью и эффективным 
использованием имущества организации, 
организует работу по борьбе с коррупцией; 
определяет политику и стратегию деятельности 
организации,  координирует  работу  его 
подразделений по формированию, хранению, 
музейного фонда, а также, охраны и использо-
ванию памятников истории и культуры Респуб-
лики Казахстан в интересах государства и общес-
тва; руководит разработкой и осуществлением 
планов, программ и проектов музея (музея-запо-
вед ника), координирует работу структурных под-
раз делений по их выполнению по направлениям 
дея тельности; руководит научно-исследова-
тельской деятельностью, обеспечивает проведение 
меро приятий, направленных на пропаганду и 

популя ризацию культурных ценностей, историко-
культур ного наследия народа Казахстана; обес-
печивает сотрудничество с организациями куль-
туры и искусств Республики Казахстан и зару-
бежных ст ран; принимает меры по обеспечению 
организации квалифицированными кадрами, 
развитию их профессиональных знаний и опыта, 
созданию условий труда, формированию благо-
приятной психологической атмосферы в коллек-
тиве; распределяет отдельные направления рабо-
ты между заместителями директора, руководи-
телями и специалистами структурных подраз-
делений и филиалов; заключает и рас торгает 
договора, совер шает сделки, выдает доверенности, 
обеспечивает представление необходимой отчет-
ности, издает приказы, представляет интересы 
организации в суде, государственных органах и 
организациях; обеспечивает контроль за 
осуществлением тре бований безопасности и 
охраны труда, про тивопожар ной безопасности.

4. Должен знать:
Конституцию Республики Казахстан, Трудо-

вой кодекс Республики Казахстан, Гражданский 
кодекс Республики Казахстан, Бюджетный 
кодекс Республики Казахстан, Кодекс Республики 
Казахстан «Об административных правонару-
шениях»,  Предпринимательский кодекс 
Республики Казахстан, Административный 
процедурно-процессуальный кодекс Республики 
Казахстан, Законы Республики Казахстан: «Об 
авторском праве и смежных правах», «О культуре», 
«О государственном имуществе», «О противо-
действии коррупции», «О государственных заку-
пках», «Об охpане и использовании объектов 
ис тоpико-культуpного наследия», пра вила ока-
зания доврачебной медицинской помо щи, 
порядок внутреннего трудового распорядка, по 
безопас ности и охране труда, производственной 
сани тарии, требования пожарной безопасности.

5. Лицо, претендующее на участие в конкурсе, 
предоставляет в сроки, указанные в объявлении о 
проведении конкурса, следующие документы:

1) заявление об участии в конкурсе;

2) резюме на государственном и русском 
языках;

3) автобиографию, изложенную в прои-
звольной форме;

4) копии документов об образовании (с 
приложениями);

5) копию трудовой книжки (при ее наличии) 
или трудового договора либо выпискиприказов о 
приеме и прекращении трудового договора с 
последнего места работы или архивную справку, 
содержащую сведения о трудовой деятельности 
работника;

6) справку о состоянии здоровья по форме 
№ 075-у;

7) копию удостоверения личности;
8) сведения о совершении лицом корруп цион-

ного преступления (получается кандидатом через 
EGOV).

Участник конкурса может предоставить 
допол нительное относительно его образования, 
стажа работы, уровня подготовки (копии доку-
ментов о повышении квалификации, степеней и 
звании, научных публикаций, а также рекомен-
даций с пре дыдущего место работы и т.п.).

Прием документов для участия в конкурсе 
про водится в течение 15 (пятнадцать) календарных 
дней с момента опубликования с 1 июля 2023 года 
по 15 июля 2023 года.

6. Дата и место 
проведения конкурса:

Город Астана, проспект Мангилик ел 8, здание 
«Дом министерств»,                 15 подъезд, в онлайн 
формате.

Дата проведения собеседования участникам 
конкурса будет сообщена дополнительно.

Документы принимаются нарочно или через 
почту по адресу: Республика Казахстан, город 
Астана, проспект Мангилик ел 8, здание «Дом 
министерств», 15 подъезд, каб. 314. 

Подробную информацию можно получить по 
телефонам +7 (7172) 74-02-52,  74-05-66.

Комитет культуры Министерства культуры и спорта

Республики Казахстан объявляет конкурс на вакантную должность директора республиканского 

государственного казенного предприятия «Государственный историко-культурный и природный 

музей-заповедник «Та�балы»



¨�МЫРА ЖАСАУДЫ� ¨�МЫРА ЖАСАУДЫ� 

Шымкент 	аласында әлемде ба-
ламасы жо	 «К�шпенділер» деп 
аталатын жи�аз �ндіріледі. Жи�аз 
жиынты	тары ар	ылы, я�ни осынау 
конструктордан бірнеше жи�аз 
	�растыру�а болады. Аты айтып 
т�р�андай, 12 б�лшектен т�ратын 
жи�аз к�шіп-	ону�а �те 	олайлы. 
Ба�зы заманда�ы ата-бабамызды$ 
т�рмыс-тіршілігін еске салатын 
осы нау д&ние заманауи &лгімен 
жасалын�ан.   

Шымкенттік Ерлан Сағынтаев бұл 
құрамалы жиһазды құрастыруға 3 жыл 
уақытын cарп еткен. Терең логика мен 
әрбір б"лшегінің к"лемі бір-біріне сай 
болу үшін жіті математикалық есептерді, 
ұшқыр ойды талап ететін мұндай затты 
құрастыру идеясы Ерлан Батырханұлына 
"з-"зінен келіпті.  )мірінде ағаш "ңдеуге 
арналған қарапайым балға ұстап к"рмеген 
автор "зінің денсаулығы мазалап жүрген 
соң әсіресе бүйрегінде кінәраты бол-
ғандықтан, сүйеніп жату үшін  қабырғаға 
к"рпешені қалай жапсырып қоюға 
болады деген ойдың жетегінде болады. 
«Бастапқыда аяғы бар әрі  қабырғаға да 
жапсырып қоюға болатын  к"рпешені 
құрау үшін "лшем жұмыстарын жүргіздім. 
Картон қағаздарды қиған кезде жай-
намаздың к"леміндей 120см * 60 см ша-
масы болды. Содан белі, аяғы ауыратын 
ата-апаларымызға  ыңғайлы жұмсақ 
жайнамаз ретінде де қолдануға болады 
екен деген оймен мұны одан әрі дамыт-
тым. Бір  топтамада 10 адам намаз оқи 
алатындай бірнеше құралмалы-жинал-
малы құрақ  к"рпеше жасап шығардым. 

Бір тылсым күш мені құрастырған к"р-
пешелерімнен бұдан басқа да түрлі дүние 
жасауға болатынына жетеледі. 12 б"лшек 
адамның 12 мүшесі, ал әр құрақтың 
аяқтары бүгіліп, қайта ашылғанда тура 
адамның молдас құрып отырғаны сияқты 
кейіп береді. Қазақтың жігіттері молдас 
құрып отырады ғой, дәл сол сияқты» 
деген автор бұл ерекше дүниені бастап-
қыда қалай жасап шығарғанын айтып 
берді. 

12 б"лшекті жайып жібергенде 
"лшемі 2,5*2,5 метр  к"лемінде күрес 
кілеміне де ыңғайлы болады.  Бір-бірімен 

тығыз, жылжымай жабысатын, "те ұқып-
ты іс телінген к"рпеше тектес б"лшек 
транс форматор құралмалы болғандықтан, 
компанияның атауын да  Quraq grup 
қойыпты. Осылайша, 2016 жылдан бері 
ойды дамытып, әрбір б"лшегінің адамға  
қызмет ету  түріне мән беріліп жасалған 
құ ралмалы жиһаз идеясы 2019 жылы 
пісіп жетілген. 8 үлкен, 4 кіші б"лшектен 
тұ ратын құрақтан бүгінде бірнеше жиһаз 
құрастыруға болады. Тапсырыс берушінің 
қалауынша қосымша 4 жастығы мен 
2 үстелі де бар. Ұлттық ою-"рнекпен бе-
зендіріліп, заманауи  стильде жасалынған 

құрақты құрастыру, б"лшектеу және бір 
жерден екінші жерге тасымалдау оңай. 
Сол үшін оның атауын «К"шпенділер» 
деп қойыпты.  Автор "зінің есептеуімен 
20 түрлі жиһаз жасап шығаруға болады 
дегенімен, сатып алушылар б"лшектерден 
бұдан "зге де түрлерін құрастырып қойып 
жатқанын айтады. 

?мбебап жиһаз үйде к"п орын ал-
майды.  Үй бұрышында бірінің үстіне бірі 
жиналып тұрғанда  бар болғаны 1,20*60  
метр орынды ғана алатын б"лшекті кез 
келген уақытта кеңейтіп, ұзынынан 12 
метрлік диван немесе  қонақ б"лмеге 
арналған ортасында шай үстел қойылған 
2 орындық 1 диван істей салуға болады. 
Одан б"лек, ортаға шай үстелін қойып, 
айналдыра к"рпеше т"сеп тапшан 
жасасаңыз, тіпті керемет к"рінеді.   

 «Күндіз қонақ б"лме жиһазы, түнде 
жатын б"лмеге  арналған диван бола ала-
тын бұл трансформердің адамға к"р сететін 
қызметі  к"п.  Атқаратын қызметі тек 
қазақтың емес, кез келген түркі  ха лық-
тарына тән. Бір шетте жиналып тұрған 
б"лшектерді кішкентай балалар да к"теріп 
кете алады. Бір топтама бір жеңіл к"лікке 
түгеледей сыйып кетеді. Оны таза ауаға 
серуенге алып шықсаңыз, т"се ні шіңіз де, 
жатын орныңыз да бола береді. Мысалы, 
келіндер үй жинағанда дивандар мен 
столдарды жылжыта алмай жатады ғой. Ал 
бұл жиһаз "те жеңіл, бір шетте еш кімге 
кедергі келтірмей тұра береді. ?сіресе, 
к"пқабатты үйдің 1 б"лмелі пә терінде 
тұратын жандар үшін де тап тырмас дүние. 
Барынша минимализм үлгісінде жасалған 
жиһаз-конструкторды қыз жасауына да 
алып жатқандар к"п. Қыздың дүниесіне 
арналған жиһаздардың бірнеше б"лігінің 
қызметін атқарады. Қазір адамдар 
минимализмге ауысып жатыр», – дейді 
Quraq grup компания сының негізін 
қалаушы Ерлан  Батыр ханұлы. 

Топтамасы 375 мың теңге тұратын 
жиһаз-трансформерге үйін ерекше 
стильде безендіретін қалталы азаматтар 
тарапынан да сұраныс артқан. Олар пай-
даланылатын материалдардың қымбат 
түріне тапсырыс береді екен. Оның ба-

ғасы 660 мың теңге к"лемінде болады. 
Бүгінде Шымкент қаласының тұрғында-
рынан б"лек Алматы, Астана, Ақт"бе 
жұрты  да қызығушылық танытып жатыр. 
?рбір миллиметрі үлкен есепті қажет 
ететіндіктен, автор маңызды б"лшектерді 
"згертіп алмас үшін тапсырысты әзірге 
ұлымен бірге істеп беріп отырған. Бір 
жиын тықты 3 күнде бітіреді. Алайда 
соңғы кездері тапсырыстың артуына орай 
шеберлерді тартуды ойлап отыр. «Бұл 
жобаның келешегі зор. Бұдан әрі де 
кеңейтіп, дамытамын деген ойдамын.  
Бізге мемлекет тарапынан к"п қолдау 
жасалды.  Шымкент қаласының әкімдігі 
республика бойынша бізде ғана "ндіріс 
паркін ашып берді. Жұмыс істемей тұрған 
үлкен зауыт иесімен келісім жасап, ар-
найы бағдарлама құрып, біз сияқты 
ерекше әрі болашағы бар кәсіппен айна-
лысатындарды жинап, осында орналас-
тырды. Жоба бойынша алғашқы жылы 
цехтың  жалға алу құнының 75 пайызын, 
екінші жылы 50 пайызын, үшінші жылы 
25 пайызын т"леп береді. Шүкір, бір 
жылдан бері отырған ғимаратымыздың 
жалға алу құнының 75 пайызын т"леп 
берді. Сонымен бірге қажетті құрылғылар 
мен шикізатты алу үшін  5 млн теңге қай-
тарымсыз грант алдым.  Осындай керемет 
мүмкіндіктерді жасап бергені үшін алғы-
сымыз шексіз. Енді тек жұмыс істеп, мем-
 лекет бюджетіне де "з үлесімізді қо суы  мыз 
керек», – деп мемлекеттің қам қор  лығына 
ризашылығын білдірді кәсіп кер.  

Осы т"сенішті бастау идеясына дейін 
балға ұстап к"рмеген автор мұндай ұста-
лық қасиеттің нағашы жұртында болға-
нын кейін естіпті. Анасының ата-баба ла-
ры күмістен аттың егерін жасаумен ай на-
лысқан екен. Жиһаз-трансформердің сал 
ауруына шалдыққан балалар үшін де 
тиім ділігі жоғары. Сондықтан кәсіпкер 
кейде осындай науқастағы балаларға 
қайырымдылық есебінен жиһаз беріп 
тұрады.  

«Ел іші – "нер кеніші» дегеніміз  осы 
шығар...

Назгүл НАЗАРБЕК,
Шымкент қаласы
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Алматы облысында жер 
	атынастары, білім беру 
және 	�рылыс салаларын 
жем 	орлы	 жайла�ан. Б�л 
жайын да �$ірдегі сыбайлас 
жем 	орлы		а 	арсы іс-	и-
мыл мә селелері ж�ніндегі 
ведомс твоаралы	 комиссия-
ны$ ке зекті отырысында ай-
тылды. 

Сыбайлас жемқорлыққа қар-
сы іс-қимыл агенттігінің Ал маты 
облысы бойынша депар таменті 
б а с ш ы с ы н ы ң  о р ы н б а с а р ы 
Нұрсұлтан Бекиновтің баян-
дамасында айтылғандай, жыл 
басынан бері сыбайлас жемқор-
лық тәуекелдеріне жүргізілген 
сыртқы талдау нәтижелері к"ңіл 
к"ншітпейді.  Облыста 5 айда 19 
сыбайлас жемқорлық фактісі тір-
келген. Жемқорлыққа жол берген 
27 лауазымды тұлға әшкереленсе, 
олардың үшеуі – облыстық 
деңгейдегі басшылар.

Түрлі заңсыздықтармен жұрт-
тың наразылығын тудырып, дау-
дамайдан бел ортасында жүре-
тіндердің қатарында жер комис-
сия ларының мүшелері бар. Жерге 
қатысты мәселенің барлығы осы 
комиссияның қоры тындысы 
бойынша ше шіледі. Осыдан 
барып мұндағылар бармақ басты, 
к"з қыстыға жол беріп, күмәнді 
шешім шығаруға бейім келеді. 
?сіресе  туған-туыс тарына, 
тамыр-таныстарына бүйрегі бұра-
тындар к"п. Жер б"луді майлы 

жілікке айналды рып алғандар 
үшін жер телім дерінің нысаналы 
мақсатын заңсыз "згерту де түк те 
емес. ?детте, мұндай істерде 
соңғы с"з сот залында айтылып 
тынады. 

– Алматы облысында жердің 
нысаналы мақсатын заңсыз "з герту 
деректері Алматы қаласы маңында 
орналасқан. Мұндай деректер 
Қарасай, Талғар, Іле және Жам был 
аудан дарында жиі анықталды. 
)йткені мұндай жердің бағасы тым 
қымбат. Мәселен, осы аудан дарда 
5,5 мың гектар жер 56 мың телімге 
б"лініп сатылып кеткен. 30 мыңға 
жуық жер телімдерінде құрылыс 
жұ мыстары басталып та кеткен 
екен, – деді Нұрсұлтан Берікұлы.

Сондай-ақ отырыс барысында 
облыста жер саласын басқаруды 
автоматтандыруға б"лінген қар-
жының да тиімсіз пайдаланылғаны 
айтылып қалды.

– 2019 жылы елімізде геопор-
тал жүйесін енгізу бойынша жұ-
мыстар басталған еді. Облыста бұл 
жобаға 1 млрд теңгеден астам 
қаражат б"лінген. 2019 жылдың 
желтоқсанында аталған геопортал 
облыс әкіміне таныстырылыпты. 
Алайда бүгінде портал толық 
жұмыс істемей тұр. Автомат тан-
дырылуы жоспарланған 10 мем-
лекеттік қызметтің біреуі де қол-
даныста жоқ, – деді Сыбайлас 
жем қорлыққа қарсы іс-қимыл 
агенттігінің Алматы облысы бо-
йынша департаменті басшысы-
ның орынбасары. 

Жиында сыбайлас жемқор-
лықтың білім беру саласында 
мүлде шектен шығып кеткені де 
с"з болды. Жас ұрпаққа тәрбие 
беріп, заманға сай білім беру мін-
детті жүктелген педагогтер ара-
сында жалған құжат к"рсетуден 
тайынбайтындары жеткілікті.

Олар біліктілігін арттыру үшін 
жалған санат жасатқандар тым 
к"бейген. Мәселен, Балқаш ауда-
нында 64 және Еңбекшіқазақ 
ауданында 291 мұғалімге берілген 
санаттар Ұлттық тестілеу орталы-
ғының базасында тіркелмеген 
бо лып шықты. Осылайша, жалған 
санат жасатқан мұғалімдерге 
жалақы ретінде қазынадан 430 
млн теңгеден астам қаражат қо-
сымша т"леніп кеткен. Білім 
сала сында жалақы т"леу кезінде 
мемлекеттік қаржыны жымқыру 
дерегі де азаймай тұр. Сонымен 
қатар облыста 110 адамның жал-
ған дипломмен мемлекеттік ор-
гандар мен ұйымдарда қызмет 
атқарып жүргені жаға ұстатады. 

Комиссия отырысында об-
лыс тық Білім басқармасының 
басшысы Салтанат Беспаева, Жер 
қатынастары басқармасының 
басшысы Аманжол Абдрахманов, 
облыстық Жолаушылар к"лігі 
және автомобиль жолдары бас-
қар масының басшысы Ермек 
Баймұхамбетовтің баяндамалары 
тыңдалды.  

Болат АБАҒАН, 
Алматы облысы

(ыш 	�мыра жасауды$ тарихы тым тере$де 
жатыр. (азір де 	ол�нерді$ осы бір т&ріне 
	ызы�ушылы	 танытатындар к�бейді. *сіресе, 
жастар 	ыш 	�мыра жасауды$ ты$ тәсілін 
ме$геріп, м�ны 	ажеттіліктен б�рын хобби 
деуге келетіндей. Ерекше кәсіпті ме$герген 
елордалы	 А	ерке Айткелдімен с�хбатымыз 
осы турасында �рбіді.  

– Ақерке ханым, бізді басқа-басқа, қыз баласының 
қыш құмыра жасау кәсібін меңгергені қызықтырды.  Сіз 
қыш құмыра жасауды қалай меңгердіңіз?

– Қыш құмыра жасаушыларды алғашқыда 
әлеуметтік желіден к"ріп, қызығып жүретін едім. К"п 
ойланбай Алматы қаласындағы құмыра жасайтын Dala 
crafts орталығына барып, құмыра жасап к"рдім. Мен  
бұл кәсіптің жүрегіме жақын екенін сездім.  Себебі 
мен бала кезімнен сурет салғанды жақсы к"ретінмін. 
Осыдан соң маған құмыра жасау арқылы қазақ 
қол"нерін дамыту туралы ой келді.    Dala Crafts құмыра 
жасау орталығының басшысынан сұрастырғанымда 
олар мұндай орталықтың Астана қаласында жоқ 
екенін айтты.  Осы кәсіпті Астана қаласында ашуға 
бел будым.  Осылайша, 2022 жылдың 29 қыркүйегінде  
Dala crafts Astana құмыра жасау орталығын аштым. 

Менің негізгі мамандығым – есепші. Бұған дейін 
"з мамандығым бойынша жұмыс істедім. Бірақ шыны 
керек, уақыт "те жалақыға жұмыс істегім келмеді. 
Астана қаласынан құмыра орталығын ашамын деп 
шешкен соң құмыра жасаудың шебері Бекзат 
Бахтиярұлынан дәріс алдым. Енді, міне бүгінде "зім 
де шеберге айналдым.  

– Қазір қыш 'нері сұраныста ма?
–Қыш "нерінің тарихы тереңде жатыр.  Оның 

жасалу технологиясы да жылдан-жылға күрделене 
түскен. Қазір бұл "нерге сұраныс жоғары деп айтуға 
келмейді. Қыш құюмен айналысатын шеберлер де к"п 
емес. Алайда елімізде қыш құмыра жасайтын 
орталықтар жыл сайын артып келеді. 

Негізі, қыш құмыра жасаудың денсаулыққа 
пайдасы зор. ?сіресе, онкология, аутизммен ауыратын 
балаларға қол моторикасын дамытуға, бала бойындағы 
ойлауды, тепе-теңдікті ұстауда үлкен пайдасы бар. Ми 
жұмысын дамытуға ерекше ықпал етеді. 

– Қыш ыдыстар қалай жасалады?
– Құмыра әртүрлі техникамен жасалады. Оған су, 

арнайы тазалайтын құрал, темір және қыш ыдыстың 
сыртын тегістеп алатын құрал қажет болады. Құмыра 
жасау үшін арнайы дайындалған саз керек. Біз оны 
Д.Қонаев қаласынан алдыртамыз.  Бұл "нер  шеңбердің 
орталық б"лігі маңызды. Ең басында саз балшықты  
шеңберге ұстату үшін кішкентай ғана сазды шеңбердің 
ортасына қою керек. Одан кейін шеңбердің ортасына 
сазды бар күшіңізді салып жапсырасыз. Саз-балшық 
қатты жабысуы керек. Жұмыс кезінде, шеңбер 
айналған кезде саз балшық дұрыс жабыспаса, сіздің 
жасаған затыңыз дұрыс шықпайды. Құмыра жасау 
барысында үнемі суды қолданып отыруыңыз керек. 
)йткені саз құрғап кетпеуі қажет. Саз балшықтың 
биіктігін к"теріп, қалаған пішінге келтіріп аласыз.

– Сонда бір қыш ыдысты жасауға қанша уақыт 
кетеді?

– Бір құмыра жасауға жарты сағаттай уақыт кетеді. 
Бұдан соң дайын болған ыдыстың сыртын ангоб 
бояумен әрлеп, дайын болған ыдыстарымызды күн 
түспейтін жерде, қалыпты температурада кептіреміз.

 Қыш құмыраны «бір к"ріп алсам, жасай  беремін» 
деу қателік. Оған машықтану үшін к"п тер т"гу қажет. 
Бұл "нер адамның жүйкесін тыныштандырады. Сосын 
шыдамдылыққа, ыждағаттылыққа үйретеді. Егер 
адамның "зінің бұл салаға деген құштарлығы болмаса, 
үйреніп кетуі қиын болады. Десек те, бізді Астана 
қаласындағы тұрғындар қыш ыдыс жасауға деген 
қызығушылығы шабыттандырды. Бүгінде мұнда 4 
жасар баладан бастап зейнеткерлікке шыққан 
қариялар да к"птеп келіп жатыр.

– )ңгімеңізге рақмет!

Сұхбаттасқан 
Жанель ҚҰТТЫБАЙ

ҚОЛЫНАН  КЕЛСЕ, ҚОЛЫНАН  КЕЛСЕ, 

ҚҰПИЯСЫҚҰПИЯСЫ

ҚОНЫШЫНАН БАСАДЫҚОНЫШЫНАН БАСАДЫ

ÆÈҺÀÇ-ÒÐÀÍÑÔÎÐÌÅÐÆÈҺÀÇ-ÒÐÀÍÑÔÎÐÌÅÐ
ШЫМКЕНТТЕН ШЫҒАДЫШЫМКЕНТТЕН ШЫҒАДЫ
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ЖАЙЫЛЫМ 
ЖАНАЙҚАЙҒА АЙНАЛДЫ

Шыны керек, б	гінде статистикалы� есептерді� басым б�лігі шын-
ды�тан алша�тап барады. Жыл сайын�ы есеп ж	ргізу �ткен жыл�ымен 
шамалас ба�ытта ж	ргізіле беретінін ешкім жо��а шы�армайды. ТОРАҢҒАЛЫҚ ТУРИСТІ 

МАГНИТШЕ ТАРТАДЫ 

Түркістан облысына қарасты ауыл 
әкімдері елді мекендерде сүт және ет 
�німдерін �ндіру бойынша к�рсет кіш-
терді жақсарту мақсатында статис тика-
лық есептерге шаруа қожалықтарын-
дағы мал бастарын әдейілеп қосып 
жазған. Бұл туралы Түркістан облыстық 
прокуратурасы мәлімдеді. 

Осылайша, аудан әкімдері жайы-
лым жерлерді басқару Жобасын түзу 
және бекіту барысында бұрмаланған 
есептерді қолданған. 

Бүгінде аталған статистика про-
курорлардың ықпалымен ретке кел-
тіріліп, облыс бойынша нақты қажет-
тілік 3 есеге, яғни 2,1 млн гектардан 652 
мың гектарға дейін т�мендепті.

Түркістан облысының прокура-
турасы анықталған деректер бойынша 
«Қолжетімді жайылым» жобасының 
аясында 174 ауыл әкімін Қазақстан 
Республикасының 'кімшілік құқық-
бұзушылық туралы кодексінің 498-
бабы (статистиканы қосып жазу және 
бұрмалау) бойынша 5 млн теңгеге 
әкімшілік жауаптылыққа тартты.

Одан б�лек, прокурорлық акті-
лердің негізінде қала, аудан әкімдіктері-
мен бұрын бекітілген осыған ұқсас 
жобаларды қайта қарау жұмыстары 
жүргізілуде.

Осы тектес кемшіліктердің алдын 
алу мақсатында Стратегиялық жоспар-
лау және реформалар бойынша агент-
тігіне, Ауыл шаруашылығы министр-

лігіне және Цифрлық даму, инно-
вациялар және аэроғарыш �неркәсібі 
министрлігіне мал шаруашылығы 
саласындағы бағдарламаларды интег-
рациялау бойынша бірқатар ұсыныстар 
жолданған.

Сондай-ақ жуырда Мәжіліс депу-
таттары жайылым жерлер туралы заң-
намаға ауыл шаруашылығы кешен-
дерінің құрамына жайылым жерлерді 
тендер �ткізбей беруге тыйым салатын 
түзетуді бірінші оқылымда қабылда-
ғанын атап �ткен ж�н.

Айта кетейік, еліміздегі қолда бар 
187 млн гектар жайылым жердің бүгін-
де тек 82 млн гектарға жуығы ғана жа-
йылым жер ретінде пайда ланылуда. 
Оның 61 млн гектары ауыл шаруа-
шылығы мақсатында болса, 20 млн 
гектары – елді мекендердің жерлері.

Қазақ мал шаруашылығы және 
жемш�п �ндірісі ғылыми-зерттеу 
институтының мәліметі бойынша, 
соның салдарынан Қазақстанның 
оңтүстік аймақтарында ауыл тұрғын-
дарының тығыздығы және сәйкесінше 
мал басының, әсіресе жеке шаруа-
шылық тағы мал санының жоғары бо-
луына байланысты жайылым жер 
тап шылығы қатты байқалуда.

Назгүл НАЗАРБЕК,
Түркістан облысы

�ара�андыда�ы Бал�аш ��ірі туристік айма� ретінде 
танымал. Жаз шы�а Бал�аш к�ліне а�ылатындарды� 
�арасы �алы�. Жа�ында та�ы да бір жа�ымды жа�алы� 
жария болды. Енді А�то�ай ауданына �арасты Тора� �алы� 
ауылы б&дан былай А�то�ай�а емес, Бал�ашты� 
шекарасына кіреді. 

Бұған дейін Тораңғалық курорттық ауылын дамытып, 
туристер үшін жайлы жағдай жасау мәселесі талай к�терілген 
болатын. Осы мәселені облыстық мәсли хаттың депутаттары 
кезекті сессияда қайта к�теріп, ауылды қаланың шекарасына 
қосып берді. 

«Қарағанды облысы Ақтоғай ауданы мен Балқаш қаласының 
әкімшілік-аумақтық құрылысына мынадай �згеріс енгізілсін: 
Ақтоғай ауданының Тораңғалық ауылдық округі жойылсын, 
кейіннен оның аумағы Балқаш қаласының әкім шілік бағынысы-
на енгізіле отырып, оны есептік деректерден алып тасталсын» 
делінген құжатта. 

Айта кету керек, Балқаш қаласының шекарасын �згерту 
мақсатында үкіметтік қаулы шыққан болатын. Бұл қаулы 
Тораңғалық ауылдық округін Балқаштың шекарасына кіргізу 
үшін әкімшілік рет теуді шешу мақсатында ұйғарылған. Бү гінде 
облыстық Экономика басқарма сының басшысы Татьяна Аблаева 
жасалуы керек барлық рәсім заң жүзінде жүргізіл генін атап �тті.

Тораңғалық – Тораңғалық ауылдық округінің орталығы. 
Балқаш к�лінің жағасында, Балқаш қаласының солтүстік-
батысында 25 шақырым жерде орналасқан. Іргесі 1937 жылы 
каланған. 1968 жылы Балқаш кұс фабрикасы ашылып, 1998 
жылы жекешелендірілген. 1977 жылы Тораңғалық ауылдық 
кеңесі атқару комитеті кұрылған. Тораңғы ағашының к�п �суіне 
сай Тораңғалық деп аталған. Ауылдық округ бұрын Тоқырауын 

ауда нына қараған. 1997 жылы ауданның тарауына байланысты 
Ақтоғай ауданына қосылды. Халкының саны – 0,6 мың (2005). 
Жерінің жалпы ауданы – 3,5 мың гектар. Шаруашылықтың 
мамандан дырылған негізгі бағыттары – балық аулау, к�к�ніс, 
құс �сіру, қосымша – сүтті ірі қара, шошқа �сіру болды. Округте 
мектеп, ФАП, клуб, кітапхана, 14 демалыс орны, «Балқашқұс» 
ЖШС, АТС, пошта басқа да мәдени-тұрмыстық мекемелер бар. 
Ауыл басқа елді мекендермен автомобиль жол дары арқылы 
байланысады.

Тораңғалықты қалаға қосудың басты себебі бар. Бірнеше жыл 
бұрын Балқаш курорттық аймағын дамыту бойынша арнайы 
жоба да құрылған болатын. Бұл жоспарға сәйкес, бюджеттік және 
жеке құйылатын инвестиция сомасы – 30 млрд теңге. 

Бұл жерде жағажай туризмі басты орында. Балқаш к�лі 
жағасындағы 40-тан астам демалыс орны мен пансионатқа жыл 
сайын 30 мыңнан астам турист келеді. Балқаштың туристік 
әлеуетін арттыру мақсатында іске асырылатын кешенді шаралар 
қатарында бос жер учаскелерін пайдаға жарату, Балқаш қаласы 
әуежайын қайта жаңғырту, Бертіс шығанағының туристік 
объектілеріне, Шұбартүбек және Тораңғалық кент терін де 
инженерлік инфрақұрылым жүйелерін қалпына келтіру 
жұмыстары тұр. Сонымен қатар ұзындығы 360 шақырымды 
құрай тын т�ртжолақты Қарағанды – Балқаш күрежолы толық 
іске қосылады. Жеке инвестициялар есебінен 9 жаңа демалыс 
аумағының құрылысы басталады. 

Аталған аймақтарда туризмді дамытуда басты басымдықтар 
инфрақұрылымды дамытуға бағытталса, туристер саны артады. 
Турист – жергілікті жерге келетін қаражат к�зі.

�дебиет БЕЛГІБАЙҰЛЫ,
Қарағанды облысы

Өрлеу-өріс Ел ішінде

6-10 қыркүйек аралығында 
Алматы қаласында VIII BAIQONYR 
халықаралық кинофестивалі 
өтеді. Бұл фестиваль дәстүрлі 
түрде отандық кинематографтың 
жаңа есімдерін ашады, 
Қазақстанның дарынды 
жастарының халықаралық 
ілгерілеуіне қолдау көрсетеді. 
Осы орайда кинотанушы, Bai-
qonyr IFF кинофестивалінің 
бағдарлама директоры Ержан 
Жұмабековпен сұхбаттасқан 
едік. 

 – Ержан, фестивальдің бағдарламалық 
директоры ретінде шетелдік әріптес теріңіз-
бен к/п с/йлесетін шығарсыз. Baiqonyr 
кино фестивалі туралы олардың пікірі қан-
дай? Жас киногерлер үшін бұл  фестивальдің  
қандай маңызы бар?

– Baiqonyr – жас киногерлер шығар-
машылығының дамуы мен насихатталу 
жолындағы Орталық Азиядағы, ТМД 
елдеріндегі ең маңызды шаралардың бірі. 
Бұл алаңда кино �нерінің жаңа к�ркемдік 
мүмкіндіктері мен жетістіктері айқын да-
лып, кино әлемінің �кілдері мен к�рермен 
арасында �зара байланыс қалыптасады. 
Бүгінде кинофестивальдің к�птеген 
қатысушылары кино саласында қызметін 
атқарып, жаңа белестерден к�рінуде. 
Олардың қатарында ұлттық киномызды 
әлемге танытып жүрген Шарипа Ораз-
баева, Дархан Т�легенов, Диас Бертис, 
'лішер Жәдігеров, Берік Жахановтар бар.

'р жылдары кинофестивальдің қазы-
лар алқасында жоғары санаттағы Обер-
хаузен, Клермон – Ферране, Бусан сияқты 
кинофестивальдерінің �кілдері жұмыс 
жасады. Бұл фестиваль деңгейінің және 
олардың бізбен жұмыс істеуге, ынтымақ-
тастыққа деген ұмтылысының к�рсеткіші 
деп білемін.

– Кез келген кинофестиваль үшін оның 
басқа ұқсас кинофестивальдерден /згеше 
келбеті болуы /те маңызды. Бұл фестиваль-
дің ерекшелігі қандай?

– Baiqonyr – Қазақстанда теңдесі жоқ 
бірегей шара. Жеті жыл ішінде фестиваль 
ерекше атмосфера құрып, әлемдік кино-
индустрия мен дарынды жас кине-
матографистердің назарын аудара алды.

Кинофестивальдің �ту форматы бо-
йынша екі негізгі бағытта б�ліп қарас-
тыруға болады. Ол – практикалық және 
теориялық б�лімі. Бірі қысқаметрлі және 
толықметражды фильмдердің (к�ркем-
суретті, деректі, анимациялық) к�рсетілімі 
болса, екіншісі – кинотанушылар мен 
сыншылардың форумы. Екеуі бір-бірімен 
тығыз байланысты. Ірі халықаралық 
фестивальдер аясында да арнайы кино-

сыншылар ұйымы жұмыс жасайды. «Сын-
шылар апталығы», «Сыншылар жүлдесі» 
және т.б. шаралары бар. Былтырғы жылы 
біз осы тәжірибені енгіздік. Киносын-
шылардың талдауы, авторлық дәрістер 
жүргізілді. Арнайы басылымдарда рецен-
зиялар жарияланды. Осылайша, біз сапа-
лы практикалық мысалдарды талдау не-
гізінде біз кино �нерін дамытуда айтар-
лықтай табыстарға қол жеткізе аламыз. 

Жас кинематографистердің шығарма-
шылығына қолдау к�рсету мақсатында 
ұйымдастырылған «Жаңа к�зқарас», 
«Дидар», «Шәкен жұлдыздары» кино-
фестивальдері �з уақытында дарынды 
режис серлерді айқындап, ұлттық кино 
бағытындағы жаңа есімдерді ашты. Алайда 
осы уақытқа дейін жастар киносын қол-

дау дағы кинофестивальдер тұрақтылыққа 
жетпеді. Қазір жұмыс атқарып келе жатқан 
«Бастау», «Еуразия» халықаралық кино-
фестивальдері �з форматы бойынша сан-
дық шектеу жасап, еліміздегі �ндірістік 
толқынды толығымен қорыта алмайды. 
Студенттік фильмдерден б�лек, оқу 
орындарын тәмамдаған жас режиссер-
лердің туындылары және жеке студиялар 
арқылы түсірілген фильмдер де назардан 
тыс қалып отырды. Бұл фильмдер тек ше-
телдік фестивальдерге ғана үміт артатын-

дай күйге жетті. Baiqonyr форматы бо-
йынша арнайы құралған «ұлттық конкурс» 
жастар киносының барлық бағытын қам-
тып, ары қарай сол фильмдердің таны луы 
үшін барынша жұмыс атқарып келеді. 
Оның ішінде әртүрлі халықаралық 
кинофестивальдерге ұсыну, к�рсетілімдер 
ұйымдастыру, ақпараттық қолдау және т.б.

– Сізді бұл жоба несімен қызық тырды?
– Кинофестиваль саласындағы 

алғашқы тәжірибем «Шәкен жұлдыздары» 
халықаралық кинофестивалінен басталды. 
Ұзақ жылдар бойы осы фестивальдің 
тұрақты іріктеу комиссиясының мүшесі 
болған, ұстазым кинотанушы Гүлжан 
Наурызбекова фестивальдің бағдар-
ламалық-ұйымдастыру жұмыстарына 
араластыратын. Кинофестивальдер 
қозғалысына деген қызығушылығым осы 
кезден келді десе болады.

2016 жылы алғаш республикалық 
форматта ашылған Baiqonyr кинофестивалі 
бүгінге дейін тұрақты дамып келеді. 
Кинофестивальдің мақсаты тек фильм 
к�рсетіп, сыйлық үлестірумен аяқтал-
майтыны белгілі. Кино �нерін насихаттау, 
к�рерменнің талғам деңгейін қалыптас-
тыру, саладағы жас мамандарға шығарма-
шылық орта қалыптастыру, олардың 
дамуы үшін тәжірибелі мамандарға 
жарнамалау фестивальдің негізгі бағытына 
айналғанда біздің �нер мен мәдениет 

дамиды. Сол кезде бәсекеге лайықты 
туындылар пайда болады.

– Биыл Baiqonyr халықаралық дебют-
тік толықметражды жұмыстар байқауын да 
қамтиды. Бұл байқауда қандай фильмдерді 
к/ргіңіз келеді: авторлық кино ма немесе 
кең аудиторияға арналған картиналар ма? 
�лде жанр маңызды емес, бастысы, 
туындыларда таланттың ұшқыны сезілсе 
болды ма?

– Кинофестиваль тақырыптық – жа-
н рлық тұрғыда шектеу қоймайды. 
Фильмдер қандай бағытта болса да бірінші 
кезекте к�р кемдік тұрғыда жаңашылдығы 
мен ізденісі арқылы ерекшеленуі тиіс.

– Фестиваль к/птеген жас режиссерлерге 
жол ашып берген сияқты. Қалай ойлайсыз?

– Иә, байқау дирекциясы қатысушы 
фильмдердің әлемдік аренаға жолдама 
алуына септігін тигізіп жатады. Жарқын 
мысалдардың бірі – режиссер Шарипа 
Оразбаева. Оның «Картоп жегіштер» 
картинасы I Baiqonyr SFF «Бас жүлдесін» 
жеңіп алып, кинофестивальдер арасын-
дағы келісімнің арқасында «Еуразия-2016» 
ХКФ халықаралық байқауына �ткен.

Фестивальдің дәстүрі бойынша, «Бас 
жүлдені» иеленген фильмнің режиссері 
келесі фестивальдің қазылар алқасының 
құрамына енеді. 2017 жылғы фестиваль 
қатысушыларының жұмыстарын Шарипа 
Оразбаева бағалаған болса, 2018 жылы 
қазылар алқасының құрамына режиссер 
әрі актер Баймұрат Жұманов, ал 2019 
жылы Тимур Сердалин енді.

Фестивальдің әр жылдарында қазылар 
алқасында Гүлнәр 'бікеева, Рашид 
Нұғманов, Серік Апрымов, Гульбара 
Толомушова, Кристиана Бюхнер (ХКФ 
«Оберхаузен»), Жюльен Вестерман (ХКФ 
«Клермонт-Ферране»), Хонг Сонг-Ву 
(ХКФ «Пусан»), Эдуард Новиков және т.б. 
танымал тұлғалар болды.

Ал алғашқы кинофестивальге Оңтүстік 
Кореялық режиссер әрі сценарист, Вене-
ция, Канн және Берлин кинофес тиваль-
дерінің жеңімпазы Ким Ки-Дук келіп, 
ашылумен құттықтаған болатын.

–  Фестивальде болған қандай жақсы 
/згерістерді атай аласыз? 

– 2020 жылы Baiqonyr кинофестивалі 
аясында алғашқы рет �ткен питчингті 
айтуға болады. Жобалар байқауына келіп 
түскен �тінімдердің ішінен 14 жоба іріктеп 
алынды. Фестиваль дирекциясы отандық 
беделді продюсерлерді серіктестікке 
шақырды. Питчингтің басты мақсаты – 
жас режиссерлердің жобаларына деген 
қызығушылықты таныту болды. Нәти-
жесінде, екі бірдей жоба �з продюсерлерін 
тауып, келесі фестиваль бағдарламасында 
к�рермен назарына ұсынуға дайын болды. 
Олар – қысқаметрлі Neet, (реж. Диас Тлеу, 
продюсері Дина Жұмабек) және  толық-
метражды «Отау» (реж. 'лішер Жәдігеров, 
продюсері Анара Жүнісова) фильмдері.  

Былтыр фестиваль аясында алғаш 
ТМД елдерінің кинотанушылары мен 
сыншыларының форумы �тті. Іс-шара 
киносыншылар мен кинотанушылар 
арасында �зара іс-қимыл мен дискурстың, 
тәжірибе алмасудың тұғырнамасы ретінде 
ойластырылды және де сәтті �тті деп 
ойлаймын.

–  �ңгімеңізге рақмет! 

Сұхбаттасқан
Ж. ЖАНГЕЛДІ

BAIQONYR – 
теңдесі жоқ теңдесі жоқ 

Ержан Ж'МАБЕКОВ, 
киносыншы:

бірегей жобабірегей жоба
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Түркістан театрының Түркістан театрының 
елордадағы турнесіелордадағы турнесі

Елордамызды� 25 жылды мерейлі мерекесі 
арса�ында,осыдан бес жыл б�рын облыс ретінде 
�рыл�ан Т�ркістанны� бар-жо�ы екі жылды тарихы 
бар театры гастрольдік сапар мен Астана�а келді.  

Түркістан музыкалық драма театры 2023 жылдың 2-5 
шілде аралығында Астана қаласының бас театрларында 
қойылымдарын к�рермендерге ұсынады. Театрдың 
ашылғанына аз уақыт �тсе де, бір неше тарихи драмаларды 
сахналап үлгерді. Д.Исабековтің «Б�рте», Е.Аманшаевтың 
«Қорқыт», А.Нү сіп тің «Мағжан», Т.Ахметжанның «Махаббат 
мұнарасы», Р.Мұха нованың «Фариза» т.б спектакль дері тек 
қана түркістандық к�рер мендермен шектелмей, республика 
жұртшылығының іздеп келіп к�ретін қойылымдарына 
айналды. Қазір Түркістан музыкалық драма театрының 
репертуарында 9 спек такль бар. 

Сапалы дайындалған спек такль дер бірнеше байқаудың 
бас жүлдесін де иеленді. 

Гастрольдік сапар барысында Түркістан музыкалық драма 
театры 2023 жылдың 4 шілдесінде Қ.Қуа нышбаев атындағы 
қазақ мемле кеттік академиялық музыкалық драма театры 
сахнасында жас дра матург А.Нүсіптің «Мағжан» та рихи 
драмасын қояды. Спек такль дің �зекті тақырыбы – Мағжан 
Жұмабаевтың ағартушылық сала сындағы еңбегі, махаббаты, 
ұлтқа адал қызметі, Сарыарқаны жай лаған аштық (1921–22 
жж.) болып табылады. 

Сондай-ақ Астана қаласы әкім дігінің «Жастар театры» 
сахнасында драматургтер Е.Аманшаевтың «Қорқыт», 
Т.Ахметжанның «Махаб бат мұнарасы», Р.Мұханова ның 
«Фариза» спектакльдері 2-5 шілде аралығында қойылады. 

Түркістан музыкалық драма театрының үздік 
қойылымдары елорданың т�рінде апта бойы к�рсетіледі. 
Астаналықтарды аз уақытта к�рерменнің к�ңілінен шыққан 
жас театрдың қойылым дарын к�ріп, саф �нермен сусын дауға 
шақырамыз.

«Роза Бағланова» «Роза Бағланова» 
мюзиклін ұсынадымюзиклін ұсынады

Мәдениет және спорт министрлігіні� олдауымен 
Роза Ба� ла нова атында�ы «'азаконцерт» мемле-
кеттік концерттік �йымыны�  ASTANA MUSICAL мем-
ле кеттік театры О�т�стік Кореяда�ы Daegu Interna-
tional Musical Festival (DIMF) халыаралы мюзиклдер 
фестивалінде «4ЗДІК ХАЛЫ'АРАЛЫ' МЮЗИКЛ» 
және «4ЗДІК >ЙЕЛ БЕЙНЕСІ» ата�ын же�іп алып, бас 
ж�лдеге ие бол�ан «РОЗА БАE ЛАНОВА» атты ж�лделі 
мю зикліне шаырады.

КСРО және Қазақ стан-
ның Ха лық әртісі, Қазақ-
станның Халық Қаһар-
маны, күміс к�мей әнші, 
ар дақ ты Роза Бағ ланованың 
100 жыл дық мерейтойына 
орай қо йылған мюзикл 
әншінің балалық және жас-
тық шағы, сондай-ақ соғыс 
жылда рын дағы қиын тағ-
дыры, шығарма шы лық 
жолы ның қалып тасуына 
негіз болған �мі рі ндегі 
шешуші сәттері жайлы 
баян дайды.

Театр �нерінің заманауи тех нологиялары, шығармашылық 
ре жис серлік, музыкалық және ерекше хореографиялық 
шешімдер, XX ғасырдағы танымал әндер және со ғыс 
жылдарындағы ерекше атмос фера ешкімді бейжай қалдыр-
майды.

Мюзиклдің композиторы, ҚР ең бек сіңірген қайраткері 
– Артур Оренбургский, саунд дизайнер – Ақжол Dмірзақов. 
Қоюшы-режиссер – Astana Musical мемлекеттік театры ның 
к�ркемдік жетекшісі – Есләм Нұртазин, қойылымның 
авторлары – Ефрат Шарипов, Шыңғыс Маман, Айдын 
Сахаман және Gннәс Бағдат.

Көктем ҚАРҚЫН

Кетбұға бидің Шыңғыс ханның үлкен ұлы 
Жошының қазасын естірткені туралы аңызды 
білмейтін қазақ жоқ. Қаһарлы хан «Ақсақ 
құлан» күйі арқылы ұлының �лімін естірткені 
үшін домбыраның к�мейіне қорғасын 
құйғызады. Сондықтан да тарихи қойылымның 
шымылдығы қоңыр домбыраның үнімен 
ашылды. Ары қарайғы сюжет қиян-кескі ұрыс 
сахнасына ойысады. Жүздеген соғыста қол 
бастап, Шыңғыс ханның сенімінен шыққан 
Жошы бұл жолғы шайқасты қан т�кпей, 
шаһарды жермен-жексен етпей алуды к�здейді. 
Бірақ барлығын білектің күшімен шешіп 
үйренген бауырлары Шағатай мен Үгедейдің 
шыдамы жетпейді. Осылайша, Жошыға 
к�нбей, Ұлы жасақ заңына сай әрекет етеді. 
Қойылымда «әділдік» принципі к�бірек с�з 
болады. Осы уақытқа дейін жолында тұрған 
жанның қанын т�гіп, ешкімді аямай келген 
қолбасшы Жошының бойында үрей пайда 
болады. Ол ұрпақтарының келешегі үшін 
уайымдай бастайды. Ақыры әкесіне ішіндегісін 
бүкпей айтып, жорық тың шегін сұрайды: 

– Бәрін бір қалыпқа салам деп жүргенде 
түркі баласы �зі жұтылып, �зегінен айырылып 
қалмай ма? Осыншама жорықтың шегі болуы 
керек қой? Егер жер бетінде тіршілік тоқта-
майтын болса, соғыс та тоқтамайды. Себебі әр 
заманның �з Шыңғыс ханы болады, – дейді 
Жошы. Ал Шыңғыс хан алған бетінен қайтпай: 

– Бір билікке бағынғанда ғана жер бетінде 
тыныштық орнайды. Қателесесің, Жошы. 
Шыңғыс хан дүниеде жалғыз. Ол енді қайта 
тумайды. Адамдар тығырыққа тірелген уақытта 
оны іздейтін болады. Бірақ ол кезде Шыңғыс 
хан қол жетпейтін алыста болады, – дейді. 

Осындай диалогтер арқылы автор спек-
такльде әке мен бала сабақтастығын да ұштас-
тыра білген. Айта кету керек, «Жошы хан» 

тарихи драмасының авторы – Думан Рамазан. 
Белгілі жазушы бұған дейін «Кенесары – 
Күнімжан», «Абылай ханның арманы», «Керей 
– Жәнібек хандар» пьесаларын жазып, әдеби 
қауымның ыстық ықыласына ие болған еді. Ал 
қоюшы режиссері – Қазақстанның еңбек 
сіңірген қайраткері Болат Ұзақов. Автор мен 
режиссердің тандемі тарихи сананы қайта 
жаңғыртуға, к�ркем�нерді бүгінгі ұрпақ 
санасына жеткізуге �лшеусіз үлес қосады. Сон-
дай-ақ спектакльге ерекше реңк беріп, шы-
ғарманың маз мұнын аша түскен оның музы-
касы. Gуен дерді композитор, этномузыкант, 
Қазақ стан Республикасының мәдениет қайрат-

кері Еділ Құсайынов пен Қайрат Тоқым бетов 
жазған. Қойылымның суретшісі ретінде Ерлан 
Тұяқов арнайы шақырылса, хореографы – 
Салтанат Сұңғат, сахна сайысын Абылай 
Салимханов қойды. Жалпы, шығармашылық 
топ аянып қалмаған. Сахнаға эскалатор 
жүргізілген, фон 3D графикамен әрленген, тіпті 
қағанның айбарын к�рсететін тақ та ерекше 
әрленген. Кезінде осындай соңғы үлгідегі 
техникаларды пайдалану үшін театрлар қыруар 
қаржыға шетелден режиссер алдыратын еді. Ал 
«Жошы ханда» �зіміздің режиссерлер мен 
мамандар қалыптасқан стереотипті бұзып, 
қазақ театрының мүмкіндіктерін тағы бір рет 
паш етті. 

Шыңғыс ханды Жанқалдыбек Т�лен баев 
шынайы сомдаған. Бұған дейінгі спектакльдерде 
Шыңғыс ханды тек қаты гез жағынан к�рсек, 
бұл жолы қарттықтың қайнарына жетіп, 
кемелденген әке образында к�бірек танимыз. 
Қойылымда Шыңғыс хан ұлдары арасындағы 
алауыздықты шешіп, сыртқы жаулардың 
қитұрқы ойларының жүзеге асуына жол 
бермеуге тырысады. Шыңғыс ханның �з 
қарамағындағы жерлерін т�рт ұлына беріп, 
ұлыстарға б�лу сахнасы арқылы оның к�ре-
гендігі мен сарабдал саясат кер лігі байқалады. 
Заңғар таулардан асып, терең теңіздерді кешіп, 
таралғы созылған ша, үзеңгі қажалғанша тыным 

таппай, қаншама халықты қарамағына 
қаратып, бір ұлысқа ұйыстырған хан әке 
мен оғлан Жошының ел билеу ж�ніндегі 
ой ерек шеліктері, талғам-түйсіктері бой 
к�рсетеді. 

Кей сәттерде әке шешіміне қатысты 
�з пікірін ашық айтатын Жошы оғлан 
бейнесі бүгінгі Қазақ мемлекеттігінің 
қалыптасуының ежелгі шарт-талаптарын 
негіздеуші ұлы тұлға Жошы хан бейнесіне 
дейін к�теріледі. Жошы �з иелігіне 
берілген Ертіс �зенінен Орал тауына, 

оңтүстіктен Каспий теңізі мен Арал 
теңізіне дейінгі жерлер, Сырдария 

аймағы, Қойлық пен Сақасыннан 
Бұлғардың шетіне дейінгі Қып-
шақтың кең даласын зор мәртебе 

тұтады. Ұлы дала кіндігі 
Ұлытауда Жошы ордасы 

тігіледі. Спек такльде 
Жошы хан р�лін театр-
дың жас актері Қайыр-
жан Садықов сомдайды. 
Динамикаға құрылған 

драмада хан ордасын дағы 
алауыздықтар мен к�ре ал-

мау шылықтар да к�рініс 
тапқан. Айталық, бақсы К�кеш 

пен Қағанның сүйікті тоқалы 
Құлқа тақтан дәмеленіп, 
Жошы мен бауырла ры ара-
сына от салады. Жошының 
к�зін құрту үшін бақсы 
Құлқаға у береді. Оны 
ханша к�йлегіне жасы-

рады. Алайда спектакль барысында у ішіп 
уланған ешкімді к�рмедік. Соңында сол удың 
ханның қолына қалай жеткені де ашылмай 
қалды. Дегенмен түркі баласын бір тудың 
астына жинап, артынан ерген елдің тыныштығы 
мен біртұтастығын ойлаған оғлан бейнесі 
бүгінгі қазақ теа трына қосылған жаңа тұлға 
болды. Шың ғыс ханнан кейін қаны түркі 
баласына бір шаңырақтың астына бас 
қосқызып, бір қазаннан дәм татқызған, 
тағдырын бір қазыққа байлаған Жошы �мірі 
– елдің елдігін, ділдің бастауын к�рсететін 
құнды лық.
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Қалибек Қуанышбаев 
атындағы мемлекеттік 
академиялық қазақ 
музыкалық драма 
театрының қор жы ны тағы бір 
жаңа туындымен то лықты. 
Бұл жолғы қойылымның ішкі 
мазмұны, сыртқы көрінісі де 
ерекше. Алтын орданың 
бастауы болған Жошы 
ұлысының қалып тасуы 
жайлы сөз етеді. Осы 
арқылы қалың көрер-
менге қазақ елі 
тарихының ерте 
замандардан бастау 
алғанын дәлел дейді. 
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